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Rozmowy na koniec roku
… z JM Rektorem Politechniki Koszaliñskiej
– prof. dr. hab. in¿. Krzysztofem Wawrynem
rozmawia³ Roman Dêbski

– Panie Rektorze, w tym roku Pol-
ska wraz z dziewiêcioma innymi kra-
jami wst¹pi³a do Unii Europejskiej.
Jakie znaczenie mia³ ten fakt dla Poli-
techniki Koszaliñskiej?

– prof. K. Wawryn: Unia Europej-
ska przyjê³a 10 nowych cz³onków w celu
powiêkszenia i uatrakcyjnienia  europej-
skiego rynku, a w przysz³oœci zbudowa-
nia takiego potencja³u ekonomicznego
i finansowego Starego Kontynentu, by
móg³ konkurowaæ z rynkami Ameryki
i Dalekiego Wschodu. Cz³onkostwo Pol-
ski w Unii Europejskiej oznacza dla nas
nie tylko uczestnictwo w budowie tego po-
tencja³u, a wraz z ni¹ czerpanie korzyœci
z dostêpu do nowoczesnych rozwi¹zañ
ekonomicznych i technologicznych oraz
wspólne z krajami Unii zdobywanie no-
wych rynków zbytu, ale stawia przed nami
obowi¹zek sprostania europejskim stan-
dardom i wymaganiom konkurencji we
wszystkich dziedzinach, tak¿e – na ryn-
ku us³ug edukacyjnych, które œwiadcz¹
szko³y wy¿sze. Dla Politechniki Kosza-
liñskiej, tak jak dla innych polskich uczel-
ni, du¿e znaczenie ma ni¿ demograficz-
ny, odczuwany przez wiêkszoœæ uczelni
w “starych” krajach Unii. Uczelnie te kie-
ruj¹ zatem swoj¹ ofertê m.in. w stronê

Polski, gdzie jest ogromne zapotrzebowa-
nie na studia, a co czwarty studiuj¹cy dziœ
w Unii jest Polakiem. Rozpocz¹³ siê wiêc
swoisty wyœcig po kandydata na studia,
a jego uczestnikami s¹ uczelnie ze wszyst-
kich krajów Unii Europejskiej, równie¿
Politechnika Koszaliñska.

– Co trzeba zrobiæ, by tego wyœci-
gu nie przegraæ?

Na pewno nie jesteœmy w nim skaza-
ni na pora¿kê, a przy umiejêtnym wyko-
rzystaniu naszych mo¿liwoœci, jesteœmy
w stanie pokusiæ siê o pozyskanie stu-
dentów nie tylko polskich, ale i z krajów
Unii Europejskiej. Przecie¿ koszty utrzy-
mania s¹ w Polsce nadal znacznie ni¿-
sze, ni¿ w krajach zachodnich, tym bar-
dziej, ¿e w niektórych studia s¹ p³atne.
Musimy jednak byæ przygotowani na
znaczny wysi³ek. Tu nie wystarczy zwy-
k³a promocja i reklama – uczelnia musi
byæ stale unowoczeœniana, a jej oferta
edukacyjna musi byæ ci¹gle dostosowy-
wana do potrzeb i wymagañ rynku.
W œlad zaœ za atrakcyjn¹ ofert¹ kszta³-
cenia musz¹ iœæ wysoki poziom naucza-
nia, doskona³e warunki studiowania i dy-
namicznie prowadzone badania nauko-
we. I chocia¿ w ostatnich latach nasza
uczelnia bardzo szybko siê rozwija³a,

a warunki studiowania radykalnie siê po-
prawi³y, co podkreœlaj¹ wszyscy odwie-
dzaj¹cy Politechnikê, to w ¿adnym razie
tempo tego rozwoju nie mo¿e byæ wol-
niejsze. W jeszcze wiêkszym ni¿ dot¹d
stopniu, musimy wiêc uczestniczyæ w eu-
ropejskich programach badawczych i dy-
daktycznych, rozszerzaj¹c w nich udzia³
studentów i pracowników naukowo-dy-
daktycznych. Pozwoli to nam szybciej
dostosowaæ siê do standardów unijnych
i znaleŸæ swoje miejsce wœród uczelni,
które – w ramach tzw. “procesu boloñ-
skiego” – tworz¹ wspóln¹ europejsk¹
przestrzeñ dydaktyczn¹ i badawcz¹. To
dzia³anie niezbêdne, ¿eby dyplomy na-
szej uczelni by³y honorowane na euro-
pejskim rynku pracy oraz, by móc rów-
nie¿, we wspó³pracy z europejskimi
uczelniami, staraæ siê o kandydatów na
studia z krajów Dalekiego Wschodu.

– Taka wiêc powinna byæ najbli¿-
sza przysz³oœæ, a jaki by³ dla Politech-
niki rok 2004?

To by³ dla nas kolejny doby rok, rok
rozwoju i dzia³añ, które s¹ nasz¹ odpo-
wiedzi¹ na zainteresowanie i potrzeby
rynku. Podobnie wiêc, jak poprzednie
lata, tak¿e i rok 2004 mo¿emy podsumo-
waæ licznymi osi¹gniêciami we wszyst-
kich sferach dzia³alnoœci uczelni, w dy-
daktyce, badaniach naukowych, wspó³-
pracy zagranicznej i w inwestycjach.

Nawet, gdy o tych osi¹gniêciach mó-
wimy w skrócie, has³owo, tworzymy doœæ
d³ug¹ listê. Bo przecie¿ ju¿ w samej dy-
daktyce trzeba wymieniæ takie fakty, jak
uruchomienie  kierunku kszta³cenia ger-
manistyka, przygotowanie wniosku o an-
glistykê i “przymiarkê” do utworzenia
europeistyki, powo³anie nowych jedno-
stek – Instytutu Neofilologii i Europe-
istyki oraz Instytutu Wzornictwa, który,
oczywiœcie za zgod¹ Ministerstwa, chce-
my przekszta³ciæ w wydzia³. Do listy trze-
ba te¿ dodaæ nasz¹ bardzo ró¿norodn¹
i nowoczesn¹ ofertê edukacyjn¹, obejmu-
j¹c¹ kierunki techniczne, ekonomiczne,
rolnicze, artystyczne i humanistyczne.

Do sukcesów roku 2004 nale¿y zali-
czyæ uzyskanie uprawnieñ do nadawa-
nia stopnia naukowego doktora w dys-
cyplinie in¿ynieria œrodowiska oraz spo-
dziewany, pozytywny werdykt Central-
nej Komisji ds. Tytu³u i Stopni Nauko-
wych w sprawie uprawnieñ do doktory-
zowania w dyscyplinie ekonomia, nasze
wyst¹pienia z wnioskami o uprawnienia
habilitacyjne w dyscyplinie budownic-
two, a tak¿e uprawnienia doktorskie
w in¿ynierii rolniczej oraz mechanice.
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Uzyskiwanie kolejnych uprawnieñ bêdzie mia³o coraz
wiêksz¹ wartoœæ, zw³aszcza, ¿e na pocz¹tku nastêpnego roku
akademickiego ma wejœæ w ¿ycie nowa ustawa o szkolnictwie
wy¿szym, wed³ug której uprawnienia doktorskie zyskuj¹ do-
datkowe, presti¿owe znaczenie, a od ich liczby ma zale¿eæ
nazwa szko³y wy¿szej. Ustawa zak³ada, ¿e nasza uczelnia, by
znaleŸæ siê w gronie uczelni technicznych o nazwie “poli-
technika”, musi posiadaæ minimum szeœæ uprawnieñ doktor-
skich, a niespe³nienie tego warunku do roku 2010 skutkowaæ
bêdzie “degradacj¹” do grupy akademii technicznych.

W mijaj¹cym roku zanotowaliœmy tak¿e postêp w bada-
niach naukowych, a jego efektem s¹ nie tylko wiêksze œrodki
na badania, czy wiêksza liczba projektów KBN, ale przede
wszystkim uzyskane tytu³y i stopnie naukowe. To by³ dotych-
czas najlepszy rok pod wzglêdem liczby uzyskanych stopni
doktora habilitowanego i doktora. Liczby 6 nowych doktorów
habilitowanych i 12 nowych doktorów s¹ przede wszystkim
wynikiem wykorzystania posiadanych przez uczelniê upraw-
nieñ. Godny uwagi jest fakt, ¿e wœród ludzi ze stopniami na-
ukowymi przewa¿aj¹ m³odzi pracownicy, którzy ju¿ w naj-
bli¿szej przysz³oœci bêd¹ na swych barkach dŸwigaæ g³ówny
ciê¿ar rozwoju uczelni. Zreszt¹, m³oda kadra naukowa ju¿ osi¹-
ga sukcesy, a takim, najwiêkszym w roku 2004, by³o przyzna-
nie dr. in¿. Miros³awowi Maliñskiemu z Wydzia³u Elektroniki
i Informatyki presti¿owej nagrody “Zachodniopomorski Nobel”.

W roku 2004 rozszerzyliœmy udzia³ naszych naukowców
i studentów, a tak¿e liczbê tematów realizowanych w ramach
programów finansowanych przez Uniê Europejsk¹. Nale¿¹  do
nich takie programy, jak Erasmus, na który uzyskaliœmy nie-
mal trzy raz wiêcej œrodków ni¿ dot¹d, jak Leonardo da Vinci,
jak rozpoczêty w tym roku program Jean Monet, czy 6. Pro-
gram Ramowy Rozwoju Technologicznego Unii Europejskiej.

– Podsumowa³ Pan Rektor osi¹gniêcia uczelni w dzie-
dzinach dla niej podstawowych. Wa¿ne jednak s¹ tak¿e
warunki, w jakich ta dzia³alnoœæ siê odbywa, a z nimi wi¹-
¿¹ siê inwestycje. Chyba ich nie zakoñczyliœmy pracami
przy ulicy Œniadeckich?

Oczywiœcie, ¿e nie. W tym roku koñczymy I etap budowy
przy ulicy Œniadeckich. Dotychczas wybudowaliœmy tu obiekty
wydzia³ów Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska oraz Elek-
troniki, a tak¿e Rektoratu, zagospodarowaliœmy teren wokó³
nich oraz zbudowaliœmy nowe wejœcie i urz¹dziliœmy “hot-
spot”. Teraz natomiast przyst¹pimy do kolejnego etapu. Na
pocz¹tku roku 2004 Senat Politechniki zatwierdzi³ ogóln¹
koncepcjê dalszego zagospodarowania terenu przy ulicy Œnia-
deckich i ju¿ wkrótce przeprowadzimy przetargi, zwi¹zane
z II etapem inwestycji. Z funduszy strukturalnych Unii Euro-
pejskiej oraz MENiS otrzymaliœmy bowiem œrodki na budo-
wê zespo³u laboratoriów elektroniki i informatyki. To jest tak¿e
sukces roku 2004, który mam nadziejê, bêdziemy kontynu-
owaæ w nadchodz¹cym roku, gdy, jak s¹dzê, otrzymamy œrod-
ki równie¿ na budowê zespo³u laboratoriów budownictwa i in-
¿ynierii œrodowiska. Jesteœmy jednoczeœnie przygotowani do
podjêcia nastêpnych kroków. Ju¿ obecnie projektowane s¹
obiekty Wydzia³u Mechanicznego i biblioteki.
Na razie wiêc mamy przy ulicy Œniadeckich “przyczó³ek”,
który rozpocz¹³ du¿e zamierzenie inwestycyjne. Jest szansa,
¿e jego realizacja, czyli wybudowanie i wyposa¿enie wszyst-
kich obiektów mo¿e zakoñczyæ siê do koñca 2010 roku. Pod
warunkiem, ¿e bêdziemy konsekwentnie zabiegaæ o œrodki
z europejskich funduszy strukturalnych.

– Ogólny rozwój zwiêksza konkurencyjnoœæ uczelni na
rynku polskim i europejskim, ale istnieje te¿ rynek poza-
europejski. Wspomnia³ Pan Rektor o krajach Dalekiego
Wschodu, gdzie uczelnie zachodnioeuropejskie poszukuj¹
ju¿ kandydatów na studia. Czy oferta edukacyjna Politech-
niki Koszaliñskiej bêdzie wobec nich konkurencyjna?

Te poszukiwania ze strony uczelni z krajów “starej” Unii
wi¹¿¹ siê z kryzysem demograficznym,  który je obj¹³. Wkrótce
ni¿ demograficzny dosiêgnie tak¿e uczelni polskich. Politech-
nika jednak nie czeka, a¿ j¹ zaskoczy i w dodatku nie dzia³a
sama. Ju¿ bowiem dwa lata temu wraz z oœmioma uczelniami
z ró¿nych krajów Europy Zachodniej podpisa³a umowê o kon-
sorcjum pod nazw¹ EUROGRAD. W konsorcjum przygoto-
wujemy wspóln¹ ofertê edukacyjn¹ dla m³odzie¿y z Dalekie-
go Wschodu i równie¿ wspólnie wyst¹piliœmy z wnioskiem
do Unii Europejskiej o sfinansowanie realizacji czêœci tego
przedsiêwziêcia. Nasz¹ szansê widzê te¿ w mo¿liwoœci za-
proszenia na studia kandydatów z Indii, które w 2004 roku
zosta³y uznane przez Uniê Euroepjsk¹ za partnera strategicz-
nego. W zwi¹zku z tym Unia, w ramach programu Erasmus-
Mundus, wyasygnowa³a 33 mld euro na op³acenie studiów
dla 1000 studentów z Indii. Przygotowujemy w³aœnie, wraz
z partnerami z uczelni niemieckich, wniosek o sfinansowanie
takiego przedsiêwziêcia, a do realizacji tego przedsiêwziêcia
chcemy wykorzystaæ nasze s³u¿by dyplomatyczne w Indiach.

– Jeœli te dzia³ania oka¿¹ siê skuteczne, do Koszalina
przyjad¹ studenci nie znaj¹cy jêzyka polskiego. W jakim
mia³yby odbywaæ siê zajêcia dla nich?

W angielskim, ale bêdziemy musieli solidnie przygotowaæ
siê do tego zadania. Niektórzy nauczyciele akademiccy ju¿ to
robi¹, wyje¿d¿aj¹c, w ramach programu Erasmus, do uczelni
zachodnioeuropejskich z cyklami wyk³adów.

– Pan Rektor równie¿?
Tak, mimo licznych obowi¹zków s³u¿bowych, raz w roku

wyje¿d¿am za granicê i prowadzê tam wyk³ady. Za ka¿dym
razem z innym tematem z zakresu technik cyfrowych.

– Wœród osi¹gnieæ Politechniki Koszaliñskiej w roku 2004
by³y te¿ inne, nie wymienione jeszcze przez Pana Rektora…

Oczywiœcie, bo uczelnia to tak¿e ¿ycie studenckie, roz-
rywka, sport… Sukcesów w tych dziedzinach by³o wiele, ale
niew¹tpliwie do najwiêkszych nale¿y zaliczyæ indywidualne
mistrzostwo i wicemistrzostwo œwiata, zdobyte przez juniorki
powo³anego w uczelni w roku 2004 klubu szachowego AZS
“Hetman” Politechnika Koszaliñska oraz awans do Ekstra-
klasy pi³karek rêcznych naszego Klubu Uczelniago AZS.

– Koniec roku sk³ania do podsumowañ, ale i do wrê-
czania prezentów. Czy pracownicy Politechniki Koszaliñœ-
kiej znajd¹ coœ pod choink¹?

Wszyscy otrzymali ju¿ bony œwi¹teczne, ale najwa¿niej-
szy prezent wynika z zakoñczenia III etapu podwy¿ek wyna-
grodzeñ pracowników naszej uczelni. Wszyscy dostan¹ wiêc
nowe anga¿e i wyp³acone im zostanie wyrównanie podwy¿ek
od 1 wrzeœnia 2004 roku.

Prezenty wi¹¿¹ siê z ¿yczeniami. Czego ¿yczy³by Pan,
Panie Rektorze naszej uczelni, jej pracownikom na Œwiê-
ta i na Nowy Rok?

Politechnice ¿yczê jeszcze wiêkszych, ni¿ w mijaj¹cym
roku sukcesów, a przede wszystkim wiêcej œrodków na dalszy
rozwój. Pracownikom – wielu sukcesów, spe³nienia osobistych
planów i marzeñ, bogatego Miko³aja, a w domu œwi¹tecznej,
zawsze ciep³ej i serdecznej atmosfery.
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… z dziekanem Wydzia³u
Elektroniki i Informatyki
– prof. nadzw. dr. hab. in¿. Henrykiem Budziszem
rozmawia³ Miros³aw Maliñski

– Panie Dziekanie jak ocenia Pan rok 2004 z punktu
widzenia aktywnoœci i osi¹gniêæ Wydzia³u? Czy mo¿na po-
wiedzieæ ¿e to by³ dobry rok?

– Prof. H. Budzisz: Mijaj¹cy rok by³ bardzo pracowity
dla Wydzia³u. Po uzyskaniu uprawnieñ do kszta³cenia na po-
ziomie magisterskim na kierunku Informatyka w 2002 roku
nadszed³ okres wdro¿enia nowych przedmiotów, nowych spe-
cjalnoœci i nowych wymagañ dotycz¹cych prac dyplomowych.
Rezultatem tych dzia³añ s¹ pierwsi absolwenci Magisterskich
Studiów Uzupe³niaj¹cych, opuszczaj¹cych nasz Wydzia³ z ty-
tu³em magistra in¿yniera informatyka. Ponadto, po kilku la-
tach dyskusji zosta³y wreszcie zdefiniowane standardy naucza-
nia dla kierunku Informatyka. Wdro¿enie tych standardów
na Wydziale wymaga³o przebudowania planów studiów. Mi-
jaj¹cy rok by³ te¿ okresem “zagospodarowania” nowej siedzi-
by Wydzia³u. Wa¿nym dzia³aniem promocyjnym Wydzia³u
by³o zorganizowanie w czerwcu bie¿¹cego roku XIV Zjazdu
Dziekanów Wydzia³ów Elektroniki, Informatyki i Elektrotech-
niki, a tak¿e III Krajowej Konferencji Elektroniki. Kolejnych
trzech pracowników Wydzia³u uzyska³o stopieñ doktora nauk
technicznych.

– Jakie szczególnie zadanie dla Wydzia³u, w tym roku,
uda³o siê Panu i pracownikom zrealizowaæ?

Wa¿nym zadaniem, które uda³o mi siê zrealizowaæ by³o
doprowadzenie do zmiany nazwy Wydzia³u z dotychczasowej
na Wydzia³ Elektroniki i Informatyki. Ta nowa nazwa od-
zwierciedla zarówno profil prowadzonej na Wydziale dydak-
tyki jak i badañ naukowych. A droga do takiej zmiany by³a
d³uga: przygotowanie wniosku, opinia Rady Wydzia³u, opi-
nia Senatu PK, opinia Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej,
decyzja MENiS. Na podstawie rozmów z dziekanami zaprzy-
jaŸnionych wydzia³ów wiem, ¿e wiele takich wniosków zo-
sta³o odrzuconych.

Spoœród osi¹gniêæ pracowników Wydzia³u chcia³bym wy-
mieniæ uzyskanie presti¿owej nagrody nobla zachodniopomor-
skiego przez dr. Miros³awa Maliñskiego.

– Co by³o najwiêkszym niepowodzeniem Wydzia³u?
Na szczêœcie nie by³o ¿adnego spektakularnego niepowo-

dzenia. Z ¿alem po¿egnaliœmy prof. Mieczys³awa Danilkie-
wicz, który odszed³ na emeryturê.

– Jak ocenia Pan rozwój Wydzia³u z perspektywy 15
lat jego istnienia w tym roku jubileuszowym? Co czeka
Wydzia³ w bliskiej przysz³oœci?

Gdyby 15 lat temu, ktoœ opowiedzia³ o Wydziale Elektro-
niki i Informatyki w obecnym stanie, uzna³bym go za nad-
zwyczajnego optymistê, po prostu za marzyciela. A jednak
staraniem wielu ludzi, a przede wszystkim nieod¿a³owanego
prof. Andrzeja Gruziñskiego, pierwszego dziekana Wydzia-
³u, to wszystko sta³o siê. W najbli¿szym czasie czeka nas opra-
cowanie szczegó³owej koncepcji zespo³u laboratoriów (12 sal
laboratoryjnych, 6 pracowni komputerowych i pomieszczenia
pomocnicze), podjêcie starañ o zdobycie funduszy na zago-
spodarowanie tego nowego obiektu. Przewidywany w projek-
cie okres budowy koñczy siê w po³owie 2006 roku.

– Jakie korzyœci i zagro¿enia dla Wydzia³u widzi Pan
w zwi¹zku z przyst¹pieniem Polski do Unii?

Nale¿y tu wymieniæ przede wszystkim mo¿liwoœæ korzy-
stania z funduszy europejskich. Ta mo¿liwoœæ zosta³a przez
Wydzia³ ju¿ wykorzystana. Wydzia³ uzyska³ decyzje o finan-
sowania projektu zespo³u laboratoriów, które maj¹ powstaæ
obok nowej siedziby przy ul. Œniadeckich. Nie widzê nato-
miast zagro¿eñ dla Wydzia³u zwi¹zanych z przyst¹pieniem
Polski do Unii Europejskiej. Jest to zwi¹zane z kosztami utrzy-
mania i kszta³cenia za granic¹ oraz z barier¹ jêzykow¹. Rów-
nie¿ nasza oferta dydaktyczna nie jest gorsza od oferty innych
uczelni zagranicznych.

– Czego ¿yczy³by Pan Wydzia³owi i jego pracownikom
oraz studentom w nadchodz¹cym nowym roku i czego spo-
³ecznoœæ Wydzia³u mo¿e oczekiwaæ w najbli¿szych latach?

W przysz³ym roku czeka nas prawdopodobnie akredytacja
na kierunku Elektronika i Telekomunikacja. Wydzia³owi ¿y-
czy³bym, aby ocena ta wypad³a na poziomie, co najmniej do-
brym. Pracownikom Wydzia³u, ¿yczê przede wszystkim sa-
tysfakcji z wykonywanej pracy. Studentom i absolwentom
wykorzystania wiedzy i umiejêtnoœci zdobytych na Wydziale
na poszerzaj¹cym siê rynku pracy.

… z dziekanem Wydzia³u Mechanicznego
– prof. dr. hab. in¿. Wojciechem Kacalakiem
rozmawia³a Alina Leszczyñska

– Jak ocenia Pan mijaj¹cy rok? Jaki by³ dla Wydzia³u
Mechanicznego?

– Prof. W. Kacalak: We wszechœwiecie wszystko jest w ru-
chu. W naszym œwiecie zmiany i przeobra¿enia s¹ dominuj¹-
c¹ cech¹. Ka¿dy stan jest chwilowy, a ka¿dy wiek jest wie-
kiem przemian. Ludzkie ¿ycie nigdy nie by³o spokojem i od-
poczynkiem. ¯ycie jest procesem, a nie stanem spoczynku.

Wydzia³ Mechaniczny rozwija siê z myœl¹ o znaczeniu tego
rozwoju dla Uczelni. Znaczenie naukowe, edukacyjne i cywili-
zacyjne Uczelni jest czymœ wiêcej ni¿ zwyk³¹ sum¹ efektów
tworzonych przez wydzia³y. Nie unikamy zadañ trudnych i udaje
siê nam zachêciæ pracowników do ich wykonania. Dziêki temu
po pewnym czasie nastêpuj¹ efekty, które wszystkich ciesz¹.
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W mijaj¹cym ju¿ roku 2004 zakoñczy³y siê, lub koñcz¹,
cztery rozprawy habilitacyjne i wiele rozpraw doktorskich.
W kolejnych latach powinno byæ podobnie. Prof. dr hab. in¿.
Leon Kukie³ka uzyska³ tytu³ naukowy profesora, a jest On
jednym z pierwszych absolwentów naszej Uczelni. Rozpoczy-
namy postêpowanie o nadanie tytu³u i godnoœci doktora ho-
noris causa kolejnym wybitnym profesorom: prof. dr hab. in¿.
Henrykowi Hawrylakowi z Politechniki Wroc³awskiej i prof.
dr hab. Pierre Marche z Ecole Nationale Supérieure d’Ingénie-
urs w Bourges we Francji.

– Zrealizowa³ Pan wiele pomys³ów, które okaza³y siê
dobre dla Wydzia³u, takich jak np. konsekwentne posze-
rzanie oferty edukacyjnej. Wprowadzenie którego kierun-
ku kszta³cenia by³o najlepszym posuniêciem?

Dobra i ciekawa oferta edukacyjna jest najwa¿niejsza dla
przysz³oœci studentów, pracowników i ca³ej Uczelni. Wzornic-
two o¿ywi³o studia, Technika Rolnicza i Leœna powiêksza zna-
czenie makroregionalne, a niektóre specjalnoœci na prowadzo-
nych wczeœniej kierunkach jak np. In¿ynierskie Zastosowania
Komputerów trafi³y w potrzeby studentów i oczekiwania pra-
codawców w kraju, a tak¿e innych krajach europejskich.

– W 2000 r. Wydzia³ Mechaniczny uzyska³ uprawnie-
nia do nadawania stopnia naukowego doktora habilitowa-
nego. Jak to siê prze³o¿y³o na rozwój Wydzia³u?

Rozpoczêcie, wraz z uzyskaniem uprawnieñ do nadawa-
nia stopnia naukowego doktora habilitowanego, kszta³cenia
na studiach doktoranckich, jest najwa¿niejszym czynnikiem
rozwoju w d³ugim horyzoncie. Dziêki temu znacznie powiêk-
szy³a siê, niema³a ju¿ wczeœniej, liczba publikacji w czasopi-
smach o miêdzynarodowym zasiêgu.

Liczba otwartych przewodów wskazuje, i¿ nadawaæ bêdzie-
my ponad dziesiêæ stopni naukowych doktora rocznie. Sta¿e,
jakie odbywaj¹ doktoranci w zagranicznych oœrodkach nauko-
wych, daj¹ im nowe doœwiadczenia oraz porównanie i prze-
œwiadczenie, ¿e mo¿na zrobiæ jeszcze wiêcej. Dziêki temu two-
rz¹ siê warunki do nowych projektów badawczych i zwiêksza
aktywnoœæ ca³ego Wydzia³u. To jednak wymaga wi elkiej pracy
od promotorów i oszczêdzania, aby finansowaæ przysz³oœæ.

– Przynale¿noœæ Polski do Unii to wed³ug Pana szansa
dla Wydzia³u Mechanicznego, czy zagro¿enie? W koñcu
przecie¿ przed chêtnymi stoj¹ renomowane europejskie
Uczelnie. Jak Wydzia³ przygotowa³ siê do tej sytuacji?

Rozwój cywilizacji wymaga od ludzi coraz wiêkszego wy-
si³ku intelektualnego, a system powszechnej rywalizacji, bêd¹-
cej czynnikiem mobilizacji i iloœciowej efektywnoœci, wywo³u-
je stan lokalnych d¹¿eñ, które sk³adaj¹ siê na wyœcig globalny.

Szybki rozwój i du¿e ró¿nice w poziomie rozwoju ró¿nych
czêœci œwiata i ró¿nych grup spo³ecznych, a nawet poszcze-
gólnych osób, s¹ potencjalnie Ÿród³em konfliktów i wielu nie-
korzystnych napiêæ spo³ecznych. Wœród wielu sposobów na
harmonizowanie rozwoju integracja regionalna i tworzenie
systemów wspó³dzia³ania wielu krajów, jest jednym z najwa¿-
niejszych. Zmniejszanie ró¿nic w rozwoju polega nie na wy-
równaniu zasobów, ale na wyrównaniu mo¿liwoœci.

W skali mniejszych spo³ecznoœci, takich jak spo³ecznoœæ
naszej Uczelni, jest kilka spraw wa¿nych dla skutecznoœci
naszego rozwoju. Zaliczam do nich: szacunek i zrozumienie
dla pracowników, ich aspiracji oraz efektów ich pracy, two-
rzenie atmosfery do zgodnego wspó³dzia³ania mimo oczywi-
stych ró¿nic w wielu aspektach, jasnoœæ oraz znajomoœæ za-
sad i ró¿norodnych ograniczeñ, znajomoœæ kryteriów i prze-
widywalnoœæ ocen a tak¿e uznanie dla sukcesów. Te cechy
w znacznym stopniu siê upowszechni³y i w przypadku Wy-
dzia³u Mechanicznego s¹ Ÿród³em efektów.

Poziom kszta³cenia na Wydziale, mierzony sukcesami ab-
solwentów oraz poziomem kadry i prac naukowych, potwier-
dzany uzyskiwaniem finansowania projektów krajowych i miê-
dzynarodowych, mo¿emy uznaæ za europejski. Brakuje nam
jeszcze liczniejszej grupy studentów z innych krajów. Polska
nie jest krajem powszechnie uwa¿anym w Europie za porów-
nywalny w poziomie ¿ycia z wieloma krajami europejskimi.
Mamy jednak szansê na tworzenie dwóch grup studentów
z krajów po³o¿onych na wschód od Polski i krajów Dalekiego
Wschodu. Dydaktyka dla jednej grupy prowadzona by³aby
w jêzyku angielskim, a dla drugiej (liczniejszej) w jêzyku pol-
skim, po odpowiednim kursie. Naszym atutem w tej koncep-
cji, zainicjowanej przez JM Rektora, jest cz³onkowstwo i gwa-
rancja standardów Unii Europejskiej oraz bliskie po³o¿enie
Niemiec i krajów skandynawskich.

– Ma Pan kolejne pomys³y na Wydzia³ Mechaniczny?
Niektóre ju¿ wymieni³em, ale zawsze najlepszym pomy-

s³em jest robiæ to, co siê potrafi najlepiej, tylko lepiej. Nowe
pomys³y s¹ wa¿ne, gdy¿ pozwalaj¹ na ich realizacjê zanim
inni siê na nie zdecyduj¹. Jest wiele wspólnych obszarów dzia-
³alnoœci technicznej i ekonomicznej, a tak¿e obszarów wyni-
kaj¹cych z kierunków rozwoju cywilizacji, które mog³yby byæ
dziedzin¹ wspó³pracy kilku wydzia³ów i lepszej integracji pra-
cowników i jednostek. Prawdopodobnie efekty by³yby znacz-
ne, ale nie prowadzi do nich ¿adna droga na skróty.

– Pracuje Pan w Uczelni ponad 30 lat. Na ró¿nych szcze-
blach, pe³ni¹c ró¿ne funkcje, ³¹cznie z najwy¿sz¹. Zna j¹
Pan lepiej ni¿ niejeden m¹¿ w³asn¹ ¿onê. Czy tak wyobra-
¿a³ Pan sobie jej rozwój? Czy jest lepsza, m¹drzejsza, piêk-
nieje z latami?

Wielu pracowników, wiêkszoœæ profesorów pracuje
w Uczelni ponad 25, czy 30 lat, wiêc znamy Uczelniê i siebie.
Kolejne lata pracy w Uczelni o tak dynamicznym rozwoju,
mimo wielu trudnoœci, powoduj¹, ¿e nie znamy Uczelni le-
piej, a tylko lepiej rozumiemy wszystkie z³o¿one mechani-
zmy, jakie siê na ni¹ sk³adaj¹, i potrafimy lepiej przewidywaæ
skutki korzystnych decyzji i prognozowaæ konieczne dzia³a-
nia zapobiegaj¹ce niekorzystnym trendom.
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Wspó³czesne czasy zawsze s¹ trudne i zapewne ³atwiejsze
nie bêd¹, a mimo to Uczelnia staje siê niezmiennie od 35 lat
lepsza i ³adniejsza choæ starsza, i dowodzi, ¿e poza wiedz¹
posiada zasoby m¹droœci, a spo³eczeñstwo i w³adza ma szan-
sê jeszcze pe³niej z tego korzystaæ.

– Ma Pan wyj¹tkowo wysok¹ pozycjê w Uczelni (Œwiê-
ta uprawniaj¹ do mi³ych s³ów i zobowi¹zuj¹, ¿eby by³y
szczere). Ma Pan te¿ potencja³, który mo¿na by³oby wyko-
rzystaæ na “szerszych wodach”. A jednak pozostaje Pan
na miejscu. Co to jest? Przywi¹zanie, lojalnoœæ? Przeko-
nanie, ¿e wszêdzie mo¿na zrobiæ coœ wartoœciowego?

Uczelnia jest tylko jedna. Mo¿na bywaæ w innych, ale ze-
spo³u, tym bardziej szko³y naukowej nie tworzy siê rok, ani
nawet w 10 lat. Ka¿dy jest wart tyle, ile zrobi³ dla innych, dla
wielu. Politechnika Koszaliñska to moim zdaniem doskona³e
miejsce dla pracy twórczej, dlatego i¿ ma³e s¹ straty czasu
w naszym otoczeniu œredniego miasta, wspaniale po³o¿one-
go, a œwiat jest w sensie komunikacji i wymiany informacji
“globaln¹ wiosk¹”. Niezwykle wa¿na jest te¿ dobra atmosfera
uznania dla pracy i sukcesów oraz odczuwana od pierwszych
dni pracy, od asystenta, presja na rozwój naukowy.

– Czego ¿yczy³by Pan Wydzia³owi pod choinkê?
Wiêcej œrodków na aparaturê, doktorantom wy¿szych sty-

pendiów, profesorom wielu doktorów. Wszystkim pracowni-
kom Wydzia³u zawsze du¿o pracy i uznania za jej efekty, Œwi¹t
wspania³ych, przyjació³ doskona³ych, myœli pogodnych i pla-
nów wielkich.

– Czego mam ¿yczyæ Panu osobiœcie?
Mo¿e tego samego i nieco wiêcej czasu.

… z dziekanem Wydzia³u
Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska
– prof. dr. hab. in¿. Szymonem Pa³kowskim
rozmawia³ Mariusz Meller

– Panie Dziekanie, mija kolejny rok. S¹dzê, ¿e dla Wy-
dzia³u Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska to by³ dobry
rok. Czy Pan Dziekan podziela moj¹ opiniê?

 – Prof. Sz. Pa³kowski: Oczywiœcie, ¿e podzielam. Na po-
cz¹tku roku, w styczniu uzyskaliœmy pozytywn¹ akredytacjê
Pañstwowej Komisji Akredytacyjnej kierunku Budownictwo,
zarówno na studiach dziennych, jak i zaocznych. W kwietniu
uzyskaliœmy uprawnienie do nadawania stopnia naukowego
doktora nauk technicznych w dyscyplinie: in¿ynieria œrodo-
wiska. W ramach programu Socrates-Erasmus w maju zorga-
nizowaliœmy z sukcesem miêdzynarodowe warsztaty studen-
tów, na które przyjecha³o do Koszalina 26 osób (studentów
i wyk³adowców) z 6 krajów: Finlandii, Grecji, Hiszpanii, Nie-
miec, Rumunii i Wielkiej Brytanii. W listopadzie Wydzia³
wyst¹pi³ z wnioskiem o uprawnienia do nadawania stopnia
naukowego doktora habilitowanego nauk technicznych w dys-
cyplinie: budownictwo. Nast¹pi³ dalszy rozwój kierunku Geo-
dezja i Kartografia. Obecnie mamy ju¿ czwarty rocznik stu-
dentów (ostatni), który wkrótce przyst¹pi do pisania pracy
dyplomowej. Dla potrzeb tego kierunku zmodernizowano
obiekt przy ulicy Partyzantów, salê komputerow¹ wyposa¿o-
no w 25 stanowisk oraz oddano do u¿ytku nowe laboratorium
sprzêtu geodezyjnego. Budynek Wydzia³u wypiêknia³ i uzy-

ska³ nowe oblicze – reprezentacyjne wejœcie do gmachu oraz
nowoczesny parking.

– Co w ocenie Pana Dziekana, spoœród uprzednio wy-
mienionych, by³o w 2004 roku najwa¿niejszym wydarze-
niem lub osi¹gniêciem w ¿yciu Wydzia³u?

Pozytywna akredytacja i uzyskanie prawa doktoryzowania.
– Co Pan, jako dziekan Wydzia³u, uwa¿a za najwiêk-

sz¹ pora¿kê w mijaj¹cym roku?
Myœlê, ¿e nie by³o takich. Wszystko, co zaplanowaliœmy –

zrealizowaliœmy. Natomiast najwiêksz¹ bol¹czk¹ Wydzia³u s¹
niewystarczaj¹ce œrodki finansowe na jego dalszy rozwój.

– Wkrótce nowy rok. Czego spo³ecznoœæ Wydzia³u mo¿e
oczekiwaæ w 2005 roku?

Liczê na to, ¿e do wakacji uzyskamy pozytywn¹ decyzjê
Centralnej Komisji ds. Stopni i Tytu³ów dotycz¹c¹ przyznania
Wydzia³owi uprawnienia do nadawania stopnia naukowego
doktora habilitowanego. Oczekujê równie¿ pierwszych dyplo-
mów na kierunku Geodezja i Kartografia. Natomiast w dalszej
perspektywie, mam nadziejê, ¿e uda siê rozpocz¹æ budowê hali
laboratoryjnej dla Wydzia³u przy ulicy Œniadeckich.

– Na zakoñczenie naszej rozmowy, poproszê pana Dzie-
kana o przekazanie okolicznoœciowych ¿yczeñ…

¯yczê wszystkim Pracownikom i Studentom Wydzia³u Bu-
downictwa i In¿ynierii Œrodowiska a tak¿e ca³ej spo³ecznoœci
Politechniki Koszaliñskiej mi³ych i pogodnych Œwi¹t Bo¿ego Na-
rodzenia oraz wielu sukcesów w Nowym 2005 Roku.

– Ja równie¿ do³¹czam siê do tych ¿yczeñ, dziêkuj¹c
Panu Dziekanowi za rozmowê.

… z dziekanem Wydzia³u
Ekonomii i Zarz¹dzania
– prof. dr. hab. Bogus³awem Polakiem
rozmawia³a Monika Pieniak

– Panie Dziekanie, jaki dla Wydzia³u Ekonomii i Za-
rz¹dzania by³ kolejny mijaj¹cy rok.

Dla naszego Wydzia³u miniony rok by³ trudny, ale udany.
Przede wszystkim odzyskaliœmy akredytacjê na kierunku Za-
rz¹dzanie i Marketing, spe³niaj¹c wszystkie warunki posta-
wione nam przez zespó³ wizytuj¹cy Pañstwowej Komisji Akre-
dytacyjnej. Myœlê, ¿e wspólnym wysi³kiem, w nieodleg³ej przy-
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sz³oœci, bêdziemy mogli znowu prowadziæ studia magister-
skie na tym kierunku.

Przysz³oœæ Wydzia³u zale¿y przede wszystkim od rozwoju
kadrowego, zw³aszcza samodzielnych pracowników. Pod tym
wzglêdem rok by³ wyj¹tkowo udany, gdy¿ zatwierdzone zo-
sta³y habilitacje Panów: Jerzego Rembezy i Edwarda Ochê-
dzana, a kolejna praca czeka na zatwierdzenie. Dalszy roz-
wój tej w³aœnie grupy m³odych pracowników naukowo-dydak-
tycznych uzale¿niony jest od liczby doktoratów, zrealizowa-
nych przede wszystkim przez naszych Profesorów. To wielkie
dla nich wyzwanie i widaæ ju¿ efekty powa¿nego zaanga¿o-
wania na seminariach doktorskich. Kilku Profesorów znacz-
nie zwiêkszy³o swój dorobek w tym zakresie, inni wypromo-
wali pierwszych swoich doktorów. Ci zaœ, którzy nie tak daw-
no uzyskali stopnie doktorów habilitowanych otworzyli ju¿
pierwsze przewody swoim doktorantom i to w renomowanych
uczelniach i instytutach PAN. Dla dziekana by³o wielk¹ sa-
tysfakcj¹ i radoœci¹ wrêczenie listów gratulacyjnych podczas
wydzia³owej inauguracji roku akademickiego sporej liczbie
m³odych doktorów, zw³aszcza tym najm³odszym, absolwen-
tom naszego Wydzia³u. W ci¹gu ostatnich trzech miesiêcy stop-
nie doktorskie uzyska³y Panie Monika Foremna, Beata Gra-

nosik oraz Pan Micha³ Polak. Dodam, i¿ nasi m³odzi dokto-
rzy w zdecydowanej wiêkszoœci nie spoczêli na laurach, ale
z energi¹ i radoœci¹ twórcz¹ pracuj¹ na swoje przysz³e habili-
tacje. Oby jak najszybsze!

– Panie dziekanie, powiedzia³ Pan, ¿e przysz³oœæ Wy-
dzia³u zale¿y przede wszystkim od rozwoju kadrowego, i ¿e
miniony rok by³ pod tym wzglêdem udany. Co siê jeszcze
uda³o?

Myœlê, ¿e do rozwoju kadrowego mo¿na dodaæ pomyœln¹
akredytacjê.

– A co siê nie uda³o w mijaj¹cym roku?
Myœlê raczej o niespe³nionych jeszcze oczekiwaniach,

a mianowicie uzyskania uprawnieñ doktorskich w zakresie
ekonomii i uzyskanie kategorii badawczej KBN.

– Jakie s¹ oczekiwania w stosunku do Wydzia³u, na rok
2005 i na przysz³oœæ?

Wspomnia³em o tym wy¿ej. Ju¿ od dwóch lat oczekujemy
na decyzjê Pañstwowej Komisji do Spraw Tytu³u i Stopnia
Naukowego. Nie tylko w moim przekonaniu Wydzia³ spe³nia
wszelkie wymogi formalne. Nasi Profesorowie wypromowali
75 doktorów, otworzyli 29 przewodów doktorskich, a na ich
otwarcie czeka wielu chêtnych. Nadzieje dotycz¹ te¿ uzyska-
nia kategorii naukowej, gdy¿ dorobek badawczy nowych pra-
cowników, zarówno indywidualny, jak i bêd¹cy efektem prac
zespo³owych, stale siê powiêksza. Roœnie przede wszystkim
jakoœæ publikacji, ich ranga i powi¹zanie z powa¿nymi wy-
dawnictwami. Ale wiele mamy jeszcze do zrobienia. Mam
te¿ nadziejê, ¿e uda siê nam pozyskaæ œrodki na odnowienie
bazy komputerowej.

– Jest wiêc nadzieja i optymizm na przysz³oœæ, a jakie
s¹ œwi¹teczne ¿yczenia Pana dziekana?

¯yczê ca³ej naszej Spo³ecznoœci wznios³ego, ale i rodzin-
nego prze¿ywania Œwi¹t Bo¿ego Narodzenia; pogody ducha,
wzajemnej serdecznoœci i ¿yczliwoœci, dumy z naszego dru-
giego domu, którym jest Uczelnia, gdy¿ wszyscy, zarówno
pracownicy, jak i studenci, zwi¹zaliœmy swe losy w³aœnie z Po-
litechnik¹ Koszaliñsk¹.

Decyzja o przygotowaniu wniosku o przyznanie Wydzia-
³owi Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska Politechniki Ko-
szaliñskiej uprawnienia do nadawania stopnia naukowego
doktora habilitowanego nauk technicznych w dyscyplinie bu-
downictwo zapad³a podczas posiedzenia Rady Wydzia³u dnia
21 wrzeœnia 2004 r., na której dziekan Wydzia³u – prof. dr
hab. in¿. Szymon Pa³kowski, przedstawi³ projekt uchwa³y
w sprawie wyst¹pienia do Centralnej Komisji ze stosownym
wnioskiem. Dziekan podkreœli³, i¿ jego zdaniem istnieje du¿a
szansa na pozytywne rozpatrzenie wniosku, bowiem Wydzia³
spe³nia zarówno wymogi ustawowe, jak  i merytoryczne.

Po zapoznaniu siê z wymogami Ustawy o stopniach na-
ukowych i tytule naukowym oraz stopniach i tytule w zakresie
sztuki z dnia 14 marca 2003 r., cz³onkowie Rady Wydzia³u
uznali za zasadne zwrócenie siê z proœb¹ o wszczêcie odpo-
wiedniej procedury i podjêli uchwa³ê w tej sprawie.

Wydzia³ Budownictwa i In¿ynierii Œrodowiska Politech-
niki Koszaliñskiej zatrudnia obecnie w pe³nym wymiarze czasu
pracy 23 nauczycieli akademickich z tytu³em naukowym pro-
fesora lub stopniem naukowym doktora habilitowanego, dla
których uczelnia nasza jest podstawowym miejscem pracy,
w tym 17 w dziedzinie nauk technicznych przy czym 10 w dys-
cyplinie budownictwo. Ponadto w pe³nym wymiarze czasu pra-
cy Wydzia³ zatrudnia 93 nauczycieli akademickich, w tym 49
ze stopniem doktora.

Zatrudnieni na Wydziale profesorowie i doktorzy habili-
towani maj¹ znacz¹ce osi¹gniêcia naukowe, publikowane na
³amach krajowej i zagranicznej prasy naukowej i naukowo-
technicznej oraz osi¹gniêcia w zakresie szkolenia kadry. Wy-
dzia³ ma uprawnienia do nadawania stopnia naukowego dok-
tora nauk technicznych w dyscyplinach: budownictwo i in¿y-
nieria œrodowiska.

Jeszcze jeden wniosek o nadanie uprawnieñ habilitacyjnych
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W dniach 30 XI –1 XII 2004 roku odby³a siê w Brukseli VII Konfe-
rencja Œwiatowego Stowarzyszenia do Badañ Problemów Unii Europej-
skiej (ECSA-World). Wœród 500 uczestników obrad przyby³ych do stoli-
cy Belgii z Europy i œwiata (m.in. z Japonii, Chin, USA i Argentyny), 29
by³o z polskich oœrodków uniwersyteckich, a pomiêdzy nimi by³ rów-
nie¿ prof. dr hab. Micha³ Jasiulewicz – prorektor ds. studenckich Poli-
techniki Koszaliñskiej.

ECSA jest miêdzynarodow¹ orga-
nizacj¹, zrzeszaj¹c¹ oko³o 9000 cz³on-
ków w 52 krajach œwiata. Celem tego
stowarzyszenia jest popularyzacja
i promowanie badañ nad problemami
Unii Europejskiej poprzez wspó³pra-
cê pomiêdzy oœrodkami uniwersytec-
kimi na ca³ym œwiecie oraz organizo-
wanie miêdzynarodowych konferencji
poœwiêconych problematyce europej-
skiej. Pierwsze narodowe stowarzysze-
nie zajmuj¹ce siê zagadnieniami Unii
Europejskiej zosta³o za³o¿one we
Francji w 1963 roku, a nastêpne rok
póŸniej w Niemczech. Podobne orga-
nizacje dzia³aj¹ w wielu krajach œwia-
ta, np. w Japonii od 1975 roku, w Chi-

nach od 1984 roku oraz na Wêgrzech i w Polsce od 1989 roku. W 1987
stowarzyszenia narodowe zjednoczy³y siê, tworz¹c federacjê. Pierwsza
œwiatowa konferencja odby³a siê w 1992 roku. Konferencje organizowa-
ne przez ECSA-World s¹ wyj¹tkowe ze wzglêdu na skupienie w jednym
miejscu naukowców i polityków z ca³ego œwiata zainteresowanych za-
gadnieniami dotycz¹cymi Unii Europejskiej. Kolejne konferencje by³y
poœwiêcone problemom wprowadzenia do obiegu euro (1998 rok), po-
wiêkszeniem Unii (2000 rok) oraz zagadnieniom pokoju, bezpieczeñ-
stwa i stabilizacji w Europie i na œwiecie.

Tegoroczna konferencja dotyczy³a stosunku Unii Europejskiej do
powstaj¹cego œwiatowego systemu politycznego. Unia Europejska musi
stawiæ czo³o licznym wyzwaniom miê-
dzynarodowej polityki i w zwi¹zku z tym
powinna wprowadziæ w ¿ycie wspóln¹
politykê zagraniczn¹. Inne tematy poru-
szane na konferencji to problemy globa-
lizacji, rola miêdzynarodowego prawa,
rozwój ludzkoœci, Unia Europejska jako
model ustroju dla innych pañstw. W roli
prelegentów na konferencji wyst¹pili
m.in.: Boutros Ghali (poprzedni sekre-
tarz generalny ONZ), Federico Mayor
(by³y dyrektor generalny UNESCO) oraz
Bronis³aw Geremek.

Omawiana konferencja by³a zorgani-
zowana we wspó³pracy z Akcj¹ Jean
Monnet. W projekcie Jean Monnet
uczestniczy 1800 naukowców, których
celem jest popularyzacja dialogu miêdzy
akademikami, politykami i spo³eczeñ-
stwem, dotycz¹cego istotnych spraw bie-
¿¹cych. W 2003 roku Komisja Europej- Rynek w Brukseli – jeden z najpiêkniejszych w Europie

Nasi w Brukseli

ska wprowadzi³a grant pn. “Jean Monnet”, aby
w wiêkszym stopniu zainteresowaæ akademickie
oœrodki wdro¿eniem problematyki europejskiej in-
tegracji poprzez aktywne nauczanie oraz wspiera-
nie badañ naukowych w tej dziedzinie. W Politech-
nice Koszaliñskiej s¹ realizowane dwa projekty ba-
dawcze. Liderem jednego z nich jest prof. dr hab.
Micha³ Jasiulewicz – uczestnik omawianej konfe-
rencji w Brukseli.

Prof. Micha³ Jasiulewicz – konferencja KE w Brukseli

Podczas VII Konferencji ECSA-World w Brukseli –
wyst¹pienie przewodnicz¹cego KE – J. M. Borroso

(MM)
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W dniach 4–5 listopada 2004 r. na zaproszenie Urzêdu
Marsza³kowskiego w Szczecinie przebywa³a w Greifswaldzie
delegacja Politechniki Koszaliñskiej w sk³adzie: prof. dr hab.
in¿. Tomasz Krzy¿ynski – prorektor ds. nauki, prof. dr hab.
in¿. Leon Kukie³ka – dyrektor Parku Naukowo-Technologicz-
nego, dr in¿. Witold Gulbiñski, in¿. W³adys³aw Husejko.

Zgodnie z programem, w dniu 4 listopada br. odby³a siê
uroczysta inauguracja Prezentacji, w której oprócz goœci z Pol-
ski, udzia³ wziêli miêdzy innymi nastêpuj¹cy przedstawiciele
Meklemburgii Pomorza Przedniego: minister Dr. Otto Ebnet
– Wirtschaftsministerium MVP, Petra Müller – Wirtschaft-
sministerium MVP, Hauptgeschäftsführerin Petra Hintze –
IHK zu Neubrandenburg, Oberbürgermeister Dr. Artur König
– Hansestadt Greifswald, Mario Kokowsky – Technologiezen-
trum Vorpommern.

Podczas uroczystego spotkania prof. T. Krzy¿ynski odby³
bezpoœrednie rozmowy z ministrem Otto Ebnetem i Pani¹ Pe-
tr¹ Müller z Ministerstwa Gospodarki Meklemburgii Pomo-
rza Przedniego. Rozmowy dotyczy³y wspó³pracy w ramach
wspólnego projektu “Baltic Net-PlasmaTec” oraz wymiany do-
œwiadczeñ i nawi¹zania ewentualnej wspó³pracy pomiêdzy Po-
litechnik¹ Koszaliñsk¹ i œrodowiskiem naukowo-badawczym
Greifswaldu. Omówiono równie¿ mo¿liwoœæ zorganizowania
w 2005 roku prezentacji Meklemburgii Pomorza Przedniego
w Koszalinie (dotychczas organizowano prezentacje w Szcze-
cinie) w obiektach Politechniki Koszaliñskiej. Natomiast
w rozmowie z burmistrzem Greifswaldu Arturem Königiem,
prorektor przedstawi³ potencja³ naukowo-badawczy Koszali-
na oraz mo¿liwoœci wspó³pracy Koszalina i Greifswaldu jako
przysz³ych miast partnerskich.

W czêœci oficjalnej organizatorzy poprosili o zabranie g³osu
prof. L. Kukie³kê, który w swoim wyst¹pieniu podkreœli³ ko-
rzyœci, jakie da³a prezentacja województwa zachodniopomor-
skiego w Rostocku w 2002 roku, podczas której delegacja
Politechniki Koszaliñskiej mia³a mo¿liwoœæ bezpoœrednich
rozmów z wiceministrem Gospodarki Meklemburgii oraz dy-
rektorami Centrów Technologii w Greifswaldzie i War-
nemünde. Miêdzy innymi ówczesny kontakt z M. Kokowskim
z Centrum Technologii w Greifswaldzie przyczyni³ siê do
nawi¹zania wspó³pracy i przyst¹pienia do wspólnej realizacji
projektu “Baltic Net-PlasmaTec”.

Podczas uroczystej inauguracji przedstawiciele Politech-
niki Koszaliñskiej prowadzili równie¿ rozmowy z innymi
uczestnikami, w tym z M. Kokowskim, dyrektorem Centrum
Technologii w Greifswaldzie, która dotyczy³a mo¿liwoœci
wspó³pracy.

W drugim dniu Prezentacji odby³a siê czêœæ seminaryjna
oraz wystawowa, podczas której zaprezentowano osi¹gniêcia
nauki jako ofertê dla gospodarki. Oferta Parku Naukowo-Tech-
nologicznego Politechniki Koszaliñskiej obejmowa³a zarów-
no propozycje nowych technologii i rozwi¹zañ innowacyjnych
oraz mo¿liwoœci nawi¹zania wspó³pracy z podmiotami go-
spodarczymi i naukowo badawczymi Meklemburgii. Odwie-

dzaj¹cy stoisko Politechniki mogli zapoznaæ siê z osi¹gniê-
ciami naukowo-badawczymi (prezentacja multimedialna) oraz
z przygotowanymi ofertami.

W czêœci plenarnej Prezentacji by³y wyst¹pienia cz³onka Za-
rz¹du Województwa Zachodniopomorskiego Pana Mariusza Ho-
lickiego i ministra gospodarki Pana Dr. Otto Ebneta oraz pre-
zentacja oferty technologicznej jednostek naukowo-badawczych
województwa zachodniopomorskiego. Na zakoñczenie czêœci
plenarnej mia³o miejsce jedno z najwa¿niejszych wydarzeñ Pre-
zentacji, a mianowicie nast¹pi³o uroczyste podpisanie Listu In-
tencyjnego o wspó³pracy w ramach projektu “Baltic Net-Pla-
smaTec” pomiêdzy: Instytutem Fizyki Plazmy Niskotempera-
turowej w Greifswaldzie (Institute for Low-Temperature Pla-
sma Physics Greifswald), Centrum Technologii w Greifswal-
dzie (Centre of Technology Western-Pomerania), Instytutem Fi-
zyki Uniwersytetu w Greifswaldzie (University Greifswald In-
stitute for Physics), Politechnik¹ Koszaliñsk¹, Politechnik¹
Szczeciñsk¹ oraz Parkami Naukowo-Technologicznymi w Ko-
szalinie i Szczecinie.

Prezentacja w Greifswaldzie
Województwo zachodniopomorskie w Meklemburgii Pomorzu Przednim pod has³em “Nauka i Gospodarka”

Delegacja Politechniki Koszaliñskiej, od lewej: prof. Tomasz
Krzy¿ynski, dr Witold Gulbiñski, prof. Leon Kukie³ka,

in¿. W³adys³aw Husejko
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Projekt Baltic-Net PlasmaTec oparty
jest na idei wspólnych dzia³añ oœrodków
naukowych oraz przemys³owych, s¹sia-
duj¹cych ze sob¹ regionów: Meklembur-
gii – Pomorza Przedniego i Wojewódz-
twa Zachodniopomorskiego, maj¹cych na
celu utworzenie platformy naukowo-
technologicznej promuj¹cej rozwój oraz
zastosowania przemys³owe technologii
plazmowych. Partnerami projektu s¹: Po-
litechniki: Koszaliñska i Szczeciñska,
Parki Naukowo-Technologiczne oraz In-
stytut Fizyki Plazmy Niskotemperaturo-
wej i Instytut Fizyki Uniwersytetu w Gre-
ifswaldzie. Tworzona sieæ wspó³pracy,
pozwoli na skoordynowane dzia³ania
partnerów nakierowane na:
– konsolidacjê istniej¹cego potencja³u na-

ukowo-technologicznego obu regionów
– identyfikacjê potrzeb przemys³u obu

regionów,
– przygotowanie wspólnych projektów w

obszarze badañ i wdro¿eñ przemys³o-
wych technologii plazmowych oraz zabieganie o œrodki na
ich realizacjê z funduszy europejskich. Dzia³ania te sprzyjaæ
bêd¹ zrównowa¿onemu wzrostowi gospodarczemu wspó³pra-
cuj¹cych regionów, podnosz¹c ich atrakcyjnoœæ i konkuren-
cyjnoœæ w skali wspólnoty europejskiej. Przyjmuj¹c, ¿e pierw-
sze kontakty zosta³y nawi¹zane podczas Prezentacji Woje-
wództwa Zachodniopomorskiego w Rostocku w 2002 roku,
obecnie podpisywany List Intencyjny jest zwieñczeniem do-
tychczasowych kontaktów i pocz¹tkiem nawi¹zania wzajem-
nej wspó³pracy pomiêdzy oœrodkami naukowo-badawczymi
z Greifswaldu, Koszalina i Szczecina, czyli tym samym Pre-
zentacja w Rostocku przyczyni³a siê do nawi¹zania bli¿szych
kontaktów i wzajemnej wspó³pracy.
Po podpisaniu Listu Intencyjnego w imieniu sygnatariu-

szy Listu g³os zabrali prof. K.-D. Weltmann z Instytutu Fizy-
ki Plazmy Niskotemperaturowej w Greifswaldzie oraz prof.
L. Kukie³ka – dyrektor Parku Naukowo-Technologicznego
Politechniki Koszaliñskiej. Po czêœci plenarnej odby³y siê dwie
sesje panelowe. W pierwszej sesji Zachodniopomorskie Cen-
trum Zaawansowanych Technologii zaprezentowa³o cele,
strukturê oraz zakres tematyczny ZCZT. Podczas drugiej sesji
w panelu “Informatyka” zaprezentowano osi¹gniêcia w za-
kresie informatyki skierowane do praktyki gospodarczej.

Podsumowuj¹c nale¿y stwierdziæ, ¿e udzia³ Politechniki
Koszaliñskiej w prezentacji Województwa Zachodniopomor-
skiego w Meklemburgii Pomorzu Przednim by³ po¿yteczny.
Podpisano list intencyjny o wspó³pracy w ramach projektu
“Baltic Net-PlasmaTec”, nawi¹zano wiele nowych kontaktów,
które mog¹ w przysz³oœci przynieœæ efekty, zaprezentowano
mo¿liwoœci wspó³pracy i oferty Politechniki Koszaliñskiej oraz
zdobyto nowe doœwiadczenia, w tym w zakresie promocji osi¹-
gniêæ naukowo-badawczych skierowanych zw³aszcza do sek-
tora gospodarki.

W³adys³aw Husejko

Prof. L. Kukie³ka – dyrektor Parku Naukowo-
Technologicznego Politechniki Koszaliñskiej

Zwiedzanie Zak³adów Siemens w Greifswaldzie
– produkcja ogniw fotogalwanicznych

Uroczyste podpisanie Listu Intencyjnego o wspó³pracy
w ramach projektu “Baltic Net-PlasmaTec”, z ramienia Politechniki Koszaliñskiej
podpisuj¹ prof. Leon Kukie³ka i prof. Tomasz Krzy¿yñski (drugi i trzeci od lewej)

NA TEMAT
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Dnia 4 grudnia 2004, w zwi¹zku z zapro-
szeniem prorektora ds. nauki – prof. ndzw. dr.
hab. in¿. Tomasza Krzy¿yñskiego, dziekana
Wydzia³u Mechanicznego – prof. dr. hab. in¿.
Wojciecha Kacalaka oraz kierownika studiów
doktoranckich – prof. dr. hab. in¿. Wojciecha
Tarnowskiego, w Politechnice Koszaliñskiej
mia³a miejsce wizyta prof. dr. hab. in¿. Bodo
Heimanna z Centrum Mechatroniki Uniwer-
sytetu w Hanowerze. Prof. Heimann wyg³osi³
w jêzyku angielskim dwa wyk³ady dla studen-
tów studiów magisterskich i in¿ynierskich oraz
dla doktorantów PK. Obydwa wyk³ady cieszy-
³y siê du¿ym zainteresowaniem. Wyk³adom
przys³uchiwali siê równie¿ nauczyciele akade-
miccy, m.in. prof. Leon Kukie³ka, prof. Zdzi-
s³aw Gosiewski, dr Zbigniew Budniak, dr Ma-
rek Fligiel.

Pierwszy wyk³ad pt.: „Bachelor and Master
Program in Mechatronics at the University of
Hannover” (“Programy nauczania mechatro-
niki na Uniwersytecie w Hanowerze”) by³ omó-
wieniem ró¿nic programowych dotycz¹cych
dwu stopni kszta³cenia Bachelor oraz Master
na mechatronice. Wyk³ad sk³ada³ siê z nastê-
puj¹cych czêœci: wprowadzenia i podstawo-
wych informacji zwi¹zanych z Uniwersytetem
w Hanowerze, omówienia g³ównych aspektów
nauczania mechatroniki, przedstawienia struk-
tury programów nauczania oraz ró¿nic pomiê-
dzy kierunkami dyplomowania. Wyk³ad cieszy³
siê ogromnym zainteresowaniem ze strony licz-
nie przyby³ych studentów oraz pracowników
Uczelni. Na spotkaniu w auli prawie wszyst-
kie miejsca by³y zajête. Spotkanie poprowadzi³
prof. Tomasz Krzy¿yñski.

Drugi wyk³ad pt.: „Research Activities at
the Mechatronic Center of Hannover” (“Ob-
szar badañ prowadzonych w Centrum Mecha-
troniki”) dotyczy³ projektów badawczych, ja-
kie aktualnie s¹ prowadzone na tamtejszej
Uczelni. By³ on szczególnie adresowany do
doktorantów i obrazowa³ obecne problemy na-
ukowe, nad którymi pracuj¹ naukowcy z Nie-
miec. Po krótkim wprowadzeniu zosta³y przed-
stawione podstawy matematyczne oraz reali-
zacje praktyczne projektów zwi¹zanych z dy-
namik¹ i teori¹ sterowania robotów, platforma-
mi o wielu stopniach swobody, dynamik¹ oraz
zjawiskiem tarcia ko³o-powierzchnia pojazdów
samochodowych. Spotkanie prowadzi³ prof. dr
hab. in¿. Wojciech Tarnowski. Ka¿dy z wyk³a-
dów zakoñczy³ siê dyskusj¹, pytania dotyczy³y
zarówno ogólnych zagadnieñ dotycz¹cych pro-
gramu nauczania Mechatroniki, jak i szczegó-
³owych pytañ odnoœnie teoretycznych podstaw
badanych zjawisk.

Wizyta i wyk³ady z mechatroniki

Od lewej – profesorowie: Zdzis³aw Gosiewski, Wojciech Tarnowski, Bodo
Heimann, Tomasz Krzy¿yñski

Specjalnoœæ mechatronika istnieje w Politechnice Koszaliñskiej od 1999
roku w ramach kierunku mechanika i budowa maszyn – kierownikiem
specjalnoœci jest prof. Wojciech Tarnowski. W roku 2002, w ramach
Katedry Mechaniki Precyzyjnej, powo³ano Zak³ad Mechatroniki, któ-
rym kieruje prof. Tomasz Krzy¿yñski.

Obecnie trwaj¹ prace nad tworzeniem siatek zajêæ dla studentów na
specjalnoœci mechatronika w ramach kierunku automatyka i robotyka.

Prof. dr hab. in¿. Bodo Heimann
z Centrum Mechatroniki Uniwersytetu w Hanowerze
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Historia Wydzia³u Elektroniki i Informatyki
Pocz¹tki Wydzia³u Elektroniki siêgaj¹ koñca lat siedem-

dziesi¹tych i by³y bardzo skromne. Na Wydziale Mechanicz-
nym powsta³ w roku 1989 Zak³ad Elektroniki, z istniej¹cego
wczeœniej w latach 1978–1989 Zak³adu Podstaw Informaty-
ki, usytuowanego w strukturze Wydzia³u Budownictwa, któ-
rego pracownikami byli dr in¿. Krzysztof Wawryn (obecny
rektor Politechniki Koszaliñskiej), dr in¿. Henryk Budzisz
(obecny dziekan Wydzia³u Elektroniki oraz dr in¿. El¿bieta
Filipow-Ciskowska (prorektor ds. na-
uczania i wychowania, 1990–1993).
Nowo powsta³y Zak³ad Elektroniki kie-
rowany przez prof. dr. hab. in¿. Andrze-
ja Guziñskiego zatrudnia³  5 osób: dr.
in¿. Henryka Budzisza, dr. in¿. Krzysz-
tofa Wawryna, dr in¿. El¿bietê Filipow-
Ciskowsk¹, dr. in¿. Andrzeja Muszyñ-
skiego oraz Renatê Grabowsk¹. Wkrót-
ce Zak³ad zacz¹³ siê rozwijaæ, a kolej-
nymi pracownikami zostali – mgr in¿.
Artur Wezgraj (obecny Dyrektor Admi-
nistracyjny PK) oraz dr in¿. Andrzej Ser-
kiz i dr in¿. Eugeniusz Polowy. Ten dzie-
wiêcioosobowy zespó³ stanowi³ zal¹¿ek
przysz³ego Instytutu Elektroniki, a na-
stêpnie Wydzia³u Elektroniki.

18 stycznia 1991 roku, zarz¹dzeniem
rektora Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej –
prof. dr. hab. in¿. Zdzis³awa Pi¹tka,
w miejsce dotychczasowego Zak³adu Elektroniki powo³any zo-
sta³, w ramach Wydzia³u Mechanicznego, Instytut Elektroniki.

Funkcjê dyrektora Instytutu rektor powierzy³ prof. dr. hab.
in¿. Andrzejowi Guziñskiemu, a funkcjê zastêpcy dyrektora
do spraw dydaktycznych dr. in¿. A. Muszyñskiemu (do 30
04.1992 r. oraz prof. nadzw. dr hab. in¿. K. Wawrynowi od
1.05.1992 r.). Dwa lata póŸniej, uchwa³¹ Senatu Wy¿szej Szko-
³y In¿ynierskiej z dnia 15 wrzeœnia 1993 roku, Instytut Elek-
troniki zosta³ wy³¹czony z Wydzia³u Mechanicznego i prze-
kszta³cony w samodzieln¹ jednostkê na prawach wydzia³u,
tak jak powo³any w tym samym czasie Instytut Zarz¹-
dzania i Marketingu. W tej samej uchwale Senat
WSIn¿. zobowi¹za³ dyrektora Instytutu Elektroniki do
podjêcia starañ maj¹cych na celu wyst¹pienie z wnio-
skiem o utworzenie Wydzia³u Elektroniki.

Rozwojowi Instytutu Elektroniki towarzyszy³y te¿
sukcesy jego pracowników. Prof. dr hab. K.Wawryn
obj¹³ w 1993 roku stanowisko prorektora ds. nauki
i pe³ni³ te obowi¹zki do 1999 roku. W 1999 roku prof.
K.Wawryn wybrany zosta³ na stanowisko rektora Po-
litechniki Koszaliñskiej, na którym bêdzie do po³owy
2005 roku.

Instytut Elektroniki rozwija³ siê razem z uczelni¹,
która rozpoczê³a starania o zmianê statusu z Wy¿szej
Szko³y In¿ynierskiej na Politechnikê. 16 marca
1994 roku Senat WSIn¿. podj¹³ uchwa³ê w sprawie

zmiany struktury organizacyjnej Instytutu Elektroniki –
w miejsce dotychczasowych Zak³adów: Teorii Obwodów
i Uk³adów Elektronicznych, Miernictwa Elementów Elektro-
nicznych oraz In¿ynierii Komputerowej powsta³y Katedry:
Elementów i Miernictwa Elektronicznego – kierownik prof.
W. Janke, Teorii Obwodów I Uk³adów Elektronicznych – kie-
rownik prof. A. Guziñski, Systemów Cyfrowego Przetwarza-
nia Sygna³ów – kierownik prof.  K. Wawryn oraz In¿ynierii
Komputerowej – kierownik prof. H.Budzisz.

Pierwszym dyrektorem samodzielnego Instytutu Elektro-
niki zosta³ prof. dr hab. Andrzej Guziñski, który na stanowi-
sko zastêpcy dyrektora ds. kszta³cenia powo³a³ dr. in¿. Stefa-
na Bartkiewicza, a na stanowisko zastêpcy dyrektora ds. na-
uki – prof. nadzw. dr. hab. in¿. Henryka Budzisza.

Instytut zatrudnia³ 13 profesorów, 9 adiunktów, 18 asy-
stentów. Powo³ano dwa kierunki kszta³cenia: Elektronikê i Te-
lekomunikacjê oraz Automatykê i Robotykê. Na pierwszy rok
studiów przyjêto 179 osób na kierunek EiT, oraz 30 na kieru-
nek AiR.

15 lat elektroniki na Uczelni
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Wydzia³ Elektroniki powsta³ z przekszta³cenia Instytutu
Elektroniki zarz¹dzeniem Ministra Edukacji Narodowej Je-
rzego Wiatra z dnia 23 czerwca 1997 roku, w sprawie zmian
organizacyjnych w Politechnice Koszaliñskiej. W tym te¿ roku
Wydzia³ Elektroniki uruchomi³ studia podyplomowe w dzie-
dzinie Informatyki. W ramach studiów podyplomowych pro-
wadzone s¹ wieczorowe studia podyplomowe “Zastosowania
informatyki”, przeznaczone dla absolwentów studiów wy-
¿szych dowolnych kierunków, oraz zaoczne studia podyplo-
mowe “Informatyka dla nauczycieli”, przeznaczone dla ab-
solwentów wy¿szych studiów nauczycielskich. Od 1997 do
koñca 2002 roku studia podyplomowe na Wydziale ukoñczy-
³o 480 absolwentów. 22 czerwca 1998 roku Centralna Komi-
sja do Spraw Tytu³u Naukowego i Stopni Naukowych przy-
zna³a Wydzia³owi Elektroniki uprawnienia do nadawania stop-
nia naukowego doktora nauk technicznych w dyscyplinie Elek-
tronika. Do chwili obecnej Wydzia³  Elektroniki nada³ sto-
pieñ naukowy doktora nauk technicznych siedmiu pracowni-
kom. Wraz z uruchomieniem kierunku Informatyka powsta³o
Centrum Informatyczne Wydzia³u Elektroniki. W roku 2000
powo³ano do ¿ycia Centralne Laboratorium Wydzia³u Elek-
troniki. W roku 2002 Wydzia³ uzyska³ uprawnienia do pro-
wadzenia studiów magisterskich na kierunku Informatyka.

Obecnie  w sk³ad Wydzia³u Elektroniki wchodzi piêæ ka-
tedr: � Katedra In¿ynierii Komputerowej, � Katedra Pod-
staw Elektroniki, � Katedra Systemów Cyfrowego Przetwa-
rzania Sygna³ów, �  Katedra Systemów Elektronicznych,
� Katedra Telekomunikacji.

Na Wydziale jest 15 profesorów (w tym 9 tytularnych), 20 ad-
iunktów i 24 asystentów. Aktualnie kszta³ci siê 1613 studen-
tów, w tym na studiach dziennych 1207 i na studiach wieczoro-
wych 475 i na zaocznych 151. Jednoczeœnie wychodz¹c na-
przeciw zapotrzebowaniu Wydzia³ uruchomi³ dwa oœrodki za-
miejscowe – w Chojnicach i w Szczecinku. Wydzia³ ma upraw-

nienia do prowadzenia studiów magisterskich i in¿ynierskich
na kierunkach Elektronika i Telekomunikacja oraz Informaty-
ka, a tak¿e studiów in¿ynierskich na kierunku Automatyka i Ro-
botyka. Organizacja studiów na Wydziale jest aktualnie zgod-
na z najbardziej nowoczesnymi tendencjami szkolnictwa wy-
¿szego Unii Europejskiej, a programy kszta³cenia s¹ normowa-
ne wed³ug europejskiego standardu ECTS.

Do niedawna Wydzia³ Elektroniki mieœci³ siê przy ulicy
Partyzantów, ale teraz zajmuje oddany do u¿ytku z okazji 35-
lecia Politechniki Koszaliñskiej nowy budynek przy ulicy Œnia-
deckich. Uroczyste oddanie do u¿ytku nowej siedziby Uczel-
ni, a w tym równie¿ Wydzia³u Elektroniki, odby³o siê
13.06.2003 roku. W uroczystoœci tej udzia³ wziêli rektorzy
wszystkich uczelni technicznych w kraju.

Wydzia³ dysponuje 8 nowymi salami dydaktycznymi o ³¹cz-
nej powierzchni 664 m2, 14 laboratoriami o powierzchni
887 m2, z których czêœæ pozosta³a jeszcze w starym budynku
przy ulicy Partyzantów, w³asn¹ now¹ bibliotek¹ o powierzch-
ni oko³o 50 m2, pokojami pracy o ³¹cznej powierzchni 1376 m2

i sal¹ Rady Wydzia³u.
W tym roku odby³ siê XIV Ogólnopolski Zjazd Dzieka-

nów Wydzia³ów Elektrycznych, Elektroniki i Informatyki,
którego organizacjê powierzono Wydzia³owi Elektroniki.
W grudniu 2004 roku decyzj¹ MENiS dokonana zosta³a zmia-
na nazwy na Wydzia³ Elektroniki i Informatyki.

Dzia³alnoœæ naukowo-badawcza
Badania naukowe na Wydziale s¹ zgodne z prowadzonymi

kierunkami studiów i specjalnoœciami i dotycz¹:
� zastosowania metod sztucznej inteligencji w projektowaniu
uk³adów elektronicznych, a w szczególnoœci systemów eksper-
towych, programowania heurystycznego i obiektowego oraz
sztucznych sieci neuronowych,

Pracownicy Wydzia³u Elektroniki i Informatyki przed nowym budynkiem
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� projektowania uk³adów VLSI ASIC, w tym uk³adów cyfro-
wego przetwarzania sygna³ów,
� materia³ów elektronicznych, optoelektroniki, mikroskopii termo-
falowej oraz niekonwencjonalnych Ÿróde³ energii elektrycznej,
� modelowania elementów elektronicznych, ich w³aœciwoœci

elektrotermicznych, pomiarów wielkoœci nieelektrycznych,
� projektowania analogowych i cyfrowych uk³adów CMOS,
w tym uk³adów pracuj¹cych w trybie pr¹dowym,
� projektowania systemów cyfrowych, w szczególnoœci syste-
mów cyfrowego przetwarzania sygna³ów.

Przyjêcie na I rok studiów bêdzie odbywaæ siê, poza jed-
nym wyj¹tkiem (Instytut Wzornictwa), na podstawie postêpo-
wania kwalifikacyjnego w postaci konkursu œwiadectw.

W zwi¹zku z powszechnym wprowadzeniem nowych eg-
zaminów maturalnych w roku szkolnym 2004/2005, uleg³ mo-
dyfikacji tryb postêpowania kwalifikacyjnego. Otó¿, wyniki
egzaminu maturalnego, które bêd¹ podawane w procentach,
bêd¹ zamieniane na oceny zgodnie z poni¿sz¹ tablic¹.

Nale¿y mieæ równie¿ na uwadze fakt, i¿ do postêpowania
kwalifikacyjnego przyst¹pi¹ równie¿ absolwenci liceów i tech-
ników z lat poprzednich, którzy na œwiadectwach maj¹ trady-
cyjne stopnie.

W ramach konkursu œwiadectw oce-
ny koñcowe z okreœlonych przedmiotów,
w zale¿noœci od danego kierunku, bêd¹
przeliczane na punkty. Kandydatom, któ-
rzy na egzaminie maturalnym lub dojrza-
³oœci zdawali te przedmioty, bêd¹ dolicza-
ne dodatkowe punkty. O przyjêciu na stu-
dia bêdzie decydowaæ kolejnoœæ na listach
kandydatów wed³ug ³¹cznej sumy punk-
tów za œwiadectwo dojrza³oœci oraz egza-
min maturalny lub dojrza³oœci. Warto
równie¿ nadmieniæ, i¿ kandydaci, którzy
zdawali egzamin maturalny w zakresie
rozszerzonym otrzymaj¹ za tê sam¹ oce-
nê wiêksz¹ liczbê punktów ni¿ kandyda-
ci zdaj¹cy w zakresie podstawowym.

Oto przedmioty, które bêd¹ brane pod
uwagê w toku postêpowania kwalifika-
cyjnego na poszczególnych kierunkach:
– Elektronika i Telekomunikacja, In-

formatyka – matematyka, fizyka, jê-
zyk obcy,

– Mechanika i Budowa Maszyn, Automatyka i Robotyka –
matematyka lub informatyka, fizyka lub chemia, chemia lub
mechanika techniczna lub ekonomia lub geografia, jêzyk
obcy,

– Technika Rolnicza i Leœna – matematyka lub biologia, fi-
zyka lub biologia, chemia, jêzyk obcy,

– Budownictwo – matematyka, fizyka, chemia, jêzyk obcy,
– Geodezja i Kartografia – matematyka, fizyka, chemia lub

geografia, jêzyk obcy,
– In¿ynieria Œrodowiska – matema-
tyka, fizyka, chemia lub biologia lub
ochrona œrodowiska, jêzyk obcy,
– Ekonomia, Zarz¹dzanie i Marke-
ting – matematyka, geografia, histo-
ria, jêzyk obcy,
– Filologia germañska – jêzyk nie-
miecki, jêzyk polski, historia lub geo-
grafia,
– Filologia angielska lub NKJA –

jêzyk angielski, jêzyk polski, historia lub geografia.
Powy¿ej opisane postêpowanie kwalifikacyjne nie obejmuje

laureatów “Konkursu dla przysz³ych studentów Politechniki Ko-

Rekrutacja po nowemu
Senat Politechniki Koszaliñskiej na posiedzeniu 17 XI 2004 roku uchwali³ zasady
przyjêæ na studia w roku akademickim 2005/2006

Wynik z przedmiotu
zdawanego na poziomie

podstawowym
% punktów

Wynik z przedmiotu
zdawanego na poziomie

rozszerzonym
% punktów

Ocena odpowiadaj¹ca
uzyskanym wynikom

91–100 91–100 celuj¹cy
76–90 71–90 bardzo dobry
56–75 51–70 dobry
35–55 30–50 dostateczny

Egzamin praktyczny dla kandydatów na kiwrunku Wzornictwo

(MM)
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Do czêœci praktycznej bêd¹ dopuszczeni
jedynie kandydaci, którzy uzyskaj¹ mini-
mum 10 punktów (na 20 mo¿liwych). Eg-
zamin praktyczny sk³ada siê z trzech czê-
œci, tzn.: egzaminu z rysunku (studium po-
staci lub martwa natura) i malarstwa (mar-
twa natura) oraz sprawdzianu z predyspo-
zycji do projektowania. Uzyskanie 0 punk-
tów z jednego z egzaminów praktycznych
eliminuje kandydata z dalszego toku po-
stêpowania. Kandydatów, którzy na egza-
minie maturalnym nie zdawali historii
sztuki, bêdzie obowi¹zywa³ jeszcze spraw-
dzian wiedzy ogólnej z zakresu kultury, li-
teratury i sztuki.

Terminy postêpowania kwalifikacyj-
nego s¹ nastêpuj¹ce. W przypadku stu-
diów dziennych wszystkie kierunki bêd¹
przyjmowaæ kandydatów w dwóch ter-
minach. Termin I zawiera siê pomiêdzy
15 a 25 lipca (w zale¿noœci od kierun-
ku), natomiast termin II to pocz¹tek

sierpnia. Kandydaci na studia wieczorowe i zaoczne bêd¹
przyjmowani zarówno w sierpniu, jak i we wrzeœniu.

Broszura ze szczegó³owymi zasadami postêpowania kwalifi-
kacyjnego w Politechnice Koszaliñskiej wraz z terminarzem bê-
dzie dostêpna w Dziale Nauczania.

dr in¿. Mariusz Meller

Czy taki obraz egzaminów wstêpnych nale¿y ju¿ do przesz³oœci?

Rozwija siê wspó³praca pomiêdzy Politechnik¹ Koszaliñsk¹ a Cen-
trum BIG Greifswald (Bildungszentrum in Greifswald gGmbH) w Niem-
czech. Politechnika podpisa³a umowê o wspó³pracy na p³aszczyŸnie
kszta³cenia. W koñcu wrzeœnia odby³y siê w Greifswaldzie “Targi w za-
kresie kszta³cenia i pracy”, w których udzia³ wzi¹³ prorektor ds. stu-
denckich – prof. Micha³ Jasiulewicz.

Pomiêdzy Politechnik¹ Koszaliñsk¹ i BIG- Greifswald/Duale Fach-
hochschule Greifswald/Torgelow (i.G) zawarte zosta³o porozumienie
dotycz¹ce wspó³pracy w obszarze kszta³cenia, nauki zawodu, praktyk,
wymiany absolwentów i wspó³pracy instytucjonalnej.

Uzgodniono, ¿e poprzez planowanie i celowy rozwój kontaktów w obu
instytucjach, bêdzie realizowany: wy¿szy poziom kszta³cenia praktyczne-
go, poœredniczenia w kontaktach pomiêdzy przedsiêbiorcami i absolwen-
tami uczelni obu krajów, dalszego gospodarczego kszta³cenia i wymiany
pracowników naukowych. Zostan¹ poczynione starania w celu uzyskania
œrodków finansowych w obu krajach, aby wyeliminowaæ istniej¹ce jeszcze
dzisiaj ograniczenia w finansowaniu zamierzonych dzia³añ.

16 listopada 2004 roku w Centrum BiG w Greifswaldzie odby³o siê
spotkanie nt. “Niemiecko-polski dialog naukowy”. Do wziêcia udzia³u
w dyskusji na forum spotkania równie¿ zaproszony zosta³ prof. dr hab.
Micha³ Jasiulewicz – prorektor ds. studenckich, który wyg³osi³ referat.

Pierwsze spotkanie z tego cyklu w Centrum BiG w Greifswaldzie
mia³o miejsce w marcu 2004 roku. Polscy i niemieccy naukowcy oraz
politycy dyskutowali na temat znaczenia wiedzy w dzisiejszych czasach,
jak równie¿ na temat Procesu Boloñskiego.

To drugie ju¿ spotkanie dotyczy³o kadry m³odych naukowców w Niem-
czech i w Polsce, a tak¿e koncentrowa³o siê na przekazaniu dalszych in-

Wspó³praca z Greifswaldem

szaliñskiej”, laureatów i finalistów niektórych olimpiad przed-
miotowych oraz posiadaczy tzw. matury miêdzynarodowej.

W Instytucie Wzornictwa postêpowanie kwalifikacyjne bê-
dzie sk³ada³o siê z rozmowy kwalifikacyjnej oraz egzaminu prak-
tycznego. Na rozmowê kwalifikacyjn¹ kandydat bêdzie obowi¹-
zany przynieœæ oko³o 20 w³asnych prac z rysunku i malarstwa.

Wywiad prof. M. Jasiulewicza dla lokalnej telewizji
w Greifswaldzie, w zakresie wspó³pracy we wspólnym

kszta³ceniu studentów dotycz¹cym mediów i informatyki

formacji, dotycz¹cych przebiegu Procesu Boloñskie-
go. Podczas spotkania wyg³oszonych zosta³o 5 refe-
ratów, po których dyskusjê na temat przedstawionych
zagadnieñ poprowadzi³ prof. Westphal, kierownik
Centrum Kompetencji Rozszerzenia UE na Wschód.
Polskimi partnerami podczas tego spotkania byli Po-
litechnika Szczeciñska, Uniwersytet Szczeciñski, Po-
litechnika Koszaliñska i Pañstwowa Wy¿sza Szko³a
Zawodowa w Wa³czu, a ze strony niemieckiej Uni-
wersytet w Greifswaldzie, Wy¿sza Szko³a Zawodo-
wa w Stralsundzie, Wy¿sza Szko³a Zawodowa
w Neubrandenburgu i BIG Greifswald.

(AM)
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Tak by³o
Zarz¹dzeniem nr 1/1968 Rektora Wy¿szej Szko³y

In¿ynierskiej w Koszalinie powsta³y podstawowe
struktury tej nowotworzonej uczelni, a wœród nich Bi-
blioteka Uczelniana. Dzia³alnoœæ rozpoczê³a z jedno-
osobow¹ obsad¹ (ju¿ 15 sierpnia 1968 roku zosta³a
zatrudniona pani mgr Gabriela Mo¿arowska na sta-
nowisku starszego bibliotekarza) i ksiêgozbiorem
przejêtym z biblioteki Studium Nauczycielskiego oraz
pochodz¹cym z darów innych bibliotek technicznych
w kraju w liczbie 3.360 woluminów. Mieœci³a siê
w g³ównym gmachu Uczelni (I p.) w trzech pomiesz-
czeniach o ³¹cznej powierzchni 106 m2.

Jeszcze w roku 1968 do pracy w bibliotece zo-
sta³y skierowane osoby zatrudnione w WSIn¿. do wy-
konywania innych zadañ. Byli to: pan Wac³aw Paw-
³owski, który w styczniu 1969 roku odchodzi do pracy
w pracowni Zespo³u Fizyki, podobnie jak pani Wanda
Prus i pani Helena Bajorek. Rok 1969 – to pocz¹tek
nieznacznej stabilizacji kadrowej. Zostaj¹ zatrudnio-
ne pani Ewa Zgrzebnicka oraz panie Jadwiga Wiêc-
kowska, Barbara Omiljanowicz i w nied³ugim cza-
sie Genowefa Czerska, osoby z przygotowaniem
i praktyk¹ biblioteczn¹. Dziêki ich zaanga¿owaniu
prace zwi¹zane z inwentaryzacj¹ i opracowaniem
zbiorów zosta³y znacznie przyœpieszone. W latach
1972–1973 biblioteka zyskuje dodatkowe pomiesz-
czenia z przeznaczeniem na czytelnie i magazyny
zbiorów. W tym te¿ czasie z pracy odchodzi mgr
G. Mo¿arowska, a na stanowisko dyrektora Bibliote-
ki G³ównej zostaje powo³ana pani dr Lubomira. Jan-
kowska, która do pracy w WSIn¿. przenios³a siê z Po-
litechniki Gdañskiej. By³a inicjatorem reorganizacji
pracy bibliotecznej. Z jej inicjatywy, w 1973, roku po-
wstaj¹ dwa oddzia³y, które funkcjonuj¹ do dziœ:
– Oddzia³ Gromadzenia i Opracowania Zbiorów

kierowany dzisiaj przez mgr Hannê Rok,
– Oddzia³ Udostêpniania i Informacji Naukowej  kie-

rowany dzisiaj przez mgr Teresê Wasilewsk¹.
W 1978 roku po odejœciu na emeryturê pani dr

L. Jankowskiej na stanowisku dyrektora zostaje za-
trudniona pani dr El¿bieta Piotrowska. Od pocz¹t-
ku pracy w bibliotece usilnie zabiega³a o nowe po-
mieszczenia dla zwiêkszaj¹cego siê stale ksiêgozbio-
ru. Po jej odejœciu w dniu 1 paŸdziernika 1985 roku
na stanowisko dyrektora powo³ana zosta³a pani mgr
Zofia Dunian. W okresie prowadzenia przez ni¹ bi-
blioteki zosta³o przeprowadzonych wiele prac zwi¹-
zanych z dzia³alnoœci¹ informacyjn¹, m.in. reklasy-
fikacja katalogu rzeczowego, zmiany w zakresie pro-
gramu zajêæ z przysposobienia bibliotecznego dla
studentów I roku studiów, opracowanie monograficz-
nych zeszytów naukowych. Po odejœciu z pracy

w WSIn¿. mgr Zofii Dunian jeszcze raz na stanowisko dyrektora Bi-
blioteki G³ównej powróci³a dr El¿bieta Piotrowska i pe³ni³a tê funkcjê
od paŸdziernika 1987 roku do od listopada 1989, a od 1 grudnia 1989
roku na stanowisko to mianowana zosta³a mgr Renata Kisiel, która
kieruje bibliotek¹ do dzisiaj.

Biblioteka Uczelniana – historia, wspó³czesnoœæ
Bronis³aw
 S³owiñski
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Ustawa o szkolnictwie wy¿szym po-
wierza bibliotekom uczelnianym zada-
nia us³ugowe, dydaktyczne i naukowe.
W pierwszych latach istnienia Bibliote-
ki Uczelnianej WSIn¿. naczelnym zada-
niem by³o skompletowanie zbiorów, mo-
g¹cych zaspokoiæ choæby w minimalnym
stopniu potrzeby swoich u¿ytkowników,
tzn. z jednej strony potrzeby kadry na-
ukowo-badawczej, a z drugiej strony stu-
dentów. Praca biblioteki ogranicza³a siê
do opracowywania wydawnictw zwar-
tych i ci¹g³ych, tworzenia informacji
o nich i udostêpniania zbiorów. Dopiero
w latach póŸniejszych biblioteka zaczê-
³a rozszerzaæ i doskonaliæ zakres, zasiêg
i formy swej dzia³alnoœci.

Od pocz¹tku swojego istnienia biblio-
teka tworzy³a uczelnian¹ sieæ bibliotecz-
n¹. W 1981 roku sieæ biblioteczna obejmowa³a (oprócz Bi-
blioteki G³ównej) 22 biblioteki zak³adowe i jedn¹ instytutow¹
oraz filiê biblioteczn¹ mieszcz¹cej siê w Domu Studenta nr 2,
której zadaniem by³o wypo¿yczanie podrêczników dla studen-
tów I i II roku. W latach póŸniejszych biblioteki zak³adowe
uleg³y likwidacji przez w³¹czenie ich zbiorów do tworzonych
bibliotek wydzia³owych: Rok akademicki 1992/1993 to rok
kolejnych zmian w ¿yciu biblioteki. Ma³a sala gimnastyczna
w g³ównej siedzibie Uczelni przy ul. Rac³awickiej 15-17 zo-
sta³a zaadaptowana na potrzeby biblioteki. Ca³kowita po-
wierzchnia u¿ytkowa Biblioteki G³ównej wynios³a 684 m2.
Na czêœci tej powierzchni (270 m2) zosta³y postawione meta-
lowe rega³y z przeznaczeniem na magazyn ksi¹¿ek. Rega³y te
równoczeœnie sta³y siê podstaw¹ antresoli, na której swoje
miejsce znalaz³a czytelnia ogólna, udostêpniaj¹ca zbiory:
zwarte, ci¹g³e i specjalne. Profil gromadzenia zbiorów od po-
cz¹tku istnienia biblioteki podporz¹dkowany by³ kierunkom
kszta³cenia realizowanym w Uczelni: szeroko rozumianej
mechanice i budownictwu. Kupowane
by³y publikacje polskie i zagraniczne
z tego zakresu. W mniejszym stopniu
gromadzone by³y publikacje z przedmio-
tów podstawowych takich jak matema-
tyka, fizyka, chemia oraz literatura spo-
³eczno-ekonomiczna. W tym zakresie ist-
nia³o uzupe³nianie siê zbiorami z Kosza-
liñsk¹ Bibliotek¹ Publiczn¹ i Koszaliñ-
sk¹ Bibliotek¹ Pedagogiczn¹. Takie uzu-
pe³nianie w zakresie gromadzenia zbio-
rów istnieje do dziœ.

W roku 1993 roku w Uczelni powo-
³any zosta³ Instytut Zarz¹dzania i Mar-
ketingu, który w 1999 roku przekszta³-
ci³ siê w Wydzia³ Ekonomii i Zarz¹dza-
nia (WEiZ), dlatego w ramach sieci bi-
bliotecznej Politechniki Koszaliñskiej
rozpoczê³a swoj¹ dzia³alnoœæ czytelnia
WEiZ z obsad¹ dwu etatow¹ i ze zbiora-
mi mieszcz¹cymi siê w jednym niewiel-
kim pomieszczeniu.

Tak jest
Obecnie system biblioteczno-informacyjny Politechniki

Koszaliñskiej tworz¹ biblioteki:
� BIBLIOTEKA G£ÓWNA koordynuje dzia³alnoœæ i pe³ni
nadzór merytoryczny nad bibliotekami sieci. Biblioteka  G³ów-
na gromadzi i opracowuje zbiory dla czytelni zamiejscowego
oddzia³u Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania Politechniki Ko-
szaliñskiej w Rêdzikowie oraz pomaga w gromadzeniu (za-
kup i rozliczanie finansowe) zbiorów do czytelni oddzia³u
Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania w Ko³obrzegu. Do podsta-
wowych agend us³ugowych Biblioteki G³ównej nale¿¹:
– Wypo¿yczalnia Miejscowa (Anna Rukszta)
– Wypo¿yczalnia Miêdzybiblioteczna (mgr Teresa Wasilewska)
– Czytelnia Ogólna (mgr in¿. Elena Gretkowska, in¿. Izabe-

la Radwan-Wiatrowska)
– Czytelnia Ksi¹¿ek na WEiZ (Bogus³awa Braniecka)
– Czytelnia Czasopism  na WEiZ (mgr El¿bieta Cybula)
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– Czytelnia  na WBiIŒ  i WE  (zorganizowana we wrzeœniu
2003 roku) (mgr Zofia Kurzawa)

– Informatorium (mgr Teresa Wasilewska)
– Magazyn ksi¹¿ek i czasopism (Anna Straszak)
� CZYTELNIA INFORMATYCZNA w Centrum Komputerowym
udostêpnia zbiory zwarte i ci¹g³e  z zakresu informatyki.
� BIBLIOTEKA NAUCZYCIELSKIEGO KOLEGIUM JÊ-
ZYKA ANGIELSKIEGO, mieszcz¹ca siê w budynku B przy
ul. Kwiatkowskiego 6, udostêpnia na miejscu i wypo¿ycza zbiory
do nauki jêzyka angielskiego. Biblioteka ta utworzona zosta³a
w 1991 roku. Pierwsze jej zbiory pochodzi³y z darów admini-
stracji Korpusu Pokoju oraz przekazanych w depozyt przez
Bibliotekê G³ówn¹. Wszystkie prace zwi¹zane z organizacj¹
i pocz¹tkow¹ dzia³alnoœci¹ biblioteki wykona³a pani  mgr Iwo-
na Dalati. Obecnie udostêpnianie zbiorów na miejscu i ich wy-
po¿yczanie, opracowanie zbiorów otrzymywanych z darów pro-
wadzi pani Aneta Rychlik. Obecnie zbiory licz¹ ponad 7 tys.
woluminów, 150 kaset audio-video i kilkanaœcie tytu³ów czaso-
pism. Podobnie jak Biblioteka G³ówna, mimo statusu bibliote-
ki wewnêtrznej NKJA, predestynuje do roli biblioteki publicz-
nej, udostêpniaj¹c zbiory u¿ytkownikom spoza Uczelni.
W 2004 roku w trakcie organizacji jest kolejna CZYTELNIA
INSTYTUTU NEOFILOLOGII I EUROPEISTYKI, która
bêdzie udostêpniaæ zbiory z zakresu jêzyka niemieckiego.

Biblioteka G³ówna przy ul.Rac³awickiej 15-17 zajmuje po-
wierzchniê u¿ytkow¹ 621 m2, na tej powierzchni zgromadzone
zosta³y zbiory zwarte, ci¹g³e i specjalne dostêpne w wypo¿y-
czalni i po³¹czonych czytelniach: ogólnej i czasopism; czytel-
nia na WBiIŒ zajmuje powierzchniê 40 m2; czytelnie na WEiZ
zajmuj¹ ³¹cznie 190m2. W 2003 roku w Bibliotece G³ównej
zatrudnionych by³o 15 osób, co przy 18 tys. studentów daje prze-
ciêtn¹ ponad 1200 osób do obs³u¿enia przez jednego pracowni-
ka. Dobrze, ¿e zgromadzone zbiory nie wymagaj¹ codziennej
obs³ugi, bowiem w tym zakresie ka¿dy statystyczny pracownik
biblioteki musia³by obs³u¿yæ ponad 12 000 pozycji.

W ci¹gu tych 35 lat istnienia Biblioteki przeciêtnie rocz-
nie zbiory powiêksza³y siê o ponad 5000 pozycji. Obecnie
dominuj¹cym Ÿród³em nabywania ksi¹-
¿ek jest zakup. Tylko niewielka czêœæ
zbiorów pochodzi z wymiany z bibliote-
kami innych uczelni technicznych w kra-
ju i z darów. Œrednia cena zakupionej
ksi¹¿ki polskiej wynios³a 33,60, ksi¹¿ki
zagranicznej 108,63 (w tym ksi¹¿ki do
nauki jêzyków obcych 38,00, a ksi¹¿ki
naukowej 412,40 PLN). Prace zwi¹zane
z gromadzeniem, inwentaryzacj¹ i opra-
cowaniem zbiorów zwartych wykonuj¹
panie: mgr Renata Kisiel, mgr Hanna
Rok i mgr in¿. Ró¿a Witkowska. Od nie-
dawna o tytu³ach prenumerowanych za-
granicznych czasopism naukowych i na-
ukowo-technicznych decyduj¹ poszcze-
gólne wydzia³y. Biblioteka G³ówna zaj-
muje siê ich prenumerat¹, przechowy-
waniem i udostêpnianiem. Zbiory ci¹g³e
licz¹ ok. 14 tys. woluminów. Bie¿¹co
biblioteka prenumeruje 579 tytu³ów cza-

sopism polskich (380) i zagranicznych, których gromadze-
niem i opracowaniem zajmuje siê mgr Katarzyna Kasprzyk.

Wzrost zapotrzebowania na us³ugi œwiadczone przez bi-
bliotekê spowodowa³ koniecznoœæ usprawnienia obs³ugi czy-
telników. Znalaz³o to wyraz w procesie automatyzacji pracy
BG. Proces ten rozpocz¹³ siê od zatrudnienia informatyka mgr
in¿. Janusza Wieruckiego na stanowisko administratora sieci
komputerowej biblioteki, zakupienia i wdro¿enia systemu
obs³ugi biblioteki, przeszkolenia personelu biblioteki w za-
kresie obs³ugi komputera i systemu MAK. Przy pomocy pro-
gramu MAK zosta³y utworzone bazy opisuj¹ce zbiory biblio-
teczne (warto tu zajrzeæ!):

* Baza “KSI¥¯KI” prowadzona jest od paŸdziernika 1994
roku i obejmuje ca³oœæ zbiorów zwartych z bie¿¹cych wp³y-
wów, w tym tak¿e literaturê techniczno-handlow¹. Od tego
czasu wprowadzane s¹ pe³ne opisy ksi¹¿ek. Ksiêgozbiór z lat
1968–1993 zosta³ wprowadzony na podstawie inwentarzy w
formie skróconych opisów w 1995 roku, w nastêpnych latach
pe³ne opisy otrzyma³y wybrane grupy ksiêgozbioru.

* Baza “CZASOPISMA” stanowi Ÿród³o informacji o cza-
sopismach gromadzonych w BG, w³¹czenie i opracowanie w ba-
zie wszystkich tytu³ów i roczników czasopism zajê³o dwa lata.

* Baza “PRACE DOKTORSKIE” prowadzona jest od 1994
roku, obejmuje wszystkie prace doktorskie posiadane przez BG.

* Stworzona te¿ zosta³a baza “CZYTELNICY”, co w po-
³¹czeniu z baz¹ KSI¥¯KI i zastosowaniem systemu kodów
kreskowych dla celów poprawienia szybkoœci i niezawodno-
œci w procesie wyszukiwania zbiorów bibliotecznych i identy-
fikacji u¿ytkowników, umo¿liwi³o od 1997 roku komputery-
zacjê pracy wypo¿yczalni.

W 2002 r. zosta³y opracowane struktury dwóch nowych baz:
* “ZESZYTY NAUKOWE” – baza obejmuje zawartoœæ

zeszytów naukowych Politechniki Koszaliñskiej i innych
uczelni,

* “NORMY” – baza obejmuje opisy norm gromadzonych
przez BG.

dr in¿. Bronis³aw S³owiñski
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Na Wydziale Mechanicznym Politechniki Koszaliñskiej za-
trudnione jest niezwyk³e trio naukowe jego absolwentów,
w osobach profesorów: Jaros³awa Plichty, Tadeusza Bohdala
i Leona Kukie³ki. Wszyscy oni ukoñczyli studia w czasach
Wy¿szej Szko³y In¿ynierskiej w Koszalinie i s¹ zatrudnieni
na macierzystym Wydziale na stanowiskach profesora. Na ³a-
mach pisma “Na Temat” przedstawiono dotychczas profeso-
rów nadzwyczajnych – Jaros³awa Plichtê i Tadeusza Bohdala.

Obecnie jest szczególna okazja zaprezentowaæ postaæ pro-
fesora nadzwyczajnego Leona Kukie³ki, obecnie ju¿ profesora
zwyczajnego. Postanowieniem Prezydenta Rzeczpospolitej Pol-
skiej z dnia 2 wrzeœnia 2004 roku, otrzyma³ On tytu³ naukowy
profesora, wrêczany przez prezydenta.

W tym miejscu pojawi³ siê problem natury… jêzykowej.
Aby go w³aœciwie rozpoznaæ, postanowi³em najpierw rozszy-
frowaæ treœæ dwóch znanych wszystkim s³ów: nadzwyczajny
i zwyczajny. S³owa te rozumiane s¹ nastêpuj¹co: pod pojê-
ciem nadzwyczajny rozumie siê cz³owieka, którego postaæ
wyrasta ponad przeciêtnoœæ, traktuje siê go jako niezwyk³ego
i wyj¹tkowego, natomiast zwyczajny – w potocznym rozumie-
niu jest to cz³owiek nie wyró¿niaj¹cy siê spoœród innych.

Tak rozumiane s³owa-okreœlenia, u¿ywane w odniesieniu
do stanowiska profesora, na pierwszy rzut oka wprowadzaj¹
sprzecznoœæ interpretacyjn¹, bo w jêzyku akademickim w³a-
œnie wyra¿enie profesor zwyczajny zwi¹zane jest z najwy¿-
szym tytu³em naukowym – profesora tytularnego. Taki tytu³
naukowy w³aœnie otrzyma³ prof. Leon Kukie³ka.
Z ¿yciorysu wziête

Urodzi³ siê 11 kwietnia 1951 roku w Ko³obrzegu. Po ukoñ-
czeniu w 1965 roku szko³y podstawowej kontynuowa³ naukê
w Liceum Ogólnokszta³c¹cym w Ko³obrzegu, które ukoñczy³
w 1969 roku. W latach 1969–1973 odby³ studia w Wy¿szej Szko-
le In¿ynierskiej w Koszalinie, uzyskuj¹c w 1973 roku dyplom
in¿yniera mechanika. Po ukoñczeniu Szko³y Oficerów Rezer-
wy w Koszalinie w stopniu podporucznika, odby³ s³u¿bê woj-
skow¹ jako dowódca plutonu. W 1974 roku podj¹³ pracê w Wy-
¿szej Szkole In¿ynierskiej w Koszalinie w Zespole Maszyn
i Urz¹dzeñ Rolniczych na stanowisku asystenta. W 1976 roku
uzyska³ dyplom magistra in¿yniera mechanika i w tym samym
roku rozpocz¹³ pracê na stanowisku starszego asystenta w nowo
utworzonym Zak³adzie Napraw Maszyn Rolniczych kierowa-
nym przez doc. dr. in¿. S³awomira Fica. W latach 1976–1977
pracowa³ na stanowisku kierownika Zespo³u Laboratoriów Ma-
szyn i Urz¹dzeñ Rolniczych, przyczyniaj¹c siê do istotnego
wzrostu jego wyposa¿enia. Od 1977 roku Zak³ad Napraw Ma-
szyn Rolniczych oraz Zak³ad Budowy Maszyn Rolniczych prze-
kszta³ci³y siê w Zak³ad Maszyn i Urz¹dzeñ Rolniczych. W 1983
roku L. Kukie³ka przedstawi³ pracê doktorsk¹ nt. „Wp³yw do-
datkowego pr¹du p³yn¹cego w obwodzie OPN na charaktery-
stykê warstwy wierzchniej przedmiotów nagniatanych tocznie”
i uzyska³ stopieñ doktora nauk technicznych na Wydziale Bu-
dowy Maszyn Politechniki Poznañskiej (promotorem by³ doc.
dr in¿. Kazimierz Wieczorowski). Po obronie pracy doktorskiej
zosta³ zatrudniony na stanowisku adiunkta. Do 1991 roku kie-
rowa³ Zak³adem Maszyn i Urz¹dzeñ Rolniczych, który w roku
1992, w wyniku reorganizacji uczelni, wszed³ w sk³ad nowo
utworzonej Katedry Podstaw Budowy Maszyn (kierowanej przez

prof. dr. hab. in¿. Józefa Borkowskiego). W 1996 roku prof.
L. Kukie³ka przedstawi³ rozprawê habilitacyjn¹ nt. ”Teoretyczne
i doœwiadczalne podstawy powierzchniowego nagniatania tocz-
nego z elektrokontaktowym nagrzewaniem”, uzyskuj¹c stopieñ
doktora habilitowanego nauk technicznych na Wydziale Budo-
wy Maszyn Politechniki Poznañskiej i w tym samym roku zo-
sta³ zatrudniony na stanowisku profesora nadzwyczajnego na
Wydziale Mechanicznym Politechniki Koszaliñskiej oraz obj¹³
funkcjê kierownika Katedry Maszyn Roboczych (wydzielonej
z Katedry Podstaw Budowy Maszyn). Aktualnie pe³ni funkcjê
prodziekana Wydzia³u Mechanicznego ds. nauki, dyrektora Par-
ku Naukowo-Technologicznego Politechniki Koszaliñskiej oraz
kierownika Katedry Maszyn Roboczych.
Zainteresowania i dorobek naukowy Profesora

Zainteresowania naukowe prof. L. Kukie³ki wi¹¿¹ siê
z konstrukcj¹ nowoczesnych maszyn rolniczych oraz techno-
logi¹ regeneracji czêœci, pracuj¹cych w szczególnie trudnych
warunkach, przez kszta³towanie metod¹ powierzchniowej ob-
róbki plastycznej warstwy wierzchniej o specyficznych w³a-
œciwoœciach. Kszta³towanie tej warstwy w procesie nagniata-
nia, a w szczególnoœci przez nagniatanie elektrokontaktowe,
stanowi podstawowy kierunek badañ naukowych Profesora,
przy czym w procesie jego sukcesywnego rozwoju nast¹pi³y
znaczne sukcesy w innych ga³êziach wiedzy, bezpoœrednio lub
poœrednio z nim zwi¹zanych. Dotychczasowe wyniki badañ
prowadzonych przez prof. L. Kukie³kê pozwoli³y na wyjaœnie-
nie bardzo wielu interesuj¹cych problemów naukowych.

Ogromny zakres twórczoœci naukowo-badawczej Profesora
powoduje, ¿e wyró¿nienie szczególnie wa¿nych i istotnych wy-
ników Jego badañ jest bardzo trudnym zadaniem. G³ówne zain-
teresowania naukowe dotycz¹ kszta³towania warstwy wierzch-
niej czêœci w procesie nagniatania. Oryginalne prace Profesora
dotycz¹ zastosowañ metod wariacyjnych i metody elementów
skoñczonych do modelowania procesu nagniatania, który jest
wielokrotnie nieliniowym problemem brzegowo-pocz¹tkowym,
z nieliniowymi warunkami brzegowymi. Opracowa³ przyrosto-
wy model matematyczny termodynamicznych naprê¿eñ upla-
styczniaj¹cych materia³y metalowe oraz metodykê obliczania sta-
³ych w tym modelu. Wyniki badañ zosta³y opublikowane w pod-
rêczniku Modelowanie systemów, wyd. Politechniki Koszaliñ-

Profesor tak nadzwyczajny, a¿ zwyczajny?

Profesor Leon Kukie³ka odbiera nominacjê z r¹k prezydenta RP
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skiej, 2004. Do wa¿nych osi¹gniêæ nale¿y zastosowanie metod
planowania eksperymentu i statystycznych metod analizy wyni-
ków badañ oraz identyfikacji i analizy modeli matematycznych
badanych obiektów. Te czynnoœci s¹ wspomagane komputerowo
przy wykorzystaniu autorskiego programu Planeks-stat. Wyniki
wieloletnich badañ zosta³y opublikowane w podrêczniku Pod-
stawy badañ in¿ynierskich, PWN, 2002.

Prof. L. Kukie³ka by³ promotorem 2 obronionych z wyró¿-
nieniem prac doktorskich, aktualnie jest promotorem 5 otwar-
tych przewodów doktorskich, w tym jednego na Uniwersytecie
w Orleanie (Francja), a pozosta³e na Wydziale Mechanicznym
Politechniki Koszaliñskiej. Opiekuje siê obecnie 15 doktoran-
tami i w najbli¿szym czasie wielu z nich przyst¹pi do zakoñ-
czenia rozpraw doktorskich.

Do tego nale¿y dodaæ uznanie, jakim cieszy siê dzia³alnoœæ
Profesora w kraju i za granic¹. Trudno nawet wymieniæ dok³ad-
n¹ liczbê konferencji naukowych, w których wzi¹³ czynny udzia³,
organizowanych m.in. we Francji (1995), Anglii (1996, 1997),
Japonii (1998), Hiszpanii (2001), Niemczech (2001), we W³o-
szech (1999, 2003), Grecji (2002, 2003). Szczególnie widoczne
wyniki naukowe przynosi partnerska wspó³praca z Ecole Natio-
nale Supérieure d’Ingénieurs de Bourges oraz l’Institut Univer-
sitaire de Technologie de Bourges, Ecole Centrale de Lyon.

Dorobek publikacji naukowych Profesora jest imponuj¹-
cy, zawiera bowiem 132 oryginalne prace twórcze, 16 pozycji
ksi¹¿kowych (podrêczniki, skrypty, rozprawy i monografie),
29 komunikatów i doniesieñ naukowych, 24 patenty oraz 44
opracowania naukowo-badawcze wykonane dla przemys³u. Po
uzyskaniu stopnia naukowego doktora habilitowanego w 1996
roku opublikowa³ ³¹cznie 81 artyku³ów i referatów, 1 pod-
rêcznik akademicki (2000 r. – wyd. Politechniki Koszaliñskiej,
2002 r. – wyd. PWN), by³ wspó³autorem 1 skryptu i autorem
7 rozdzia³ów w ksi¹¿kach wydanych za granic¹.
Zainteresowania i dorobek dydaktyczny

Prof. L. Kukie³ka prowadzi wyk³ady kilku przedmiotów
dla studentów i doktorantów na kierunku studiów Budowa
i Eksploatacja Maszyn oraz seminarium magisterskie i zajê-
cia projektowe. Na specjalnoœci Maszyny Robocze wyk³ada:
Podstawy badañ in¿ynierskich, Obróbkê powierzchniow¹, Pod-
stawy modelowania, Komputerowe wspomaganie modelowa-
nia i symulacji procesów; na specjalnoœci Komputerowe Wspo-
maganie Wytwarzania wyk³ada przedmioty: Optymalizacja
procesów technologicznych oraz Analizy in¿ynierskie CAE;
na specjalnoœci In¿ynierskie Zastosowanie Komputerów – na
profilu dyplomowania Komputerowe Modelowanie i Symula-
cja prowadzi przedmioty: Podstawy symulacji, Podstawy ba-
dañ in¿ynierskich, Modelowanie i symulacja systemów. Na
studiach doktoranckich na kierunku Mechanika i Budowa
Maszyn wyk³ada przedmioty: Komputerowe wspomaganie
prac naukowych oraz Podstawy badañ eksperymentalnych oraz
prowadzi seminarium doktoranckie dla 15 doktorantów, któ-
rymi siê opiekuje. Przedstawiona lista wyk³adanych przez
Profesora przedmiotów œwiadczy dobitnie o Jego umiejêtno-
œci w zakresie przekazywania zdobytej wiedzy naukowej dla
celów dydaktycznych i szkoleniowych.

Zwraca uwagê obudowa dydaktyczna prowadzonych przez
Profesora przedmiotów w postaci oryginalnych zestawów prze-
zroczy i foliogramów, prezentacji komputerowych, autorskich
programów komputerowych, filmów naukowych, podrêczni-
ków akademickich i skryptów. W pracy dydaktycznej wyko-
rzystuje wszelkie dostêpne œrodki audiowizualne, uzyskuj¹c

wysoki poziom treœci wyk³adowych i ich atrakcyjnoœæ. Na
podkreœlenie zas³uguje przygotowanie merytoryczne materia-
³ów laboratoryjnych, miêdzy innymi w postaci dobrze dobra-
nych eksponatów dydaktycznych.
Dzia³alnoœæ organizacyjna

Prof. dr hab. in¿. Leon Kukie³ka jest postaci¹ dobrze znan¹
w koszaliñskim œrodowisku akademickim. W okresie zatrud-
nienia w Wy¿szej Szkole In¿ynierskiej i Politechnice Koszaliñ-
skiej aktywnie uczestniczy³ w pracach Wydzia³u Mechaniczne-
go i Uczelni. Pe³ni³ wiele odpowiedzialnych funkcji, aby wy-
mieniæ niektóre z nich: cz³onek Senatu WSIn¿. i Rady Wydzia-
³u Mechanicznego w latach 1987–1990, 1990–1996, cz³onek
Senatu Politechniki Koszaliñskiej w kadencjach 1996–1999,
1999–2002 oraz 2002–2005, przewodnicz¹cy Senackiej komi-
sji dyscyplinarnej ds. studenckich w latach 1993–1996, prze-
wodnicz¹cy komisji wyborczej na Wydziale Mechanicznym
w okresie 1993–1996, Prorektor ds. studenckich Politechniki
Koszaliñskiej w latach 1996–1999 oraz 1999–2002, Kierow-
nik Katedry Maszyn Roboczych od 1996 roku, Dyrektor Parku
Technologicznego od 1997 roku, Prodziekan Wydzia³u Mecha-
nicznego od 2002 roku. Oprócz tego pe³ni³ i pe³ni wiele funkcji
w AZS Politechniki Koszaliñskiej. W latach 1999–2002 by³
wiceprezesem Zarz¹du Klubu Uczelnianego AZS, a od roku
2002 r. pe³ni funkcjê Prezesa Zarz¹du Klubu.

Za swoj¹ dzia³alnoœæ naukow¹, dydaktyczn¹ i organiza-
cyjn¹ by³ wielokrotnie nagradzany nagrodami J.M. Rektora
(³¹cznie 22 razy), Nagrod¹ Zespo³ow¹ II stopnia Ministra
NSzWiT, Medalem Edukacji Narodowej, Br¹zowym i Z³otym
Krzy¿em Zas³ugi, Odznak¹ Honorow¹ Miasta S³upska, Od-
znak¹ “Za zas³ugi w rozwoju województwa koszaliñskiego”,
Srebrnym Medalem “Racjonalizator Produkcji”, Medalem im.
Janusza Kusociñskiego oraz Srebrn¹ i Z³ot¹ Odznak¹ AZS.

W podsumowaniu
W trakcie wszczêtego w 2003 roku postêpowania o nadanie

tytu³u naukowego profesora, bardzo pozytywn¹ ocenê Jego do-
robku wyrazili w swoich opiniach: prof. dr hab. in¿. Wojciech
Kacalak z Politechniki Koszaliñskiej, prof. dr in¿. dr h.c. Wie-
s³aw Olszak z Politechniki Szczeciñskiej oraz prof. dr in¿. dr
h.c. Kazimierz Wieczorowski z Politechniki Poznañskiej.

W koszaliñskim œrodowisku akademickim cieszy siê Pro-
fesor wielkim uznaniem wœród studentów, którzy nie tylko
korzystaj¹ z Jego wiedzy, ale zwracaj¹ siê ze swoimi proble-
mami wiedz¹c, ¿e ich wys³ucha i pomo¿e. Wœród pracowni-
ków Wydzia³u Mechanicznego traktowany jest jako niekwe-
stionowany autorytet naukowy o ogromnej aktywnoœci twór-
czej, wzór nauczyciela akademickiego oraz dla wielu wspa-
nia³y Kolega i Przyjaciel.

Wydawa³oby siê, ¿e nie mo¿na ju¿ tutaj nic dodaæ, a przed-
stawione fakty same potwierdzi³y postawion¹ w tytule publikacji
tezê: profesor tak nadzwyczajny, ¿e zwyczajny? Dodam do tego
zwyk³e ludzkie cechy: pracowitoœæ, sumiennoœæ i skromnoœæ. Tego
nauczyæ siê nie mo¿na, mo¿na je posiadaæ i doskonaliæ.

W podsumowaniu pozwolê sobie na osobist¹ refleksjê, bo-
wiem znam Profesora od czasów, gdy by³ studentem Wydzia-
³u Mechanicznego. Na pocz¹tku by³o mi trudno w zwartej,
publicystycznej formie przedstawiæ Profesora Leona Kukie³-
kê, zw³aszcza z uwagi na Jego olbrzymi zakres zaintereso-
wañ i sukcesów. Teraz wiem, ¿e sprawi³o mi to wielk¹ przy-
jemnoœæ. ¯yczê Profesorowi dalszych sukcesów.

dr in¿. Henryk Charun
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Aby podró¿owaæ, potrzebne s¹ nie tylko pieni¹dze, ale
i motywacja. Po wst¹pieniu Polski do Unii Europejskiej otrzy-
maliœmy zwiêkszone œrodki finansowe na wsparcie wyjazdu
studentów na studia zagraniczne oraz na granty dla kadry
w ramach programu ERASMUS-SOCRATES. Œrodki finan-
sowe na stypendia studentów SM wzros³y niemal czterokrot-
nie, natomiast na wyjazdy pracowników TM prawie dwukrot-
nie. Jest to i tak nieraz dziesiêciokrotnie mniej, ni¿ otrzyma³y
niektóre uczelnie o podobnej liczbie studentów, co wi¹zaæ
nale¿y wy³¹cznie z aktywnoœci¹/brakiem aktywnoœci œrodo-
wiska akademickiego. Zgodnie z zaleceniami Narodowej
Agencji programu ERASMUS-SOCRATES w Warszawie,
w zale¿noœci od kraju studiów i od tego, czy jest to stolica czy
nie, maksymalna miesiêczna wysokoœæ grantu wynosi na ten
rok 350 Euro (wiêkszoœæ uczelni wyp³aca w tym roku 150–
260 Euro miesiêcznie na studenta). Bior¹c pod uwagê powy¿-
sze dane i zalecenia, w bie¿¹cym roku akademickim z grantu
ERASMUSa mog³oby skorzystaæ przynajmniej 50 a nawet 80
studentów Politechniki Koszaliñskiej. Ró¿ne okolicznoœci –
g³ównie ekonomiczne – sprawiaj¹, ¿e ze stypendium ERA-
SMUSa skorzysta chyba niewiele ponad 30 naszych studen-
tów. Je¿eli udzia³ procentowy kandydatów na stypendium
Socratesa jest u nas znacznie mniejszy, czy¿by oznacza³o to
brak motywacji? Fakt udzia³u tak ma³ej liczby studentów
w programie ERASMUS oznaczaæ bêdzie z pewnoœci¹ ko-
niecznoœæ zwrotu znacznej kwoty przyznanego nam grantu,
a tym samym pogorszenie sytuacji finansowej w roku przy-
sz³ym. Wielu naszych studentów rezygnowa³o w trakcie okre-
su kwalifikacji na wyjazd w roku akademickim 2004/2005,
niektórzy nawet tu¿ po wyjeŸdzie na stypendium ERASMU-
Sa z ró¿nych przyczyn wracali do Koszalina. Warto tu dodaæ,
¿e wielu z tych, którzy byli na takim stypendium dotychczas,
œwietnie sobie radzi³o i z uznaniem wspomina mo¿liwoœæ od-
bycia czêœci studiów za granic¹. G³ówne korzyœci, to lepsze
poznanie jêzyka, kultury i obyczajów kraju pobytu, jak rów-
nie¿ nawi¹zanie miêdzynarodowych kontaktów ze studenta-
mi z wielu innych krajów. Poni¿ej fragment artyku³u z „Try-
buny” o koszaliñskich studentkach Wydzia³u Ekonomii.

Podró¿e z ERASMUSem Tadeusz Hryniewicz

Polskie studentki na Estadio da Luz
Polscy pi³karze nie zakwalifikowali siê na Euro 2004. Po-

laków jednak w Portugalii nie brakuje. Anna Soko³owska i Jo-
anna Filipowicz pracuj¹ w restauracji na Estadio da Luz w Li-
zbonie. Obie studiuj¹ na Politechnice Koszaliñskiej – Ania
na III roku, Joasia na IV. Do Institutio Superior de Economia
e Gestao trafi³y w ramach wymiany miêdzyuczelnianej. Aniê
do wyjazdu przekona³a nie tylko fascynacja Portugali¹, ale
i przyjaŸñ z Nuno, kibicem Benfiki, który w ubieg³ym roku
studiowa³ w Koszalinie. W³aœnie skoñczy³y sesjê i trzeba by³o
rozejrzeæ siê za prac¹. Znajoma za³atwi³a im stadionow¹ re-
stauracjê. – Samo centrum portugalskiej gor¹czki. Na trze-
cim poziomie. Najwy¿szym, bo s¹ do minus dwóch, tu¿ obok
wejœcia dla VIP – mówi „TRYBUNIE” Joanna.

– By³yœmy ju¿ na czterech meczach. Takiego szaleñstwa
jak po Portugalia – Anglia nie widzia³yœmy jeszcze nigdy!
Ca³a Portugalia bawi³a siê na ulicach – opowiadaj¹. (…)

Ania (pierwsza z lewej) i Joanna,
Polki na Estadio da Luz

Nieco lepiej, przynajmniej w fazie planowania, wygl¹da
sprawa wykorzystania œrodków na krótkoterminowe wyjazdy
kadry w ramach TM ERASMUS, chocia¿ i tu, w porównaniu
z innymi uczelniami, nie wypadamy najlepiej. Trzeba przy-
znaæ, ¿e liczba deklarowanych wyjazdów wzros³a w tym roku
akademickim niemal dwukrotnie, czyli proporcjonalnie do
wzrostu wysokoœci otrzymanego na te cele grantu. By³em oso-
biœcie na 3 takich wyjazdach, w tym w dwu przypadkach by³y
to nowe umowy bilateralne: z Politechnik¹ w Bragança, Por-
tugalia, oraz Uniwersytetem Bahçeºehir w Istambule, Turcja.
Trzeci mój wyjazd w roku akademickim 2004/2005 odby³ siê
ostatnio na zaproszenia dwu wydzia³ów do zaprzyjaŸnionego
Universidad de Granada. Tematyka seminariów w Bragança
i Granadzie dotyczy³a problemów korozji i sposobów jej za-
pobiegania, natomiast w Turcji – pow³ok dekoracyjnych wy-
korzystywanych do celów artystycznych.

Politechnika w Bragança znajduje siê w niewielkim mie-
œcie o tej samej nazwie na pó³nocy Portugalii, niedaleko gra-
nicy z Hiszpani¹. Studiuje tam 6000 studentów, w tym oko³o

Widok na œredniowieczne mury zamku w Bragança



WSPÓ£PRACA EUROPEJSKA

Pismo Politechniki Koszaliñskiej Nr 4/200424

Na Uniwersytecie Bahçeºehir  w Istambule

80 osób z zagranicy w ramach programu ERASMUS. Jest to
uczelnia nowa i bardzo przyjazna, podobna w strukturze do
naszej, z niezale¿nym, dobrze rozwiniêtym Instytutem Nauk
Rolniczych. W semestrze letnim bêdzie tam studiowaæ 4 na-
szych studentów z Wydzia³u Mechanicznego. Warto dodaæ,
¿e koszty utrzymania w Bragança s¹ znacznie ni¿sze ni¿ w sto-
licy kraju, Lizbonie. Na Politechnice w Bragança spotka³o
mnie bardzo mi³e zaskoczenie, otó¿ po raz pierwszy odnoto-
wa³em, ¿e na Wydziale Mechanicznym, program pokrewne-
go mi przedmiotu z dziedziny zagadnieñ korozji i ochrony
przed korozj¹ jest niemal identyczny z tym, który wyk³adam
dla naszych studentów w Koszalinie, chocia¿ pisa³ go ktoœ
bez porozumienia ze mn¹. Dla uzupe³nienia – nazwa przed-
miotu w Koszalinie jest zawê¿ona tylko do “pow³ok”, co wiê-
cej, nie wiem, gdzie w Polsce zakres tematyczny tego¿ przed-
miotu wyk³adanego na wydziale mechanicznym obejmuje te
same treœci, które spotka³em w odleg³ej Portugalii. Mo¿na
zatem œmia³o powiedzieæ, ¿e osi¹gnêliœmy European dimen-
sion dla celów ECTS (European Credit Transfer System).

Pod koniec paŸdziernika wyjecha³em na TM ERASMUS
do Bahçeºehir Universitesi w Istambule, z którym równie¿
nawi¹zaliœmy ostatnio wspó³pracê. Wkrótce wyjedzie tam pro-
fesor Andrzej Wielgosz (Visual Communication), natomiast
z Istambu³u do naszego Instytutu Wzornictwa na studia przy-
jad¹ dwaj studenci z Turcji. Bardzo umiarkowanie zaleca³-
bym natomiast wyjazd naszych studentów na studia do Istam-
bu³u, przede wszystkim ze wzglêdu na koszty. Bruksela prze-
widzia³a ni¿szy poziom grantu dla studentów wyje¿d¿aj¹cych
do Turcji w porównaniu z krajami Europy zachodniej, pod-
czas gdy koszty utrzymania w 15-milionowym Istambule s¹
chyba porównywalne do kosztów utrzymania w stolicach kra-
jów europejskich.

Mój trzeci w tym roku akademickim wyjazd, na TM ERA-
SMUS do Hiszpanii, nale¿a³ do wyj¹tkowo udanych i praco-
witych. Poza seminarium nt. Corrosion & Protection, odby-
³em wiele spotkañ, w tym tak¿e trójstronne spotkanie z koor-
dynatorem ERASMUSa z Pireusu, profesorem G. Metaxas’em
(profesor Metaxas by³ w maju w Koszalinie w zwi¹zku z IP2
European Construction Practice – sukces IP2 opisany zosta³
w poprzednim numerze NT). W kwietniu 2005 w Sofii plano-
wana jest druga edycja IP3 Urban Space & Tourism, w której
wezm¹ udzia³ tak¿e nasi studenci Instytutu Wzornictwa, oraz
profesor Andrzej Wielgosz.

Uczestnicz¹c w dniach 2–3 grudnia 2004 w Konferencji
Socratesa w Warszawie us³ysza³em tylko o jednym przypadku
hamowania metodami administracyjnymi wyjazdu studentów
ERASMUSa dla odbycia czêœci studiów za granic¹ (chocia¿
sporadycznie zdarza³o siê to równie¿ w Koszalinie). Wszyscy
uczestnicy, a byli to g³ównie koordynatorzy, podkreœlali bar-
dzo istotn¹ rolê jak¹, spe³niaj¹ programy Unii Europejskiej
w rozwoju osobowoœci studenta w zjednoczonej Europie. Na-
wet w obliczu wystêpuj¹cych czasem ró¿nic programowych,
nie mo¿na utrudniaæ naturalnego pêdu m³odzie¿y do zdoby-
cia nowych doœwiadczeñ.

Tadeusz Hryniewicz
Uczelniany Koordynator programu SOCRATES-ERASMUS

Ekspert Unii Europejskiej

Widok na cieœninê Bosfor z hotelu La Maison,
w którym mieszka³ autor

Seminarium na Uniwersytecie w Granadzie
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Cambridge jest elitarnym miejscem
nauki brytyjskiej i œwiatowej. Laureatami
Nagrody Nobla jest a¿ dziewiêædziesiêciu
absolwentów tej presti¿owej uczelni.

Cambridge jest tak¿e symbolem hi-
storycznej trwa³oœci organizacji nauki pa-
nuj¹cej od oœmiuset lat w angielskim
szkolnictwie. Uniwersytet w tym mieœcie
za³o¿ony zosta³ w 1209 r. i jest poza
Oxfordem najstarszym uniwersytetem
w Wielkiej Brytanii oraz jednym z naj-
starszych w Europie. D³u¿szy historycz-
ny rodowód posiada tylko uniwersytet
w Bolonii we W³oszech i paryska Sorbo-
na, które powsta³y w XII w. Uniwersytet
w Rzymie powsta³ blisko sto lat póŸniej
w 1303 r., nasza Krakowska Akademia
w 1364 r, zaœ najstarszy uniwersytet Nie-
miec w Heidelbergu w 1386 r.

Marzeniem ka¿dego naukowca jest
poznanie tej dostojnej angielskiej uczel-
ni, atmosfery, warunków i zwyczajów,
jakie tam panuj¹. W Cambridge znala-
z³em siê dziêki Chrisowi Warrenowi, który zaproponowa³ mi
napisanie artyku³u do publikacji “Europe a Political Idea”.
Pracê napisa³em na temat przystosowania polskiej gospodar-
ki do wymogów jednolitego rynku europejskiego 1.

Wraz z autorskim egzemplarzem otrzyma³em mi³e podziê-
kowanie, a w œlad za tym zaproszenie na konferencjê Europe-
an Contact Group “Globalisation – Working for Change”, która
by³a organizowana w Great Yarmouth i Cambridge.

Great Yarmouth jest dla Cambridge tym, czym Ko³obrzeg
dla Koszalina. Jest miejscowoœci¹ nadmorsk¹, w której latem
du¿o jest wczasowiczów. Ju¿ Daniel Defoe, autor “Przypad-
ków Robinsona Cruzoe” uwa¿a³ je za wspanialsze od Nor-
wich, s³ynnego ze swej katedry i zamku, a usytuowanego miê-
dzy Great Yarmouth a Cambridge. Miasto to zyska³o
szczególnie w latach szeœædziesi¹tych minionego wie-
ku, gdy¿ w tym czasie sta³o siê g³ównym oœrodkiem
wydobycia gazu i ropy naftowej na Morzu Pó³nocnym.

Uniwersytet w Cambridge zosta³ za³o¿ony, wed³ug
tradycji, przez uczonych z Oxfordu, którzy na pocz¹t-
ku XII w. uciekli ze swej macierzystej uczelni, gdy¿
jeden z ich kolegów baka³arzy zosta³ zlinczowany przez
wrogo nastawionych mieszkañców miasta. Od samego
pocz¹tku swej dzia³alnoœci Cambridge ostro rywalizu-
je z Oxfordem. Wyra¿a siê to w historycznych zwycza-
jach panuj¹cych w college’ach, przede wszystkim zaœ
w dorocznych s³ynnych regatach wioœlarskich ósemek
na Tamizie rozgrywanych pod koniec marca lub na
pocz¹tku kwietnia. Jedyn¹ nagrod¹ dla wioœlarza zwy-
ciêskiej osady jest jego wios³o i presti¿ dla uczelni.

Centrum Cambridge zdominowane jest przez zespó³ piêk-
nych, w ró¿nych stylach architektonicznych, budynków col-
lege’ów. ¯ycie uniwersyteckie dominuje w ca³ym mieœcie.
Odnosi siê wra¿enie, ¿e to miasto jest przy uniwersytecie, a nie
uniwersytet w mieœcie. ¯ycie uczelniane dominuje w ca³ym
zabytkowym centrum. Na ka¿dej ulicy i skrzy¿owaniu, w ksiê-
garniach i sklepach mo¿na zobaczyæ profesorów z notatkami
pod pach¹ œpiesz¹cych na wyk³ady oraz grupy rozeœmianych
studentów.

University of Cambridge sk³ada siê z trzydziestu jeden col-
lege’ów posiadaj¹cych du¿¹ autonomiê. Najstarszym i naj-
mniejszym jest Peterhouse; najwiêkszym, który wykszta³ci³
wiele wybitnych osobistoœci, jest Trinity College; najbardziej
znany jest King’s College ze sw¹ wspania³¹ kaplic¹.

Uniwersytet w Cambridge Tadeusz Sznajderski

Uczelnie, które pozna³em (1) Chrisowi Warrenowi
z European Contact Group

i Great Yarmouth

Przed Queen's College w Cambridge

G³ówna uliczka Cambridge - King's Parade
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Ka¿dy z college’ów stanowi oddzieln¹, niezale¿n¹ insty-
tucjê, szczyc¹c¹ siê swymi osi¹gniêciami i lojalnymi studen-
tami, których nawet ubiór zewnêtrzny identyfikuje, a tak¿e
takie detale, jak odmienne logo ka¿dego college’u umiesz-
czane na krawatach, teczkach, koszulkach, ok³adkach na ksi¹¿-
ki, piórach.

Elitarny charakter college’ów wynika równie¿ z tego, ¿e
profesorowie, tzw. tudorzy, i studenci przebywaj¹ ze sob¹ ca³y
czas. Nie tylko tutaj wyk³adaj¹ i ucz¹ siê, ale tak¿e mieszkaj¹.
Jeœli profesor wychodzi ze swego mieszkania, to na dole bu-
dynku przy swym nazwisku na spisie lokatorów umieszcza
ma³¹ drewnian¹ tabliczkê ze s³ówkiem “out”, jeœli jest w domu
i mo¿e spotkaæ siê ze studentem, który chcia³by dodatkowych
dyskusji i wyjaœnieñ naukowych, wówczas – umieszcza ta-
bliczkê ze s³owem “in”.

Rok akademicki sk³ada siê, nie z dwu, jak to jest w pol-
skich uczelniach, ale z trzech semestrów. Nosz¹ one specjal-
ne nazwy. Pierwszym jest “Michaelmas” (od dnia œw. Micha-
³a) i trwa od paŸdziernika do grudnia, drugim jest “Lens”
(post) trwaj¹cy od stycznia do marca, a trzeci to “Easter”
(Wielkanoc) sk³adaj¹cy siê z trzech kolejnych miesiêcy, od
kwietnia do czerwca.

Elitarnoœæ ¿ycia uniwersyteckiego w Cambridge wynika
równie¿ z u¿ywania specjalnego s³ownictwa. “Headas of ho-
use” to kierownictwo college’u, “principals”, “wardens” to rek-
torzy i magistrzy (nie myliæ z polskim tytu³em naukowym od-
powiadaj¹cym M.A. – Master of Arts). “Fellows” to adiunkci.
“Porters”” – to portierzy, ale tylko w Cambridge nosz¹ obo-
wi¹zkowo meloniki pilnuj¹c porz¹dku. Najbardziej huczna za-
bawa m³odzie¿y akademickiej organizowana corocznie w czerw-
cu nazywana jest “May balls”. W ¿argonie naukowym nie u¿y-
wa siê nazwy Oxford jako konkurencyjnego oœrodka naukowe-
go, stosuje siê okreœlenie “other place” (inne miejsce).

Znakomita wiêkszoœæ college’ów zbudowana jest wed³ug
jednakowego planu, zgodnie z którym g³ówna brama prowa-
dzi do du¿ego dziedziñca, gdzie z prawej strony usytuowana
jest kaplica, na wprost mieœci siê sto³ów-
ka i przejœcie do kolejnego dziedziñca,
a z lewej strony jest biblioteka lub sale
wyk³adowe. Kolejne dziedziñce schodz¹
ku rzece Cam, ka¿dy z nich otoczony jest
z czterech stron salami wyk³adowymi,
bibliotekami, akademikami, mieszkania-
mi profesorów.

Ka¿dy college jest zwartym, odrêb-
nym zespo³em budynków, zazwyczaj oto-
czonych wysokim murem, jedynie od stro-
ny rzeki nie ma oddzielaj¹cych p³otów,
a jedynie zielone ³¹ki, nazywane przez
studentów “backs”.

Ulubion¹ rozrywk¹ studentów i tury-
stów jest p³ywanie ³odziami po rzece
Cam. £ódŸ popychana jest dr¹giem przez
stoj¹cego w tylnej czêœci ³odzi studenta.

Sto³ówka jest miejscem, gdzie wszy-
scy spo¿ywaj¹ posi³ki, przy stole prezy-
dialnym siedz¹ naukowcy, którzy przed
jedzeniem po ³acinie odmawiaj¹ modli-
twê dziêkczynn¹, a przy sto³ach ustawio-
nych w dwa d³ugie szeregi – studenci. Na

œcianach wisz¹ portrety zas³u¿onych profesorów i najlepszych
absolwentów college’u. S¹ te¿ tablice z nazwiskami absol-
wentów college’u, którzy zginêli w drugiej wojnie œwiatowej.

Trinity College jest najwiêkszym kolegium, nie tylko po-
siada najobszerniejsze dziedziñce, ale te¿ najwiêksz¹ grupê
bardzo s³awnych absolwentów i wyk³adowców. Studiowa³ tu
Izaak Newton, który na jednym z dziedziñców Neville’s Co-
urt wyznaczy³ prêdkoœæ dŸwiêku; lord Ernest Rutheford za-
s³u¿ony fizyk, autor teorii budowy atomu i czasu po³owiczne-
go zaniku pierwiastków promieniotwórczych; znani filozofo-
wie Bertrand Russell i Alfred Whitehead – autorzy “Principia
Mathematica”, Ludwik Wittgenstein wyznaczaj¹cy podwali-
ny XX-wiecznej filozofii jêzyka, Francis Bacon – zwolennik
empiryzmu metodologicznie uzasadnionego w “Novum Or-
ganum”, George Moore i Charles Broad – twórcy filozoficz-
nego pr¹du brytyjskiej szko³y analitycznej. Listê znanych po-
etów otwieraj¹ George Byron – wybitny przedstawiciel roman-
tyzmu w literaturze europejskiej, William Thackeray – autor
“Targowiska pró¿noœci”, John Dryden, Wladimir Nabokow
autor “Lolity”, Alfred Tennyson – autor “The Idylls of the
King” bêd¹cej najbardziej znan¹ wersj¹ legend o królu Artu-
rze i rycerzach Okr¹g³ego Sto³u.

Studentami Trynity College byli królowie brytyjscy Edward
VII i Jerzy VI oraz obecny ksi¹¿ê Walii Karol, a tak¿e pre-
mierzy Arthur Balfour i Stanley Baldwin.

W Trinity College wokó³ rozleg³ego asymetrycznego Gre-
at Court (wielkiego dziedziñca) wybudowane zosta³y ³adne
architektonicznie budynki w stylu Tudorów. Najstarsz¹ bu-
dowla jest XV-wieczna wie¿a zegarowa, co roku o pó³nocy
obwieszczaj¹ca rozpoczêcie tradycyjnego studenckiego biegu,
spopularyzowanego dziêki filmowi “Rydwany ognia”.

Na œrodku dziedziñca tryska fontanna, w której wedle tra-
dycji lord Byron k¹pa³ siê ze swym niedŸwiadkiem (bowiem
studentom nie wolno by³o trzymaæ psów). Gmach biblioteki
Trynity zosta³ zbudowany przez Wrena, tego samego, który
zaprojektowa³ katedrê œw. Paw³a w Londynie.

£¹ka przy College'u
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Najbardziej znanym kolegium, usytuowanym przy g³ów-
nej ulicy King’s Parade jest King’s College. Za³o¿one przez
Henryka VI w XV wieku, a z zespo³u budynków kolegium
najbardziej wyró¿nia siê King’s College Chapel. Z zewn¹trz
nie wydaje siê taka atrakcyjna w sensie architektonicznym. Wy-
starczy jednak wejœæ do œrodka i podnieœæ g³owê, by podziwiaæ
przez dziesi¹tki minut wspania³e sklepienie, które moim zda-
niem nie ma sobie równych poza kaplic¹ œw. Jerzego w Wind-
sorze. W pamiêci pozosta³a mi tak¿e zbudowana z czarnego
dêbu przegroda organowa oddzielaj¹ca prezbiterium, tak cha-
rakterystyczna dla koœcio³ów anglikañskich. Na œcianach wœród
wielu ornamentów p³askorzeŸb rzuca siê w oczy korona i ró¿a
Tudorów, maj¹ca symbolizowaæ supremacjê Anglii.

Piêkno kaplicy próbowali uwieczniæ na swych p³ótnach
Canaletto i Turner, a poeta Woodsworth, równie¿ absolwent
Cambridge, poœwiêci³ jej kilka sonetów.

Ka¿dego wieczoru przez dziedziniec do kaplicy zmierzaj¹
w dwuszeregu studenci na wieczorn¹ modlitwê, a w okresie
Bo¿ego Narodzenia mo¿na pos³uchaæ s³ynnego chóru ch³o-
piêcego wykonuj¹cego kolêdy. Zak³adaj¹c kolegium Henryk
VI zastrzeg³ w umowie za³o¿ycielskiej, ¿e codziennie pod-
czas nabo¿eñstw bêdzie œpiewa³ chór z³o¿ony z szeœciu œwiec-
kich parafian oraz 16 studentów college’u. Wymaganie króla
do dzisiaj jest realizowane, a chór wystêpuje na ca³ym œwie-
cie. Transmitowanie przez telewizjê kolêd sta³o siê tradycj¹.

Dla mnie, ekonomisty, najbardziej znanymi absolwenta-
mi King’s College s¹ przedstawiciele tej dyscypliny wiedzy.
Przede wszystkim nale¿y wspomnieæ Johna M. Keynesa, któ-
rego koncepcja wy³o¿ona w “Ogólnej teorii zatrudnienia, pro-
centu i pieni¹dza” o aktywnej roli pañstwa w zwiêkszaniu
inwestycji dla przezwyciê¿enia bezrobocia i kryzysów zwana
jest od nazwiska autora keynesizmem i przyswajana ju¿ na
pierwszym roku studiów w ramach makroekonomii 2.

Keynes by³ te¿ jednym z g³ównych twórców Miêdzynaro-
dowego Funduszu Walutowego oraz Miêdzynarodowego Ban-
ku Odbudowy i Rozwoju (Banku Œwiatowego). By³ tak¿e, co
jest mniej znane, kwestorem King’s College i za jego finanso-
wych rz¹dów podreperowa³ w¹t³y bud¿et kolegium. Niektó-
rzy skrupulatni jego biografowie wytyka-
j¹, ¿e na gie³dzie straci³ czêœæ zebranych
pieniêdzy College’u.

Znanym wyk³adowc¹ King’s College
by³ Alfred Marshall, twórca ekonomii neo-
klasycznej, wskazywa³ on na zwi¹zek po-
miêdzy poda¿¹, popytem i cen¹ w “Indu-
stry and Trade” oraz w “Money, Credit
and Commerce”. Popyt i poda¿ okreœlaj¹
cenê, która ostatecznie wyrównuje obie te
wielkoœci. Wprowadzi³ pojêcie u¿yteczno-
œci krañcowej danego dobra. Sformu³owa³
te¿ swoje s³ynne prawo elastycznoœci po-
pytu, które okreœla zale¿noœæ zmiany po-
pytu od zmiany ceny 3.

W King’s College, podobnie jak
w New College w Oxfordzie studiowali
wy³¹cznie absolwenci jednej szko³y – Col-
lege’u w Eton usytuowanego niedaleko
Windsoru. Do po³owy XIX w istnia³ zwy-
czaj, ze wzglêdu na wysoki poziom na-

uczania, nadawania tytu³ów akademickich absolwentom
King’s College bez zdawania jakichkolwiek egzaminów.
Pierwszych studentów spoza Eton przyjêto dopiero w latach
siedemdziesi¹tych XIX w.

Emmanuel College za³o¿one w XVI w kszta³ci³o duchow-
nych koœcio³a anglikañskiego. Wœród ksiê¿y misjonarzy, któ-
rzy za³o¿yli Now¹ Angliê, wielu by³o absolwentów tego colle-
ge’u. Zdarzenie to wyjaœnia nie tylko fakt, ¿e w Massachu-

Kaplica King's College

Tylko absolwenci College'u w Eton przyjmowani byli do Kong's College w Cambridge.
Tadeusz Sznajderski (w œrodku) na dziedziñcu College'u w Eton ko³o Windsoru
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setts miejscowoœæ uniwersyteck¹ nazwano Cam-
bridge, ale te¿ komu Uniwersytet Harvarda za-
wdziêcza sw¹ nazwê. Bowiem John Harvard by³
absolwentem Emmanuel College i zosta³
uwieczniony w witra¿u kaplicy kolegium.

Z kolei Sidney Sussex College szczyci siê
tym, ¿e studiowa³ w nim Olivier Cromwell.
W kaplicy kolegium w 1960 r. pochowano g³o-
wê Cromwella. Dok³adne miejsce pochówku jest
owiane tajemnic¹.

W Christ’s College studiowa³ Karol Darwin,
ale nie rokowa³ du¿ych nadziei na dobrego stu-
denta, gdy¿ wiêkszoœæ czasu spêdza³ na polo-
waniach. Innym s³awnym absolwentem tego
college’u by³ najwybitniejszy po Szekspirze po-
eta John Milton, autor “Raju utraconego” i “Raju
odzyskanego”.

Na d³ugiej liœcie absolwentów Pembroke
College s¹ poeci: Ted Hughes, Edmund Spen-
ser, Thomas Gray. Przed bibliotek¹ kolegium
stoi pomnik ubranego w togê Williama Pitta, który rozpocz¹³
tu studia jako piêtnastolatek, a maj¹c 25 lat zosta³ premierem
Wielkiej Brytanii.

Queens’ College cieszy siê najwiêksz¹ popularnoœci¹ wœród
staraj¹cych siê o przyjêcie na uniwersytet. Wiele wieków temu
pracowa³ tu Erazm z Rotterdamu, którego portret wisi na ho-
norowym miejscu w auli nad dekoracyjnym kominkiem. Cie-
kawostk¹ college’e jest drewniany Mathematical Bridge (Most
Matematyczny) nad rzek¹ Cam, który zbudowany zosta³ bez
u¿ycia œrub i gwoŸdzi.

Nad rzek¹ Cam przechodzi tak¿e z St John’s College drew-
niany zwany Bridge of Sights (Most Westchnieñ) z dachem
i oknami w stylu neogotyckim. Jest niepodobny do swego we-
neckiego imiennika, choæ mo¿e na nim, albo w pobli¿u wzdy-
chaj¹ studenckie pary.

Elitarnoœæ i presti¿ uczelni w Cambridge wi¹¿e siê nie-
roz³¹cznie z Union Society. Union usytuowane jest ko³o Ro-
und Church, charakterystycznego koœció³ka zbudowanego na
planie okrêgu, którego wzorem by³a jerozolimska Bazylika
Grobu Œwiêtego. Union Society jest studenckim klubem dys-
kusyjnym, wyraŸnie zdominowanym przez mê¿czyzn. Kobie-
ty mog¹ w nim uczestniczyæ od niedawna. Nazywany jest on
przez cz³onków klubu mini-Izb¹ Gmin i tak te¿ na podobieñ-

stwo ni¿szej izby parlamentu angielskiego jest on urz¹dzony.
W spotkaniach i dyskusjach klubu uczestnicz¹ aktualni wy-
bitni politycy. Debatom studenckim Union Society przewo-
dz¹ najambitniejsi konserwatyœci na uniwersytecie. Jest pew-
ne, ¿e osoba wybrana na przewodnicz¹cego klubu po dwu-
dziestu latach obejmie funkcje w rz¹dzie brytyjskim. W ostat-
nim rz¹dzie torysów Johna Mayora wszyscy ministrowie
w okresie swych studiów w Cambridge legitymowali siê funk-
cj¹ przewodnicz¹cego Union Society. (Obecny gabinet Tony
Blaira jest rz¹dem Partii Pracy).

Zwyczaje na uniwersytecie w Cambridge s¹ trwa³e i pra-
wie siê nie zmieniaj¹. Dotyczy to równie¿ mo¿liwoœci stu-
diów kobiet. Przez ca³e wieki w college’ach Cambridge mogli
studiowaæ wy³¹cznie mê¿czyŸni. Dwa pierwsze ¿eñskie kole-
gia zosta³y za³o¿one w latach siedemdziesi¹tych XIX wieku,
po 670 latach funkcjonowania uczelni. Trzeci ¿eñski college
New Hall za³o¿ony zosta³ w latach piêædziesi¹tych XX wie-
ku. Choæ uniwersytet liczy³ w tym czasie trzydzieœci college’ów,
kobiety mog³y studiowaæ tylko w tych trzech kolegiach. Nie-
które z college’ów do koñca lat osiemdziesi¹tych XX w. przyj-
mowa³y wy³¹cznie ch³opców, np. King’s College; w jego ponad
piêæset szeœædziesiêcioletniej historii dzia³alnoœci, dziewczêta
studiuj¹ zaledwie przez ostatnich dwadzieœcia kilka lat.

Wiêkszoœæ college’ów wprowadzi³a op³aty za zwiedzanie,
warto jednak je poznaæ, pospacerowaæ dziedziñcami, obejrzeæ
kaplice, zobaczyæ dostojne portrety na œcianach sto³ówki, spo-
tkaæ profesorów i studentów w togach przemykaj¹cych na za-
jêcia, obejrzeæ p³ywaj¹ce po rzece Cam ³odzie i przewieszone
przez ni¹ mosty. Jak przeczyta³em w przewodniku “… Cam-
bridge has been a place of education, religion, learning and
research for 700 years…” (Cambridge jest miejscem wycho-
wania, religii, nauki i badañ od siedmiuset lat).

Tadeusz Sznajdeski
zdjêcia: Tomasz Krzy¿yñski, Tadeusz Sznajderski

1 ”Poland and Accession to the European Union” w: David
Wrighton (red), Europe a Political Idea, Bristol 2000, s.11 i nn

2 A. Begg, Makroekonomia, Warszawa 1998, s. 196–223
3 H. Landreth, D. Colander, Historia myœli ekonomicznej, War-

szawa 1998, s. 231–234

Matematyczny most

Kaplica i budynek Senatu Uniwersytetu
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Przywódcy 25 krajów cz³onkowskich
podpisali w Rzymie 29 paŸdziernika 2004 r.
traktat konstytucyjny Unii Europejskiej.
Ceremonia odby³a siê w Pa³acu Kapitoliñ-
skim, w którym w 1957 r. podpisano trak-
tat ustanawiaj¹cy Europejsk¹ Wspólnotê
Gospodarcz¹ oraz traktat za³o¿ycielski Eu-
ropejskiej Wspólnoty Energii Atomowej.

Idea ustanowienia konstytucji europej-
skiej powsta³a w trakcie Rady Europejskiej
w Laeken w grudniu 2001 r. Wówczas przy-
jêto tzw. deklaracjê z Laeken, która okre-
œli³a nowe wyzwania integracji i polityczne
podstawy zapocz¹tkowanej w Nicei, w grud-
niu 2000 r., reformy traktatów europejskich.
Jedna z czêœci deklaracji mówi³a o powo³a-
niu konwentu w sprawie przysz³oœci Euro-
py. Konwent rozpocz¹³ prace nad konstytucj¹ europejsk¹ 27
lutego 2002 r. Jego przewodnicz¹cym by³ Valery Giscard d’Es-
taigne, by³y prezydent Francji. Niestety, francuskie, a dok³ad-
niej francusko-niemieckie spojrzenie na przysz³oœæ Europy
zaci¹¿y³o na projekcie konstytucji. St¹d krytyczne, równie¿
polskie wypowiedzi w tej sprawie.

Konstytucja to kodeks zasad, celów, mechanizmów dzia-
³ania, na których opiera siê Unia Europejska. Zast¹pi ona
wszystkie dotychczasowe traktaty.

Traktat konstytucyjny sk³ada siê z czterech czêœci, które
poprzedza preambu³a. Wed³ug niej konstytucja czerpie idee
“… z kulturowych, religijnych i humanistycznych tradycji
Europy…”. Akt ten wiêc nie wymienia z nazwy Boga ani
chrzeœcijañstwa. Cytat ten spowodowa³ wiele protestów rów-
nie¿ rz¹du polskiego. Biskup Tadeusz
Pieronek jednak spokojnie oceni³: “Nie
wszczynajmy wobec tego dokumentu ja-
kiejœ nagonki, bo jest to mimo wszystko
wielkie osi¹gniêcie Europy”.

Art. I-51 jednoznacznie ocenia rolê
instytucji religijnych: ”…w uznaniu to¿-
samoœci i szczególnego wk³adu koœcio-
³ów i wspólnot Unia prowadzi z nimi
otwarty, przejrzysty i sta³y dialog…”.

Konstytucja nadaje Unii osobowoœæ
prawn¹. Ustala pierwszeñstwo prawa
unijnego nad prawem pañstw cz³onkow-
skich oraz podzia³ kompetencji miêdzy
Uni¹ a pañstwami cz³onkowskimi. Two-
rzy stanowisko prezydenta Rady Euro-
pejskiej z kadencj¹ trwaj¹c¹ na dwa i pó³
roku, z mo¿liwoœci¹ reelekcji. Dotych-
czas ka¿dy z krajów cz³onkowskich prze-
wodzi³ Radzie Europejskiej i Radzie Unii
w ramach prezydencji trwaj¹cej szeœæ
miesiêcy. W kadencji lipiec – grudzieñ

2004 r. prezydencja przypada³a Holandii.
Mo¿na siê obawiaæ, ¿e kandydaci na stano-
wisko prezydenta Rady Europejskiej bêd¹
pochodziæ wy³¹cznie z du¿ych krajów
cz³onkowskich.

Traktat konstytucyjny wprowadza zmia-
ny w organie wykonawczym Wspólnot –
Komisji Europejskiej. Od 1 listopada 2009 r.
Komisja Europejska bêdzie liczyæ tylko piêt-
nastu pe³noprawnych komisarzy, chocia¿ for-
malnie ma byæ ich tylu, ile pañstw cz³on-
kowskich. Obecnie jest dwudziestu piêciu
komisarzy. Ci powy¿ej piêtnastu, to komisa-
rze bez prawa g³osu, a wiêc niejako urzêdni-
cy bez mo¿liwoœci podejmowania decyzji.
Zatem Polska, podobnie jak pozosta³e kraje,
bêdzie posiada³a w Komisji komisarza pe³-

noprawnego – z prawem g³osu do listopada 2009 r.
Konstytucja europejska zmienia tak¿e mechanizm g³oso-

wania w Radzie Unii. Tego problemu dotyczy s³ynne zawo³a-
nie Jana Rokity przywódcy Platformy Obywatelskiej: ”Nicea
albo œmieræ”. Traktat z Nicei okreœla³, ¿e Polska – jako nowy
kraj cz³onkowski bêdzie mia³a 27 g³osów. By³o to znaczne
wzmocnienie pozycji naszego kraju. Posiadamy w Radzie Unii
tyle g³osów co Hiszpania, a ka¿dy z najwiêkszych czterech
krajów: Niemcy, Hiszpania, Francja, Wielka Brytania, W³o-
chy ma po 29 g³osów, a wiêc zaledwie o dwa g³osy wiêcej.
Traktat konstytucyjny przyznaj¹c, zgodnie z liczb¹ mieszkañ-
ców i wielkoœci¹ danego kraju cz³onkowskiego, liczbê g³osów
zmniejszy³ pozycjê i rolê naszego kraju wœród innych pañstw
Unii. Bêdziemy bowiem dysponowaæ jedynie po³ow¹ liczby

Tadeusz SznajderskiKonstytucja europejska
“Teraz musimy zbudowaæ uniê serc i umys³ów, która opiera siê na dzieleniu poczucia wspólnoty losu,
na œwiadomoœci obywatelstwa” Romano Prodi

Tadeusz Sznajderski na posiedzeniu Komisji Parlamentu Europejskiego w Brukseli
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g³osów jak¹ maj¹ Niemcy. W wyniku negocjacji wprowadzo-
na zosta³a zasada “55 i 65”. Jest to wiêkszoœæ kwalifikowana
55% wszystkich pañstw cz³onkowskich posiadaj¹cych 65%
ludnoœci. Je¿eli w 2007 r. do Unii dojdzie Rumunia i Bu³ga-
ria wówczas liczba krajów cz³onkowskich wynosiæ bêdzie 27,
a 55% z tej liczby to 15 pañstw. Obecnie, zgodnie z Trakta-
tem z Nicei, wymagana jest wy³¹cznie wiêkszoœæ kwalifiko-
wana wszystkich krajów Unii.

W tym miejscu nale¿y podkreœliæ, ¿e podczas negocjacji
o ostateczn¹ wersjê projektu konstytucyjnego, Polska wywal-
czy³a mechanizm bezpieczeñstwa, który bêdzie funkcjonowa³
do 2014 r. Jeœli padnie kontrowersyjna propozycja, to pañ-
stwa, które nie mog¹ jej zablokowaæ – musi ich byæ co naj-
mniej dziewiêæ lub cztery, jeœli maj¹ co najmniej 26,25% lud-
noœci Unii – bêd¹ mog³y ¿¹daæ negocjacji, a ich postulaty
musz¹ byæ brane pod uwagê w kluczowych kwestiach.

Zapisy konstytucji pozwalaj¹ krajom nale¿¹cym do grupy
krajów stosuj¹cych tzw. wspó³pracê wzmocnion¹ (czyli wspó³-
pracê w sprawach nie podlegaj¹cych prawu unijnemu) na
uzgodnienie miêdzy sob¹, ¿e bêd¹ podejmowa³y decyzje na
zasadzie wiêkszoœci kwalifikowanej, nawet gdy w Unii dana
dziedzina podlega prawu jednomyœlnoœci.

Dla Polski nie jest to dobre dlatego, ¿e gdy raz zasada
wiêkszoœciowa zostanie przyjêta, kraje przy³¹czaj¹ce siê do
danej strefy wzmocnionej wspó³pracy bêd¹ musia³y tê zasadê
zaakceptowaæ. Oznacza to, ¿e je¿eli np. szeœæ krajów pod przy-
wództwem Niemiec i Francji zorganizuje tak¹ wspó³pracê
w okreœlonej dziedzinie, to Polska bêdzie musia³a przyj¹æ za-
sadê wiêkszoœciow¹ lub pozostaæ poza t¹ wspó³prac¹.

Konstytucja wzmacnia rolê Parlamentu Europejskiego.
W zwi¹zku z niedawnym ¿enuj¹cym incydentem zwi¹zanym
z odrzuceniem kandydatury Rico Buttiglione na stanowisko
komisarza sprawiedliwoœci i spraw wewnêtrznych z powodu
jego przekonañ wyp³ywaj¹cych z religii mo¿na stwierdziæ, ¿e
nie jest dobrze, gdy chodzi o prawdziw¹ tolerancjê i rozs¹dek
eurodeputowanych. Liczba parlamentarzystów nie bêdzie
mog³a byæ wiêksza ni¿ 750.

W traktacie konstytucyjnym po raz pierwszy expressis ver-
bis zosta³o okreœlone prawo i forma wyst¹pienia pañstwa cz³on-
kowskiego z Unii. Procedura takiego przypadku bêdzie nastê-
puj¹ca. Pañstwo cz³onkowskie poinformuje o swym zamiarze
Radê Europejsk¹. Z kolei Rada Unii za zgod¹ Parlamentu
Europejskiego bêdzie zawieraæ z wystêpuj¹cym krajem umo-
wê okreœlaj¹c¹ warunki wyst¹pienia i dalszej wspó³pracy. Tym
sposobem odrzucono dominuj¹cy podczas referendum euro-
pejskiego w Polsce pogl¹d, ¿e po przyst¹pieniu do Wspólnot
nasz kraj nie bêdzie móg³ z nich wyst¹piæ. Przyjmuje siê jed-
nak¿e zasadê, ¿e w kraju dotychczas cz³onkowskim przepro-
wadzi siê referendum w sprawie wyst¹pienia z Unii.

Artyku³ IV-8 stanowi, ¿e traktat konstytucyjny obowi¹zu-
je na czas nieokreœlony. Obowi¹zek ratyfikacji konstytucji
europejskiej bêdzie wymaga³ przeprowadzenia referendum
w krajach cz³onkowskich. Zgodnie z obowi¹zuj¹c¹ w Unii za-
sad¹ jednomyœlnoœci, jeœli choæ jedno pañstwo odrzuci traktat
konstytucyjny – nie wejdzie on w ¿ycie na terenie ca³ej Unii.
W niektórych krajach bêdzie przeprowadzane referendum:
w Wielkiej Brytanii, Francji, Niemczech, Hiszpanii, Polsce,
Holandii, Czechach. Bêd¹ te¿ pañstwa, gdzie parlamenty po-
dejm¹ w tej kwestii stosown¹ uchwa³ê: we W³oszech, w Szwe-

cji, na Wêgrzech. Nie trzeba przekonywaæ, ¿e los konstytucji
bêdzie niepewny w niektórych krajach stosuj¹cych referen-
dum. Rozwa¿a siê, ¿e pañstwa, w których wynik referendum
bêdzie negatywny, to Wielka Brytania, Polska, Francja, Ho-
landia i Czechy. Odrzucenie konstytucji przez same Czechy,
Holandiê lub Polskê nie bêdzie mia³o wiêkszego znaczenia.
Tak jak wczeœniej Duñczykom i Irlandczykom, zaproponuje
siê Holendrom lub Czechom powtórne referendum pod pre-
tekstem pewnej minimalnej renegocjacji treœci konstytucji.

Sytuacja bêdzie powa¿niejsza wówczas, gdy konstytucjê
odrzuci wiêcej ni¿ jeden kraj.

Najwiêkszym problemem bêdzie, jeœli traktat konstytucyj-
ny zostanie odrzucony przez Wielk¹ Brytaniê, co wydaje siê
prawdopodobne. W takiej sytuacji bêdzie to prowadzi³o do
zminimalizowania jej roli w Unii, a nawet w skrajnym przy-
padku do wyjœcia ze Wspólnoty Europejskiej. Unia by³aby
wówczas zdominowana przez Francjê i Niemcy, co dla Polski
by³oby bardzo niekorzystne.

Z powy¿szego wynika, ¿e referendum konstytucyjne po-
winno byæ zorganizowane w Polsce jak najpóŸniej, zdecydo-
wanie pod koniec dwuletniego okresu wyznaczonego na raty-
fikacjê umowy podstawowej.

Tak¿e Wielka Brytania planuje zorganizowanie referendum
w terminie póŸniejszym, np. wiosn¹ 2006 r. Na Downing Stre-
et zapewne liczy siê, ¿e do tego czasu konstytucja upadnie, jeœli
wczeœniej odrzuci j¹ wiêcej ni¿ jeden kraj cz³onkowski.

Zatem propozycja po³¹czenia w naszym kraju referendum
konstytucyjnego z wyborami prezydenckimi lub parlamentar-
nymi jesieni¹ 2005 r. mo¿e byæ korzystna tylko dla “grupy trzy-
maj¹cej w³adzê”, ale na pewno nie jest w interesie polskim.

Tadeusz Sznajderski

Tadeusz Sznajderski przed budynkiem, gdzie odbywaj¹ siê
spotkania Komisji Parlamentu Europejskiego w Brukseli
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Konferencja o obszarach wiejskich

Jesteœmy w chwili obecnej œwiadkami niezwyk³ego przy-
spieszenia w wynalazczoœci nowych technologii przekazu.
Utrwala siê tendencja tracenia przez niektóre media tradycyj-
ne swoich odbiorców na rzecz Internetu. Ju¿ w 2000 r., jak
wynika z II Badania Polskich U¿ytkowników Sieci Internet
przeprowadzonego przez Akademiê Ekonomiczn¹ w Krako-
wie, w najwiêkszym stopniu na pojawieniu siê Internetu wy-
daje siê traciæ telewizja. Ponad po³owa respondentów (52,3%)
przyznawa³a wówczas, ¿e od momentu rozpoczêcia korzysta-
nia z sieci, mniej czasu poœwiêca na ogl¹danie programów
telewizyjnych. Prasa posiada nieco lepsze wskaŸniki: do re-
zygnacji z czytania gazet z powodu korzystania z Internetu
przyznaje siê 40% badanych. Tylko 16,7% respondentów

stwierdza, i¿ od momentu rozpoczêcia korzystania z Interne-
tu s³ucha mniej radia.

To ogromne zainteresowanie, wrêcz fascynacja, technolo-
giami informatycznymi we wspó³czesnym spo³eczeñstwie
stwarza wiele szans. W spo³eczeñstwie informacyjnym, po-
siadaj¹cym rozwiniête sieci ³¹cznoœci oraz odpowiednio przy-
gotowanych ludzi do ich obs³ugi, mog¹ byæ realizowane ró¿-
ne warianty wykorzystania powsta³ych mo¿liwoœci. Jednak
umiejêtne z nich korzystanie wydaje siê byæ w dobie ery in-
formacyjnej najwiêkszym wyzwaniem. Dlatego te¿ o potrze-
bie wychowania w zakresie mass mediów, w tym równie¿ In-
ternetu, mówi¹ nieustannie socjologowie, psychologowie, pe-
dagogowie. Wœród odbiorców mediów istnieje bowiem sto-

Cz³owiek w spo³eczeñstwie informacyjnym

Wspó³organizatorem pi¹tej ju¿ z kolei kon-
ferencji o obszarch wiejskich, obok Wydzia³u
Ekonomiki i Organizacji Gospodarki ¯ywno-
œciowej Akademii Rolniczej w Szczecinie, by³
w tym roku Wydzia³ Ekonomii i Zarz¹dzania
Politechniki Koszaliñskiej. Konferencja odby³a
siê we wrzeœniu i obejmowa³a dwa ramowe za-
gadnienia: “Szansa i zagro¿enia rozwoju obsza-
rów wiejskich w rozszerzonej Unii Europejskiej”
oraz “Wp³yw integracji europejskiej na przemia-
ny strukturalne obszarów o wysokim bezrobo-
ciu”. Autorami 120 referatów s¹ przede wszyst-
kim naukowcy z akademii rolniczych, uniwer-
sytetów, politechnik i akademii ekonomicznych.
Do Miêdzyzdrojów przyjecha³o ponad 90 na-
ukowców oraz zaproszonych goœci.

Konferencjê opisuje Œwiat Biznesu z listopa-
da 2004 roku: „Wielu uczestników konferencji
wskazywa³o na znaczenie liderów, którzy potra-
fi¹ pobudziæ œrodowiska i spo³ecznoœci lokalne
do w³asnych inicjatyw, opracowywania projek-
tów unijnych i skutecznego ich wdra¿ania.

[…] dr Irena £¹cka z Katedry Ekonomii Akademii Rolni-
czej w Szczecinie mówi³a o roli uczelni wy¿szych w budowa-
niu potencja³u przedsiêbiorczoœci na obszarach wiejskich. Na-
mawia³a do korzystania ze wzorców z zachodniej Europy przy
powo³ywaniu przez naukowców do wdra¿ania swoich wyna-
lazków firm “spin-off”, przy wspó³pracy z w³adzami lokalny-
mi i instytucjami wspierania biznesu, takimi jak Polska Agen-
cja Rozwoju Przedsiêbiorczoœci czy te¿ Regionalne Agencje
Rozwoju Przedsiêbiorczoœci.

Dr hab. Micha³ Jasiulewicz, prorektor Politechniki Ko-
szaliñskiej w swoim wyst¹pieniu, przedstawiaj¹c stan rolnic-
twa w województwie zachodniopomorskim, zauwa¿y³, ¿e
mimo dokonanych ju¿ przekszta³ceñ wymaga ono dalszych
zmian strukturalnych. Jednym ze szczegó³owych wniosków
profesora by³a sprawa wykorzystania od³ogów poprzez upra-
wê roœlin do celów energetycznych, takich jak wierzba, œluzo-
wiec pensylwañski czy te¿ ró¿a energetyczna.

W przerwie obrad podczas konferencji w Miêdzyzdrojach,
od lewej: prof. A. Suszyñski, mgr J. Górski, prof. M. Jasiulewicz

Dr hab. Grzegorz Spychalski, dziekan Wydzia³u Ekono-
miki i Organizacji Gospodarki ¯ywnoœciowej mówi³ o roli
kapita³u ludzkiego w przekszta³ceniach obszarów wiejskich.
Przedstawi³ zastraszaj¹ce liczby, jeœli chodzi o poziom wy-
kszta³cenia. […]

Prof. Lech Pa³asz uwa¿a, ¿e dwudniowa wymiana pogl¹-
dów (w drugim dniu mniej formalna w trakcie zwiedzania
niemieckich uzdrowisk nadba³tyckich) by³a potrzebna. Wnio-
ski, które koñczy³y ka¿dy ze 120 referatów, ju¿ trafi³y do re-
sortu rolnictwa i rozwoju wsi. Jego zdaniem, naukowcy wci¹¿
oczekuj¹ na kompleksowy powa¿ny program rz¹dowy rozwo-
ju polskiego rolnictwa.

W konferencji wziêli udzia³: senator Zbigniew Zychowicz,
Stanis³aw Kopeæ, pose³ na Sejm RP, wiceprzewodnicz¹cy
Komisji Rolnictwa i Rozwoju Wsi, dr Zofia Krzy¿anowska,
doradca ministra rolnictwa i rozwoju wsi oraz wicewojewoda
Jan Sylwestrzak.”
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sunkowo s³aba œwiadomoœæ, ¿e tak¿e ich udzia³ w spo³ecz-
nym komunikowaniu posiada odniesienie do wartoœci moral-
nych, a tym samym podlega ocenie etycznej. Odbiorca ma
oczywiœcie prawo do wolnego korzystania ze œrodków maso-
wego przekazu. Temu podstawowemu prawu odpowiada etycz-
ny wymóg zdobywania umiejêtnoœci takiego korzystania z me-
diów, aby s³u¿y³o ono samorozwojowi. Korzystanie z nich
uzale¿nione jest od œwiadomoœci odbiorcy – inaczej pos³u¿y
siê nimi dziecko, m³odzie¿, dziennikarz, lekarz, in¿ynier czy
nauczyciel akademicki.

Jednym z warunków odpowiedzialnego korzystania z me-
diów jest odrzucenie konsumpcyjnego podejœcia do nich,
a zw³aszcza do radia i telewizji. Przejawia siê ono w postawie
przywi¹zania do odbiorników, które stale s¹ w³¹czone, gdy jest
to tylko mo¿liwe. Konsument mediów nie w³¹cza odbiornika
ze wzglêdu na okreœlony program, lecz dla samego s³uchania
i ogl¹dania. Konsumpcyjne nastawienie do mediów posiada wie-
le negatywnych skutków, a do najpowa¿niejszych nale¿y os³a-
bienie samej zdolnoœci do komunikowania. Pozornie ca³kowi-
cie poch³oniêty przez proces spo³ecznego komunikowania od-
dala siê od faktycznego ¿ycia i traci zdolnoœæ do wchodzenia w
relacje z realnymi osobami. Proces wyobcowania mediów od
realnego ¿ycia uj¹³ Stefan von Calster: “medialny cz³owiek w
d³u¿szej perspektywie zacznie przedk³adaæ œwiat sztuczny po-
nad realny, trac¹c zainteresowanie dla swego otoczenia, a w kon-
sekwencji zamiast samourzeczywistniaæ siê bêdzie prze¿ywaæ
samowyobcowanie. Poniewa¿ jego kreatywna wyobraŸnia nie
jest kultywowana, dlatego nie potrafi on stanowiæ dla siebie
¿yciowych planów. Powsta³¹ zaœ pustkê ¿yciow¹ wype³nia on
wyimaginowanym œwiatem telewizyjnych figur i jako “uzale¿-
niony” cofa siê do ekstremalnie zamkniêtego œwiata samotno-
œci, bez kontaktów z realnymi ludŸmi”.

Innym warunkiem odpowiedzialnego korzystania z mediów
jest umiejêtnoœæ bezpoœredniego odnoszenia siê do rzeczywi-
stoœci, z której pozorem mamy do czynienia w œrodkach prze-
kazu. Bezpoœredni z ni¹ kontakt poprzez œwiadome uczestnic-
two w realnych wydarzeniach i poprzez osobiste uczestnictwo
przyczynia siê do wyrabiania krytycyzmu w odbiorze medial-
nych przekazów. Kszta³towanie postawy aktywnego uczestnic-
twa w ¿yciu jest konieczne w dobie ery informacyjnej. Jedno-
czeœnie aktywne i œwiadome odbieranie treœci zawartych w me-
diach i sieci implikuje w sobie krytyczne podejœcie do zdarzeñ
oraz wnikliwoœæ w selekcji wszelkich informacji.

W œwiadomym i profesjonalnym obchodzeniu siê z elek-
tronicznymi noœnikami informacji istotne wydaje siê tak¿e
poznanie technik manipulacji. Zapoznanie siê z procesem od
zbierania i gromadzenia informacji do ich przekazania po-
zwala lepiej rozumieæ mechanizmy przetwarzania wiadomo-
œci i kszta³tuje umiejêtnoœæ odczytania iluzji zawartej w tre-
œciach medialnych. Przyczynia siê to do umocnienia w³asnych
kompetencji medialnych u³atwiaj¹cych poruszanie siê w œwie-
cie mediów, w tym w Internecie. Odbiorca mo¿e bowiem de-
gradowaæ siebie korzystaj¹c ze œrodków przekazu, czy to przez
nieumiejêtnoœæ pos³ugiwania siê nimi, czy te¿ z powodu uza-
le¿nienia od nich. Najwiêksze zagro¿enie dla odbiorców po-
jawiaj¹ siê wtedy, gdy przestaje on traktowaæ media jako œrodki
s³u¿¹ce jego rozwojowi i przyznaje im posiadanie wartoœci
samej w sobie, bez odniesienia do osoby.

Z pewnoœci¹ pewna czêœæ ludzi, maj¹ca mniejsze uzdol-
nienia i mo¿liwoœci, nie bêdzie w stanie sprostaæ zwiêkszo-
nym wymaganiom stawianym cz³onkom spo³eczeñstwa infor-
macyjnego. To tylko jedno z zagro¿eñ p³yn¹cych z funkcjono-
wania spo³eczeñstwa informacyjnego, bowiem tacy ludzie
zostan¹ zepchniêci na margines ¿ycia spo³ecznego. Do innych
zagro¿eñ zaliczyæ nale¿y m.in. rozpowszechnianie treœci szko-
dliwych dla spo³eczeñstwa, zw³aszcza dla dzieci – g³ównie
w Internecie, ale i w telewizji. Mówi¹c o nowej “jakoœci dzie-
ciñstwa” J. Izdebska formu³uje pogl¹d, i¿ wspó³czesne dzieci
¿yj¹c w œwiecie zdominowanym przez elektroniczne media
i multimedia, staj¹c siê mieszkañcami “globalnej wioski” s¹
nara¿one na wiêcej negatywnych doœwiadczeñ ni¿ ich rodzi-
ce. Niemniej w³aœnie to przed rodzicami stoi wielkie zadanie
uchronienia przed nimi swoich dzieci. Tu pojawia s¹ jednak
problem stopnia przygotowania doros³ych do “¿eglowania”
po Internecie, a nawet do w³aœciwego odbioru i wyboru wœród
tak du¿ej iloœci przekazów w ramach np. globalnej telewizji,
na co ju¿ zwróci³am uwagê.

Mimo wielu obaw, nale¿y jednak stwierdziæ, i¿ dzieci i m³o-
dzie¿ s¹ uprawnione do kreatywnego uczestnictwa w mediach
i realizowania swoich praw do swobodnej wypowiedzi i bycia
wys³uchanym, tak samo jak to ma miejsce w przypadku doros³ej
czêœci spo³eczeñstwa. Nie maj¹c praktycznych mo¿liwoœci rezy-
gnacji z kontaktu ze wspó³czesnymi mediami, powinny je wspó³-
tworzyæ, zw³aszcza w lokalnym œrodowisku, na warunkach part-
nerskich z doros³ymi twórcami ¿ycia medialnego. S³u¿y temu
m.in. Porozumienie Polskich Nadawców Telewizyjnych “Przy-
jazne media”.

Nowa era komunikacji czy rozwój spo³eczeñstwa infor-
macyjnego stwarza wiele szans, nie tylko zagro¿eñ. Dziedzi-
n¹, która stwarza tu wielkie mo¿liwoœci, o czym przecie¿ prze-
konujemy siê na co dzieñ, jest dzia³alnoœæ edukacyjna me-
diów. Nauczanie i uczenie siê nie musz¹ byæ skoncentrowane.
Pewne ich rodzaje mog¹ byæ realizowane w ró¿nych miej-
scach. Obejmowaæ mo¿e zarówno formy edukacji obecnie zin-
stytucjonalizowanych, realizowanych w szko³ach i uczelniach,
jak i zindywidualizowanych. Nauka mo¿e odbywaæ siê w cy-
berprzestrzeni, na odleg³oœæ i obejmowaæ najró¿niejsze grupy
zawodowe (np. kszta³cenie zawodowe pielêgniarek w syste-
mie distance learning). Innymi pozytywnymi dzia³aniami
mediów jest wykorzystanie ich w funkcjonowaniu osób nie-
pe³nosprawnych, nauczaniu jêzyków obcych, telepracy, han-
dlu. Nieocenionymi przedsiêwziêciami s¹ wszelkie inicjaty-
wy wspó³pracy i kooperacji miêdzy nauczycielami akademic-
kimi a studentami, a w szczególnoœci eksperyment realizowa-
ny przez Politechnikê Koszaliñska od 2002 roku, polegaj¹cy
na wdro¿eniu i rozwijaniu systemu e-learningowego, oraz Kra-
kowski Eksperyment Internetowy, realizowany przez Akade-
miê Górniczo-Hutnicz¹ w Krakowie.

Spo³eczeñstwo informacyjne stwarza rozmaite szanse
sprawnego dzia³ania w wielu dziedzinach. Jednak potrzeb-
nych jest jeszcze wiele dzia³añ w ramach polityki pañstwa,
aby szanse takie wykorzystaæ. Najwa¿niejszymi jednak czyn-
nikami przy realizacji idei spo³eczeñstwa informacyjnego bêd¹
ludzie, ich postawy, oczekiwania, mentalnoœæ. I tylko od cz³o-
wieka, jego umiejêtnoœci i kreatywnoœci zale¿eæ bêdzie powo-
dzenie idei spo³eczeñstwa informacyjnego.

dr Maria Siwko
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Nagrody
Nobla

Nagroda Nobla to ustano-
wione ostatni¹ wol¹ fundato-
ra, szwedzkiego przemys³ow-
ca i wynalazcy dynamitu –
Alfreda Nobla, wyró¿nienie
przyznawane za wybitne osi¹gniêcia naukowe, literackie lub
zas³ugi dla spo³eczeñstw i ludzkoœci. Pierwsza uroczystoœæ
wrêczenia tej nagrody mia³a miejsce w Królewskiej Akade-
mii Muzycznej w Sztokholmie w 1901 roku. Poczynaj¹c od
1902 roku nagrody s¹ formalnie przyznawane przez króla
Szwecji.

Ka¿dy z laureatów otrzymuje z³oty medal i dyplom hono-
rowy. Nagroda Nobla ma tak¿e wymiar finansowy. Laureat
otrzymuje znaczn¹ sumê pieniêdzy, obecnie 10 milionów ko-
ron szwedzkich, aby móg³ kontynuowaæ swoje badania lub
prace, bez koniecznoœci zabiegania o fundusze.

Medal wrêczany laureatom nagrody Nobla
Corocznie, od 1901 roku, s¹ przyznawane Nagrody Nobla

w nastêpuj¹cych dziedzinach:
– Nagroda Nobla w dziedzinie fizyki
– Nagroda Nobla w dziedzinie chemii
– Nagroda Nobla w dziedzinie fizjologii lub medycyny
– Nagroda Nobla w dziedzinie literatury
– Pokojowa Nagroda Nobla

Trzeba dodaæ, ¿e od 1968 roku Bank Szwecji przyznaje
w dziedzinie ekonomii nagrodê imienia Alfreda Nobla. W od-
ró¿nieniu od innych nagród noblowskich, wrêczanych od roku
1901, pierwszego Nobla w dziedzinie ekonomii przyznano
dopiero w roku 1969. Nagrodê ufundowa³ rok wczeœniej Bank
Centralny Szwecji (Sveriges Riksbank), gdy obchodzi³ trzech-
setlecie swego istnienia. Komitet Noblowski wyrazi³ zgodê
na tê inicjatywê. Wtedy te¿ zadecydowano, ¿e nie bêdzie siê
zwiêkszaæ iloœci dziedzin, w których s¹ przyznawane te na-
grody. Laureaci nagrody za ekonomiê otrzymuj¹ j¹ jednak,
tak jak laureaci z innych dziedzin, z r¹k króla Szwecji na
wspólnej uroczystoœci, która odbywa siê zawsze 10 grudnia,
w rocznicê œmierci Nobla (który zmar³ na atak serca w roku
1896). Nagrodzeni ekonomiœci s¹ te¿, tak jak pozostali laure-
aci, nazywani noblistami. Równie¿ wysokoœæ nagrody za eko-
nomiê jest taka sama, jak w pozosta³ych dziedzinach.

Nagrody Nobla przyznane Polakom i Polkom:
1903 – Maria Sk³odowska-Curie – w dziedzinie fizyki ³¹cz-

nie z Henri Becquerelem i Piotrem Curie
1905 – Henryk Sienkiewicz – w dziedzinie literatury
1911 – Maria Sk³odowska-Curie – w dziedzinie chemii
1924 – W³adys³aw Reymont – w dziedzinie literatury
1980 – Czes³aw Mi³osz – w dziedzinie literatury
1983 – Lech Wa³êsa – Pokojowa Nagroda Nobla
1995 – Józef Rotblat – Pokojowa Nagroda Nobla ³¹cznie z ru-

chem Pugwash
1996 – Wies³awa Szymborska – w dziedzinie literatury

Laureaci Nobla 2004
Pokojowa Nagroda Nobla – Wangari Maathai

Tegoroczna Pokojowa Nagroda Nobla
przypad³a Kenijce Wangari Maathai. Jest
pierwsz¹ kobiet¹ z Afryki, której przypad³o
to wyró¿nienie. Wangari Maathai ma 64
lata. Jest profesorem biologii i weterynarii
na uniwersytecie w stolicy Kenii Nairobi. W 1977 roku Ma-
athai za³o¿y³a organizacjê „Zielony Pas”, maj¹c¹ na celu zale-
sianie kraju. W samej Kenii dzia³acze organizacji zasadzili 15
milionów drzew, co da³o pracê oko³o 80 tysi¹com obywatelom
tego kraju. „Zielony Pas” rozszerzy³ swoj¹ dzia³alnoœæ tak¿e na
inne kraje. Obecnie dzia³a w 30 krajach afrykañskich.

Tegoroczna noblistka jest znana tak¿e z konsekwentnej
obrony praw cz³owieka oraz propagowania wœród Kenijek
wiedzy na temat planowania rodziny. W swojej dzia³alnoœci
wielokrotnie k³ad³a nacisk na dyskryminacjê kobiet. Prote-
stowa³a tak¿e przeciwko ograniczaniu swobód demokratycz-
nych w Kenii. Kilkakrotnie by³a wiêziona z powodów poli-
tycznych. W 2002 roku zosta³a deputowan¹ do kenijskiego
parlamentu. Obecnie sprawuje funkcjê wiceminister do spraw
ochrony œrodowiska naturalnego w gabinecie premiera Mwai
Kibaki. Jest aktywn¹ dzia³aczk¹ Kenijskiej Partii Zielonych.

Literatura – Elfriede Jelinek
58-letnia Austriaczka Elfriede Jelinek

otrzyma³a tegorocznego literackiego No-
bla. Jelinek to jedna z bardziej kontrower-
syjnych wspó³czesnych pisarek. G³ówny-
mi tematami jej prozy s¹ kobieca seksual-
noœæ i walka p³ci. Wed³ug Jelinek motorami napêdzaj¹cymi
miêdzyludzkie stosunki s¹ w³adza i agresja. 18 cz³onków
Akademii Szwedzkiej (w tym cztery kobiety) wyró¿ni³o j¹ za
“muzyczny potok g³osów i kontrg³osów w powieœciach i sztu-
kach i za nadzwyczajny jêzykowy zapa³ ods³aniania absurdu
spo³ecznych klisz i ich ujarzmiaj¹cej mocy”. Jest to druga li-
teracka nagroda Nobla przyznana autorowi z Austrii.

Jej pierwsza ksi¹¿ka ukaza³a siê w 1970 roku. W 1979
roku ukaza³a siê jej ksi¹¿ka poœwiêcona teatrowi. Po niej ko-
lejne publikacje poœwiêcone tej tematyce. Pisarka otrzyma³a
liczne nagrody, miêdzy innymi w 2004 roku nagrodê kryty-
ków Lessinga, w 2003 roku nagrodê Else Lasker Schuller za
utwory dramatyczne, w 2002 roku nagrodê Mulheim dla naj-
lepszego dramaturga.

Na jêzyk polski przet³umaczono do tej pory jedn¹ powieœæ
Elfriede Jelinek – “Pianistka”, na której podstawie austriacki
re¿yser Michael Haneke nakrêci³ skandalizuj¹cy film z Isa-
belle Huppert w roli tytu³owej. Na polskim rynku ukaza³ siê
równie¿ zbiór jej dramatów: “Nora. Clara S. Zajazd.” Obec-
nie jest jedn¹ z najwa¿niejszych wspó³czesnych autorów ob-
szaru jêzyka niemieckiego.

Medycyna – Richard Axel i Linda B. Buck
Tegorocznymi laureatami Nagrody Nobla w dziedzinie me-

dycyny zostali dwaj amerykañscy naukowcy Richard Axel i Lin-
da B. Buck za odkrycia dotycz¹ce receptorów wêchowych i funk-
cjonowania wêchu.
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57-letnia Linda B. Buck, siódma kobieta-laureatka Nagrody
Nobla w dziedzinie fizjologii i medycyny, pracuje na Wydzia-
le Nauk Podstawowych w Centrum Badañ Raka Freda Hut-
chinsona w Seattle. 58– letni Richard Axel zatrudniony jest
w Instytucie Medycznym Howarda Hughesa na Uniwersyte-
cie Columbii w Nowym Jorku.

W 1991 r. wspólnie opublikowali prze³omowy artyku³,
w którym opisali rodzinê ponad tysi¹ca genów zwi¹zanych
z receptorami wêchu. PóŸniej, pracuj¹c niezale¿nie od siebie,
wyjaœnili dzia³anie uk³adu wêchowego – od poziomu moleku-
larnego do organizacji komórek. Prace Axela i Buck pozwoli-
³y na zrozumienie skomplikowanego mechanizmu funkcjo-
nowania zmys³u wêchu – rozpoznawania i zapamiêtywania
ponad 10 tys. ró¿nych zapachów – od poziomu molekularne-
go a¿ po organizacjê komórek.

Komisja w uzasadnieniu napisa³a – „Wêch d³ugo pozosta-
wa³ najbardziej zagadkowym z naszych zmys³ów. Podstawy
rozpoznawania i zapamiêtywania oko³o 10 tys. ró¿nych zapa-
chów by³y niezrozumia³e. Dziêki serii pionierskich badañ te-
goroczni laureaci Nagrody Nobla z fizjologii i medycyny roz-
wi¹zali to zagadnienie”

Fizyka – David J. Gross, H. David Politzer, Frank Wilczek
1,3 mln dolarów podziel¹

miêdzy siebie trzej amerykañ-
scy uczeni za prace teoretycz-
ne poœwiêcone si³om j¹dro-
wym. Odkryli oni, ¿e naj-
mniejsze cz¹steczki materii –
kwarki – przyci¹gaj¹ siê tym silniej, im bardziej s¹ oddalone.

W czerwcu 1973 roku w „Physical Review Letters” uka-
za³y siê dwie kluczowe prace – jedna autorstwa Grossa i Wilcz-
ka, a druga Politzera – które t³umaczy³y “uwiêzienie” kwar-
ków. Za to w³aœnie przyznano im Nobla.

Trzej fizycy domyœlili siê, ¿e si³a j¹drowa – najpotê¿niej-
sza w naturze – która zespala kwarki, ma zadziwiaj¹ce w³a-
snoœci. Wszystkie inne, jakie do tej pory fizycy poznali – a wiêc
grawitacja, magnetyzm czy elektrycznoœæ – s³ab³y wraz z od-
leg³oœci¹. Im dalej od siebie po³o¿one s¹ masy lub ³adunki
elektryczne – tym s³abiej siê przyci¹gaj¹ lub odpychaj¹. W od-
dzia³ywaniach j¹drowych – zwanych te¿ silnymi – jest jednak
przeciwnie. Kwarki s¹ najbardziej „wolne”, kiedy s¹ bardzo
blisko siebie. Wtedy si³a, jaka je spaja, jest najmniejsza (to siê
nazywa ich “asymptotyczn¹ swobod¹”).

W takim te¿ przypadku – tej asymptotycznej swobody –
fizycy potrafi¹ wykonaæ rachunki, które przewiduj¹ zacho-
wanie kwarków. A poniewa¿ kwarki zbli¿aj¹ siê do siebie np.
podczas zderzeñ cz¹stek w akceleratorach, teoria tegorocz-
nych Noblistów umo¿liwi³a z powodzeniem prognozê wyni-
ków takich eksperymentów.

Chemia – Aaron Ciechanover, Avram Hershko, Irwin Rose
Zdobywcy Nobla w dzie-

dzinie chemii odkryli jak
pozbywamy siê zbêdnych
bia³ek. Dziêki temu odkry-
ciu uda siê byæ mo¿e stwo-
rzyæ skuteczniejsze metody
walki z rakiem i innymi chorobami.

Mechanizm niszczenia bia³ek nobliœci odkryli na pocz¹t-
ku lat 80. “Ju¿ sam pomys³, jak to mo¿e dzia³aæ, by³ niezwy-
kle podniecaj¹cy” – mówi³ w jednym ze swoich wywiadów
Aaron Ciechanover. – Wczeœniej wiedziano tylko, ¿e coœ musi
niszczyæ bia³ka, bo inaczej proteinowe œmieci blokowa³yby
prawid³owe dzia³anie komórek. Ale co? Okaza³o siê, ¿e jest
to ubikwityna – niewielka cz¹steczka, któr¹ ze wzglêdu na
niezwyk³e w³aœciwoœci i rolê w komórkowych “morderstwach”
nazwano Poca³unkiem Œmierci. Z regu³y przy tego typu od-
kryciach pada pytanie: “Czy to ma jakieœ zastosowania w prak-
tyce?” Okazuje siê, ¿e ma. W ostatnich latach dowiedziono,
¿e brak ubikwityny albo zaburzenia w jej funkcjonowaniu maj¹
zwi¹zek z wieloma chorobami u ludzi. Chodzi tu g³ównie o sta-
ny zapalne, nowotwory z³oœliwe oraz schorzenia uk³adu ner-
wowego, jak np. choroba Alzheimera czy Parkinsona. Podej-
rzewa siê, ¿e to w³aœnie nagromadzenie bia³kowych œmieci
w mózgu prowadzi do powstawania niebezpiecznych z³ogów
w komórkach nerwowych. Po pewnym czasie komórka zosta-
je ca³kiem zapchana i ginie, a w mózgu powstaj¹ ubytki. Z ko-
lei w komórkach nowotworowych trzeba usuwaæ zmutowane
bia³ka, które wywo³uj¹ raka.

Dziêki odkryciu sprzed ponad dwudziestu lat uczeni mog¹
dzisiaj pracowaæ nad nowymi lekami naprawiaj¹cymi zepsu-
ty system usuwania bia³ek.

Ekonomia – Finn E. Kydland i Edward C. Prescott
Jest to jedyna nagroda, której nie

przewidywa³ testament Alfreda No-
bla. Jednak obowi¹zuj¹ tu te same
zasady, co w przypadku pozosta³ych
nagród.

Laureatami tegorocznej nagrody
Nobla w dziedzinie ekonomii zostali 60-letni Norweg wyk³a-
daj¹cy na uniwersytecie w Pittsburghu (USA) Finn E. Ky-
dland i 63-letni Amerykanin z uniwersytetu w Santa Barbara
(USA) Edward C. Prescott.

Makroekonomistów wyró¿niono za pionierskie prace
w dziedzinie makroekonomii dynamicznej, a w szczególno-
œci za teorie dotycz¹ce si³ steruj¹cych wahaniami koniunktu-
ry. Jury Centralnego Banku Szwecji argumentuje, i¿ badania
laureatów mia³y prze³omowe znaczenie dla pojmowania cy-
klów koniunktury.

Badania laureatów dotycz¹ najwa¿niejszych dziedzin ma-
kroekonomii. Wykazali oni, w jaki sposób na bud¿ety gospo-
darstw domowych i przedsiêbiorstw oddzia³uj¹ ich ekonomicz-
ne oczekiwania. Na przyk³ad gospodarstwa oszczêdzaj¹ tym
mniej, im wy¿szego opodatkowania kapita³u obawiaj¹ siê
w przysz³oœci, a firmy ustalaj¹ tym wy¿sze ceny i p³ace, im
wy¿sz¹ przewiduj¹ inflacje. Te zasady laureaci ujêli w ma-
kroekonomiczne modele, za które odbior¹ w grudniu w Sztok-
holmie ponad milion euro.

Królewska Szwedzka Akademia Nauk podkreœli³a, ¿e te-
goroczni nobliœci zostali wyró¿nieni tak¿e za wniesienie wk³a-
du do „praktyki polityki monetarnej i fiskalnej w wielu kra-
jach”.

na podst. gazeta.pl
oprac. mgr in¿. Marzena Osiñska
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W pierwszych dniach grudnia, na Zamku Królewskim
w Warszawie, zosta³y uroczyœcie wrêczone Nagrody Fundacji
na rzecz Nauki Polskiej. Socjolog, dwóch chemików i gene-
tyk – to zwyciêzcy tegorocznych Polskich Nobli.

W roku 2004 nagrodê otrzymali:
– Prof. Janusz Limon
– Prof. dr hab. Wojciech J. Stec
– Prof. Jadwiga Staniszkis
– Prof. Krzysztof Matyjaszewski
Socjolog niepokorny
W ksi¹¿ce „Postkomunizm” prof. Jadwiga Staniszkis pod-

jê³a ambitn¹ próbê syntetycznego opisania przemian spo³ecz-
nych w Polsce ostatniego dwudziestolecia, a we „W³adzy glo-
balizacji” – mechanizmów rz¹dz¹cych wspó³czesnym œwiatem.

„Istniejê tylko dziêki mediom. Gdy-
bym siê nie zgadza³a na wywiady, to-
bym w ogóle zniknê³a. Wyg³aszam ta-
kie opinie, ¿e nikt nie jest z nich spe-
cjalnie zadowolony poza dziennikarza-
mi. Im pasuj¹ moje krótkie, szybkie for-
mu³ki, a ja nie odmawiam” – mówi³a
prof. Staniszkis w wywiadzie, którego
udzieli³a Barbarze N. £opieñskiej z
„ResPubliki Nowej”. Bywa czêsto uwa-
¿ana za osobê o pogl¹dach skrajnych,
a w swoich krytycznych ocenach nie oszczêdza nikogo –
zw³aszcza rz¹dz¹cych, ale równie¿ i przeciêtnych Polaków.

By³a jednym z ekspertów „Solidarnoœci” w Stoczni Gdañ-
skiej w sierpniu 1980 r.

Zafascynowana „Solidarnoœci¹” równie¿ wobec niej po-
trafi³a byæ bardzo krytyczna – w artyku³ach publikowanych
w latach 80. w podziemnej „Krytyce” pisa³a m.in. o „funda-
mentalizmie” ruchu oraz „zdumiewaj¹cej symetrii form ro-
zumowania po obu stronach symbolicznej barykady […]; za-
równo bowiem partyjni dogmatycy, jak i zwolennicy pos³ugu-
j¹ siê w swym rozumowaniu zmitologizowanym, wyimagino-
wanym podmiotem i opieraj¹ siê na nieweryfikowalnych em-
pirycznie za³o¿eniach.”

Równie krytycznie prof. Staniszkis opisuje spo³eczeñstwo
polskie lat 90. w „Postkomunizmie” – twierdz¹c, ¿e ju¿ w la-
tach osiemdziesi¹tych niektórzy dzia³acze PZPR przygotowy-
wali siê do upadku realnego socjalizmu, zaczynaj¹c – m.in.
przy udziale polskich s³u¿b specjalnych i KGB – zabezpie-
czaæ swoj¹ przysz³oœæ. Zak³adali wówczas spó³ki „nomenkla-
turowe” i przejmowali dziêki nim pañstwowy maj¹tek. Sta-
niszkis opisuje te¿ stworzony w latach 90. system polityczne-
go klientelizmu, który wielu z nas budowa³o i w który – bez-
poœrednio czy poœrednio – wszyscy jesteœmy uwik³ani. Za ak-
ceptacjê kszta³tu III RP krytykowa³a niejednokrotnie „Gaze-
tê” i jej redaktora naczelnego. „Naprawdê ta ca³a nauka jest
ma³o wymagaj¹ca, a kariera naukowa ³atwa.” – mówi³a prof.
Staniszkis Barbarze N. £opieñskiej.

Król polimerów
W dziedzinie nauk technicznych nagrodzono jedno z naj-

wiêkszych odkryæ powojennej polskiej chemii, maj¹ce wiel-
kie znaczenie we wspó³czesnym przemyœle. Prof. Krzysztof

Matyjaszewski wymyœli³ now¹ metodê syntezy polimerów,
które s¹ podstawowym sk³adnikiem tworzyw sztucznych.

W ostatnich dziesiêcioleciach polimery zrobi³y zawrotn¹
karierê na œwiecie – ich roczna produkcja wynosi 200 mln
ton, co oznacza, ¿e przeciêtny cz³owiek zu¿ywa ich ok. 30 kg
rocznie. S¹ to w wiêkszoœci zwi¹zki chemiczne zbudowane
z wielu identycznych moleku³ (monomerów) po³¹czonych
w d³ugie ³añcuchy. Mniej wiêcej po³owê wszystkich polime-
rów wytwarza siê metod¹ tzw. polimeryzacji wolnorodniko-
wej, która – choæ stosowana w przemyœle od kilkudziesiêciu
lat – ma szereg istotnych wad. Przede wszystkim nie jest pro-
cesem kontrolowanym, a wskutek tego powstaj¹ np. ³añcuchy
polimerów o ró¿nej d³ugoœci.

Wymyœlono wiêc alternatywne metody, które pozwalaj¹ na
otrzymywanie polimerów o uporz¹dkowanych w³asnoœciach. Jed-
n¹ z ostatnich i najbardziej obiecuj¹cych okaza³a siê kontrolo-
wana polimeryzacja rodnikowa ATRP odkryta przez polskiego
chemika. Posiada ona wiêkszoœæ zalet wczeœniejszych metod,
a równoczeœnie z przemys³owego punktu widzenia korzystnie wy-
ró¿nia siê znacznie ³agodniejszymi warunkami syntezy.

Od 1995 do 2002 roku prof. Matyjaszewski ze sw¹ grup¹
badawcz¹ spolimeryzowa³ metod¹ ATRP ponad 30 przemy-
s³owo wa¿nych monomerów. Dwa lata temu na podstawie jego
patentów w Stanach Zjednoczonych i Japonii rozpoczêto pro-
dukcjê nowych tworzyw, których otrzymanie klasycznymi
metodami nie by³o mo¿liwe. Powsta³y te¿ dwa konsorcja
(ATRP Consortium i CRP Consortium), które grupuj¹ 28 firm
chemicznych z siedmiu krajów i zajmuj¹ siê przemys³owym
zastosowaniem nowej metody. Wed³ug przedstawicieli DuPon-
ta, czo³owej firmy chemicznej œwiata, w ci¹gu najbli¿szych
kilku lat wartoœæ produkcji polimerów wytwarzanych meto-
dami kontrolowanej polimeryzacji rodnikowej przekroczy 20
mld dol. rocznie.

£owca z³ych genów
W dziedzinie nauk medycznych i przyrodniczych nagro-

dzono prof. nauk medycznych Janusza Limona z Katedry Bio-
logii i genetyki Akademii Medycznej w Gdañsku. Fundacja
uzna³a jego „wybitny wk³ad w rozwój cytogenetycznych me-
tod diagnozowania nowotworów z³oœliwych”.

Specjalizacj¹ prof. Limona jest cytogenetyka kliniczna –
badanie struktury chromosomów zdrowych oraz patologicz-
nych – zmienionych w wyniku jakichœ zaburzeñ. Cytogenety-
ka jest bardzo wa¿na w diagnozowaniu wad rozwojowych
noworodków oraz chorób nowotworowych. W³aœnie zmiany
chromosomów wykrywane u osób z litymi guzami nowotwo-
rowymi s¹ g³ównym obiektem badañ prof. Limona – m.in.
odkrycia na tym polu sta³y siê podstaw¹ do przyznania mu
nagrody Fundacji. – S¹ takie – niestety bardzo rzadkie – chwile,
kiedy orientujê siê, ¿e widzê pod mikroskopem coœ jako pierw-
szy, czego nikt jeszcze nie odkry³ i nie opisa³. Te momenty
sprawiaj¹ naprawdê wielk¹ przyjemnoœæ – mówi prof. Limon.
Tak w³aœnie by³o w przypadku zaobserwowanych przez pro-
fesora zmian chromosomów w komórkach maziówczaka z³o-
œliwego – z³oœliwego guza wywodz¹cego siê z tkanki maziów-
kowej stawów. Zmiany te polega³y na zamianie fragmentów
chromosomów X i 18, czyli tzw. translokacji.

„Polskie Noble” – nagrody Fundacji na rzecz Nauki Polskiej
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Prócz odkryæ genetycznych prof. Limon za swój osobisty
sukces uwa¿a to, ¿e wielu wykszta³conych przez niego bada-
czy pomimo mo¿liwoœci pracy za granic¹ zdecydowa³o siê na
kontynuowanie kariery w Polsce. – Uwa¿am, ¿e to, i¿ moi
wychowankowie aktywnie pracuj¹ tu, w Gdañsku, jest spo-
rym osi¹gniêciem – mówi prof. Limon. Recept¹ na zatrzyma-
nie „m³odych zdolnych” by³o nowoczesne laboratorium i ¿ycz-
liwa atmosfera. Wed³ug profesora mimo ¿enuj¹co niskich fun-
duszy przeznaczanych na naukê Polska mo¿e byæ przyjaznym
krajem dla m³odego naukowca, o ile trafi on na pocz¹tku swojej
kariery na dobrego mentora. – Jeœli trafi siê do z³ego œrodowi-
ska, to nawet mimo „zestawu wspania³ych genów” nie odnie-
sie siê sukcesów – wyjaœnia.

Profesor od skomplikowanych wzorów
W dziedzinie nauk œci-

s³ych uhonorowano prof. dr.
hab. Wojciecha Jacka Steca
z Centrum Badañ Moleku-
larnych i Makromolekular-
nych PAN w £odzi. W ten
sposób doceniono wielolet-
nie badania nad stworze-
niem w laboratorium skomplikowanych zwi¹zków chemicz-
nych wykorzystywanych w biologii i medycynie.

Dokonaniem zespo³u kierowanego przez prof. Steca, które
wyró¿ni³a Fundacja na rzecz Nauki Polskiej, by³o wymyœlenie
metody otrzymywania cz¹steczek podobnych do kwasów nu-

kleinowych obecnych w organizmie cz³owieka – DNA i RNA.
W takich produkowanych sztucznie moleku³ach zamieniono
niektóre atomy – zamiast azotu uda³o siê „wstawiæ” siarkê.

Powsta³e w ten sposób cz¹steczki mog¹ byæ wykorzystywa-
ne np. w terapii genowej. S¹ bowiem w stanie blokowaæ pro-
dukcjê bia³ek wywo³uj¹cych nowotwory, chorobê Alzheimera
czy bia³ek wytwarzanych przez ró¿nego rodzaju wirusy.

Opracowanie sposobu wytwarzania analogów DNA i RNA
to tylko jedno z d³ugiej listy osi¹gniêæ prof. Wojciecha Steca
i jego wspó³pracowników. Wszystko zaczê³o siê w 1976 roku,
kiedy prof. Stec od podstaw zbudowa³ w Centrum Badañ
Molekularnych i Makromolekularnych PAN w £odzi Zak³ad
Chemii Bioorganicznej. Tylko dziêki jego determinacji ta dzie-
dzina badañ biologicznych zaistnia³a w Polsce – to dlatego
nazywany jest twórc¹ polskiej szko³y chemii bioorganicznej.
Badania nad otrzymywaniem ró¿nego rodzaju leków przeciw-
nowotworowych i ich pochodnych pozwoli³o na otrzymanie
nowych zwi¹zków chemicznych aktywnych w organizmie cz³o-
wieka. W ten sposób powsta³ polski lek przeciwnowotworowy
– Macdafen.

Jak podaje Fundacja na rzecz Nauki Polskiej, dorobek prof.
Wojciecha Steca to jak na razie ponad 350 opublikowanych
artyku³ów naukowych oraz ponad 60 patentów i zg³oszeñ pa-
tentowych. By³ promotorem 27 doktorów, z których a¿ trzech
jest profesorami amerykañskich uniwersytetów. Od wielu lat
figuruje na listach najczêœciej cytowanych uczonych œwiata.

tekst i zdjêcia: gazeta.pl

Kiermasz Pracy
W dniu 16 listopada br. w gmachu Wydzia³u Ekonomii

i Zarz¹dzania Politechniki Koszaliñskiej przy ulicy Kwiatkow-
skiego odby³ siê II Kiermasz Pracy. Organizatorem targów
by³o Studenckie Ko³o Mened¿erów, zrzeszaj¹ce studentów
Politechniki. W tegorocznej edycji Kiermaszu udzia³ wziê³y
nastêpuj¹ce firmy: Migacz Travel, Furnel Travel, CCUSA,
Marko Serwis Pracy, ACIC, oraz Instytut Rozwoju Osobowo-
œci. Nie zabrak³o tak¿e organizacji studenckich, tj.: AEISEC,
Studenckie Ko³o Mened¿erów i Stowarzyszenie Milenium.
Patronat medialny nad imprez¹ obj¹³ G³os Pomorza.

Celem tego przedsiêwziêcia by³o u³atwienie studentom
naszej uczelni dotarcia do organizacji oferuj¹cych prace se-
zonowe, praktyki i sta¿e zagraniczne po³¹czone z kursami jê-
zykowymi w wielu pañstwach nie tylko Europy, ale i œwiata,
m.in. w USA, Australii, Kanadzie, Wielkiej Brytanii i Niem-
czech. Oferty wystawców cieszy³y siê bardzo du¿ym zaintere-
sowaniem. Wszyscy chêtni mogli osobiœcie porozmawiaæ
z przedstawicielami firm, oraz uczestnikami i uzyskaæ szcze-
gó³owe informacje dotycz¹ce mo¿liwoœci wyjazdu. W bogatej
ofercie ka¿dy móg³ znaleŸæ coœ dla siebie. Organizatorzy wie-
rz¹, ¿e Kiermasz zaowocuje wieloma wyjazdami studentów
Politechniki za granicê, co pomo¿e im w nauce jêzyka i zdo-
byciu doœwiadczenia, które bêd¹ mogli wykorzystaæ w swojej
przysz³ej pracy.

Studenckie Ko³o Mened¿erów planuje organizowaæ Kiermasz
cyklicznie z nadziej¹, ¿e na sta³e wejdzie on do kalendarza stu-
denckich imprez.
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Studenckie Ko³o Mened¿erów to organizacja studencka dzia-
³aj¹ca od 1992 r. na Wydziale Ekonomii i Zarz¹dzania Poli-
techniki Koszaliñskiej. Dzia³amy przy katedrze Marketingu
i Badañ Rynkowych pod opiek¹ dr Aliny Oczachowskiej. Na-
sze dzia³ania wspiera równie¿ prof. W³odzimierz Deluga.

Swoj¹ dzia³alnoœæ prowadzimy wykorzystuj¹c podstawowe
zasady sprawnego dzia³ania, czyli kreatywnoœæ, doœwiadcze-
nie, wiedzê oraz zarz¹dzanie. Zrzeszamy m³odych i energicz-
nych studentów, dziêki którym realizujemy swe zamierzenia.

Studenkie Ko³o Mened¿erów w czasie swojej d³ugoletniej
dzia³alnoœci by³o inicjatorem wielu interesuj¹cych przedsiê-
wziêæ. Ka¿de z nich by³o dla nas wyzwaniem wymagaj¹cym
ogromnego zaanga¿owania. Jednak realizacja projektów zo-
sta³a uwieñczona sukcesem.

Historiê Studenckiego Ko³a Mened¿erów zapocz¹tkowa³a
Organizacja I Ogólnopolskiej Konferencji Kó³ Naukowych w
Koszalinie na temat Rozwoju Ma³ych i Œrednich Przedsiê-
biorstw w Gospodarce Rynkowej. Byliœmy równie¿ wspó³twór-
cami konferencji “Na bank” wraz z studenck¹ organizacj¹
“Aisec”. Jako grupa podlegaj¹ca pod katedrê Zarz¹dzania
i Marketingu trudnimy siê przeprowadzaniem badañ rynko-
wych, w zwi¹zku z tym wykonaliœmy badania na zlecenie
dziekana Wydzia³u Ekonomii i Zarz¹dzania na temat prowa-
dzenia zajêæ na WEiZ przez nauczycieli akademickich oraz
badania dotycz¹ce preferencji studentów dla koszaliñskich
szkó³ jêzykowych. Wspó³pracowaliœmy tak¿e z “Funduszem
Mikro” poprzez organizowanie szkoleñ dla studentów i miesz-
kañców miasta Koszalina. Jesteœmy cz³onkami imprez kultu-
ralnych oraz “Drzwi otwartych“ na Wydziale Ekonomii i Za-
rz¹dzania. Organizowaliœmy równie¿ II Miêdzynarodowy
Kongres Ekonomiczny Opportunities of Change wraz z 5 in-
nymi uczelniami z ca³ej Polski. Dbaj¹c o zaplecze naukowe
prowadzimy szkolenia dla cz³onków ko³a
na tematy zwi¹zanie z zarz¹dzaniem pro-
jektami oraz organizacj¹ czasu. Prowa-
dzimy badania rynkowe na potrzeby
Urzêdu Miasta dotycz¹ce budowy œcie-
¿ek rowerowych.

SKM zorganizowa³o 9 grudnia 2003
roku na WEiZ Politechniki Koszaliñskiej
“Kiermasz Pracy”, czyli spotkanie studen-
tów z firmami oferuj¹cymi wakacyjne
wyjazdy do pracy za granic¹ w 2004 roku.
Dnia 9 grudnia na holu Politechniki Ko-
szaliñskiej WEiZ goœciliœmy piêæ firm,
a mianowicie: Camp America, CCUSA,
International Training Centre, Fundusz
Mikro, Centrum Informacji i Planowania
Kariery Zawodowej. Targi zosta³y zorga-
nizowane po raz pierwszy. Impreza cie-
szy³a siê ogromnym zainteresowaniem,
o czym œwiadczy³a du¿a liczba studentów
i przedstawicieli lokalnych mediów, obec-
nych na kiermaszu. Z opinii ¿aków na te-

mat kiermaszu dowiedzieliœmy siê, i¿ w znacznym stopniu po-
mogliœmy im zdobyæ wiele informacji.

Prezentacja firm przebiega³a pomyœlnie i zosta³a pozytyw-
nie odebrana przez rzeszê studentów oraz w³adze uczelni.
Korzyœci¹ dla Studenckiego Ko³a Mened¿erów sta³o siê na-
wi¹zanie wspó³pracy z Centrum Informacji i Planowania Ka-
riery, jak równie¿ pozyskanie nowych cz³onków.

Targi “Kiermasz Pracy”, ciesz¹ce siê du¿ym zaintereso-
waniem i uzyskuj¹ce dobre rekomendacje, wp³ynê³y na zwiêk-
szenie efektywnoœci dzia³añ ko³a, o czym œwiadczy przepro-
wadzona w maju tego¿ roku II Studencka Konferencja Na-
ukowa. “Spojrzenie na wybrane zagadnienia ekonomiczne:
globalizacja, marketing, zarz¹dzanie” sta³y siê tematem tej¿e
konferencji. Czterdziestu piêciu uczestników konferencji go-
œciliœmy w nadmorskiej miejscowoœci Sarbinowo w pensjona-
cie “Adhara”.

W kwietniu SKM zrealizowa³o tak¿e projekt przeprowa-
dzania badañ rynkowych na zlecenie koszaliñskich firm. Ba-
dania objê³y prób¹ 120 studentów Politechniki Koszaliñskiej.
Cieszy³y siê du¿ym powodzeniem.

Obecny rok akademicki równie¿ zosta³ dok³adnie zapla-
nowany przez nasze ko³o. 16 listopada zorganizowaliœmy II
Kiermasz Pracy. Dziœ SKM sprawnie planuje i organizuje pro-
jekt ju¿ III Studenckiej Miêdzynarodowej Konferencji Nauko-
wej “Mened¿er XXI wieku”. Zrealizowanie programu prze-
widujemy na kwiecieñ 2005 roku. M³odzi cz³onkowie SKM-
u kontynuuj¹ tradycjê, wykonuj¹c dla koszaliñskich firm ba-
dania rynkowe. Nasza organizacja zaprasza tak¿e do wziêcia
udzia³u w szkoleniach o tematyce gie³dowej.

Wszystkich chêtnych do wspó³pracy studentów zaprasza-
my do naszego biura, które mieœci siê na WEiZ w pokoju 210 A.

Jacek Cuper

Studenckie Ko³o Mened¿erów

Zwarta grupa, czyli Studenckie Ko³o Mened¿erów
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W styczniu 2004 roku Klub
Uczelniany AZS wzbogaci³ siê o sek-
cjê szachow¹ “Hetman”, która
w tym roku mo¿e siê poszczyciæ zdo-
byciem przez juniorki Magdalenê
Kulon i Joannê Majdan indywidu-
alnych tytu³ów mistrzyñ Polski.

W lipcu Politechnika Koszaliñska
by³a wspó³organizatorem znacz¹cych
ogólnopolskich i miêdzynarodowych im-
prez sportowych: Dru¿ynowych Mi-
strzostw Polski Juniorów w Szachach
(I liga); XV Miêdzynarodowego Festiwa-
lu Szachowego im. J. Kochana, Mi-
strzostw Polski Juniorów w szachach

szybkich oraz Otwartego Turnieju Sza-
chów Rodzinnych o Puchar Prezesa
PZSzach. Sta³o siê to mo¿liwe dziêki wie-
loletniej wspó³pracy z klubem szachowym
“Hetman” Koszalin, który od 1 stycznia,
na mocy porozumienia pomiêdzy w³adza-
mi Politechniki i zarz¹dem klubu, zmie-
ni³ swoj¹ nazwê na Akademicki Klub
Szachowy “Hetman Politechnika Kosza-
liñska” i dzia³a na terenie uczelni,
w obiektach przy ulicy Rac³awickiej.

W klubie trenuje 75 zawodników.
Znacz¹c¹ grupê stanowi¹ juniorzy, któ-
rzy na swoim koncie maj¹ wiele znacz¹-
cych osi¹gniêæ sportowych. Dru¿yna ju-
niorów od dwóch lat bierze udzia³ w roz-
grywkach I ligi juniorów i dzielnie sta-

wia czo³a zawodnikom najsilniejszych
klubów szachowych w Polsce (w 2003 r.
– III miejsce).

Zawodnicy “Hetmana” od wielu lat
zajmuj¹ czo³owe miejsca na Mistrzo-
stwach Polski oraz godnie reprezentuj¹
barwy naszego kraju na Mistrzostwach
Europy i Œwiata. M³oda, utalentowana
zawodniczka Joanna Majdan (1988 r.)
w bie¿¹cym roku siêgnê³a po tytu³ Mi-
strzyni Polski do lat 16 oraz 20, jest fi-
nalistk¹ Mistrzostw Europy, a niebawem
w Indiach weŸmie udzia³ w Mistrzo-
stwach Œwiata. Jej klubowa kole¿anka
Klaudia Kulon (1992 r.) wywalczy³a ty-
tu³ Mistrzyni Polski do lat 12, jest tak¿e
finalistk¹ Mistrzostw Europy.

Marcel Kanarek, Kasia Adamowicz,
Kinga Zakoœcielna, Ala Stodolnik, Jakub
Mas³owski, Pawe³ Baran, Basia Baran,

Hetman w Politechnice Na potwierdzenie sukcesów na-
szych zawodniczek pokazujemy
ok³adki magazynu „Szachista”. Na
ok³adce majowego magazynu zna-
laz³o siê zdjêcie Joanny Majdan,
a na ok³adce ostatniego, grudnio-
wego – Klaudii Kulon.

Joanna Majdan na ok³adce magazynu
„Szachista” (maj 2004 roku)

Klaudia Kulon na ok³adce magazynu
„Szachista” (grudzieñ 2004 roku)

Trener Henryk Wêgrowski

Maciek Gajdzica, Maciek Adamowicz,
Borys Lebiedowicz, to zawodnicy, któ-
rzy w swojej kolekcji maj¹ po kilka me-
dalów z zawodów rangi ogólnopolskiej.
Wszystkich zawodników, którzy licz¹ siê
na zawodach rangi mistrzowskiej w kraju
i województwie, nie sposób wymieniæ.
Swoje osi¹gniêcia zawdziêczaj¹ nie tyl-
ko talentowi, ale w du¿ej mierze dziêki
pracy i pomocy trenerów: Henryka Wê-
growskiego i Piotra Mickiewicza.

AKS “Hetman Politechnika Kosza-
liñska” to licz¹cy siê klub w kraju, nie
tylko ze wzglêdu na swoje osi¹gniêcia
sportowe, to tak¿e organizator licz¹cych
siê w kraju, województwie i œrodowisku
lokalnym imprez, które skupiaj¹ przy
szachownicach setki zawodników.

Nastêpne znacz¹ce miêdzynarodowe
zawody i Mistrzostwa Polski ju¿ w
czerwcu, a na “dzieñ dzisiejszy” zapra-
szamy wszystkich sympatyków “królew-
skiej gry” na cykliczne turnieje szacho-
we w d³ugie jesienne i zimowe pi¹tkowe
wieczory do siedziby klubu przy ul. Ra-
c³awickiej 15–17, oraz na comiesiêczne
turnieje Grad Prix Pomorza.

Joanna Rydzewska, sekretarz klubuTrener Piotr Mickiewicz
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URSZULA MARIA RAJCH

Magiczny wieczór

W czasie Wigilii
pewnego roku
coœ przedziwnego
sta³o siê z nami:

d³onie spotka³y siê
o zmroku
na moœcie miêdzy
spojrzeniami…

usta wtulone
w aksamit ¿yczeñ
nie pamiêta³y
co to przewrotnoœæ

nadzieja – trwaj¹c
w czó³nie op³atka
podœpiewywa³a:
¿egnaj samotnoœæ…

I taka cisza
potem zapad³a
¿e a¿ struchla³y
anio³y w niebie

i nieistotne
kto pierwszy podszed³
ty do mnie – czy te¿
ja do ciebie…

Pod brylantowym
sklepieniem grudnia
gwiazdami skuta
jaœnia³a rzeka

œwiêta niejednym
pomog³y poj¹æ
co znaczy Cz³owiek
bez Cz³owieka…

Nieœwiadomy

Ci¹gnie biznesmen Lalê
na sylwestrow¹ galê
by kumpli trafi³ szlag!

¯onê zostawi³ przy garach
bo nieciekawa i stara
– dobrze jej tak…

Jak lew siê prê¿y poœrodku
a¿ go rozpiera w zarodku
– nie liczy strat!

I tylko nie wie jednego:
– ¿ona œpi z jego koleg¹
od wielu lat…




